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فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، خاموش کردن فتنه ها روزنامه صبح ایران
را سند وفاداری ملت به انقلاب اسلامی دانست و خطاب به  آمریکا، 
اسرائیل، انگلیس و دشمنان  منطقه ای  ایران گفت:  اگر دست از فتنه 
علیه ایران اسلامی برندارید شما را تعقیب می کنیم، می یابیم  و با آتش 
پاسدار  سرلشکر  سردار  می گیرم.   انتقام  شما  از  منافعتان  کشیدن 
ظهر  اسلامی،  انقلاب  پاسداران  سپاه  کل  فرمانده  سلامی   حسین 
این که  بیان  با  و بسیجیان شهرری  روزپنجشنبه در جمع سپاهیان 
»دیدار با خانواده های شهدا، ایثارگران و دیدار با جانبازان که اسطوره و 

استوانه های محکم صبر هستند را فضیلت و عنایتی از سوی خداوند

به اعتقاد مشاور سابق رییس جمهور، ادامه شیوه پرداخت یارانه 
نقدی به مردم گره ای از مشکلات اقتصادی اقشار ضعیف باز نمی 
کند. وی توزیع بن های الکترونیکی مواد غذایی را بهترین راهکار می 
داند. اکبرترکان با بیان اینکه کاهش مصرف بنزین در نهایت به نفع 
اقتصاد کشور است، اظهار کرد: ادامه افزایش مصرف بنزین موقعیتی 
را رقم می زند که در پی آن ناچار به ساخت یک پالایشگاه دیگر خواهیم 
شد. به گفته وی، جامعه در خطر فقر غذایی قرار دارد و باید تلاش کرد 
این مقوله را به بهترین شکل ممکن با پرداخت بن های الکترونیکی 

مواد غذایی مدیریت کرد. ترکان با اشاره به اینکه توزیع بسته های

سردارسلامی خطاب به دشمنان منطقه ای ایران:

دست از فتنه برندارید، انتقام میگیریم
ترکان مشاور سابق رییس جمهور پیشنهاد داد

بن مواد غذایی جایگزین یارانه نقدی شود
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سید محمود میرلوحی درگفت وگوی اختصاصی با »ایمان«:

راه حل عبورازچالش های اساسی کشور
گفت وگوی ملی است

آیا موتلفه و روحانیت مبارز با قالیباف کنارمی آیند؟

جنگِسرلیستیاصولگرایان
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سرلیستی لیست اصولگرایان در انتخابات مجلس، تنها چند روز بعد از پایان ثبت نام کاندیداها درحال تبدیل شدن به یک بحران 
است، آنچنان که بنا به گفته ناصر ایمانی بعید به نظر نمی رسد لیست اصولگرایان بدون سرلیست و براساس حروف الفبا منتشر 
شود. با مشخص شدن کاندیداهای اصولگرای حاضر در انتخابات مجلس یازدهم، کلاف سردرگم اصولگرایان در انتخابات پیش رو 
پیچیده تر شده است. یک طرف میزِ مذاکره شورای ائتلاف، محمدباقر قالیباف و نواصولگرایان نشسته اند، طرف دیگر میرسلیم 
و موتلفه اسلامی که پیش از این بارها تاکید کرده بودند نمی خواهند دوباره از بچه شلوغ های اصولگرا ضربه بخورند. از این سو 
مصباحی مقدم، موسی پور و جامعه روحانیت مبارز و طیف های سنتی که تلاششان وحدت است تا بار دیگر اصولگرایان بازی رقابت 
را نبازند و به این سه طیف باید آقاتهرانی و پایداری ها را هم اضافه کرد که می گویند به این راحتی ها برای حضور در لیستِ مشترک 

کوتاه نمی آیند. اما قرار است سرلیست از بین کدام طیف انتخاب شود و سایرین ذیل نامِ او وارد کارزار شوند؟

:یکی  گفت  طلبان  اصلاح  سیاستگذاری   شورای  عضو 
کشور  اساسی  عبورازچالش های  راه حل های  مهم ترین  از 
وچالش های  که بین جریان اصلاحات و حاکمیت و از سوی دیگر 
بین جریان اصلاحات و جریان اصولگرایی  وجود داردگفت وگوی 
ملی است. سیدمحمود میرلوحی  اظهارداشت :»شرایط کشور 
شرایط  اصولگرایانه  باید  نگهبان  شورای  که  است  شکلی  به 

چهره های  نگهبان  شورای  اگر  است  ممکن  کند.  تحلیل  را 
اصلاح طلب را رد صلاحیت کند مردم نیز به چهره های اصولگرا 
رأی ندهند و در نتیجه مجلس در اختیار کسانی قرار بگیرد 
که طرفدار هیچ کدام از جریان های سیاسی نباشند و ما در 
آینده با یک مجلس با پرچم سفید مواجه شویم. مجلسی که 

از قدرت کافی برای حل مشکلات کشور برخوردار نباشد«.

کشف ۸۴ اسلحه شکاری در قم با گلوله هایی خاص
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خطیب نماز جمعه تهران:

 برای تصمیمات مهم باید اقناع ملی صورت بگیرد
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 شهردار قم گفت: آرام سازی خیابان انقلاب از  جمعه در دو شیفت کاری و بااعتبار اولیه ای 
بالغ بر چهار ونیم میلیارد تومان آغازشده و در ۶ ماه پروژه به بهره برداری خواهد رسید.   سید 
مرتضی سقاییان نژاد ظهر روز پنجشنبه در بازدید از طرح پیاده راه خیابان انقلاب که به همراه 
سرمست استاندار قم، عبدالله جلالی رئیس شورای اسلامی شهر قم و جمعی از مدیران 
شهری انجام شد، در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره بر لزوم اجرای پروژه پیاده راه خیابان 
انقلاب اظهار داشت: اجرای پیاده راه خیابان انقلاب اولویت ویژه ای برای شهرداری دارد. 
وی با تأکید بر ساماندهی خیابان های اطراف حرم مطهر حضرت معصومه )س( افزود: بعد 
از اجرای آرام سازی و پیاده راه خیابان ارم باید آرام سازی خیابان انقلاب انجام شود و سپس 
تا چهارراه شهدا ادامه یابد. شهردار قم علت بازدید امروز را ایجاد وحدت نظر بین مدیران 

استانی در اجرای این پروژه عنوان و تصریح کرد: بازدید امروز برای تجمیع نظرات مدیران

 استاندار قم با اشاره به لزوم توسعه زیرساخت های بهداشت و درمان در استان، بر ضرورت 
تکمیل و تجهیز طرح های نیمه تمام به ویژه بیمارستان تخصصی امیرالمؤمنین)ع( تاکید کرد.

بهرام سرمست در جریان سفر وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی به قم در نشستی با 
هیات رییسه دانشگاه علوم پزشکی قم، با اشاره به ظرفیت ها و نیاز استان در تامین واحدهای 
درمانی افزود: بخش های بهداشت و درمان موجود تمام توان خود را برای رفع نیاز مردم بکار 
می برند، اما لازم است تا نسبت به تخصیص سرانه بهداشت و درمان در استان اصلاحات لازم 
صورت گیرد. وی به طرح های نیمه کاره استان در بخش درمان اشاره و اضافه کرد: بیمارستان 
تخصصی قلب و بیمارستان یک هزار تختخوابی که با سرمایه گذاری بخش خصوصی و حمایت 
مدیران استان در حال اجراست با بهره برداری از آن ها شاهد ارائه  مطلوب تر خدمات بهداشت 

و درمان تخصصی خواهیم بود. بیمارستان قلب با زیربنای ۴۷ هزار مترمربع در ۱۱ طبقه 

شهردار قم:

پروژه پیاده راه انقلاب در ۶ ماه اجرا می شود
سرمست خطاب به مسئولان استان قم:

به فکر بازآفرینی و کارآمدی بافت های فرسوده قم باشید

۸ ۸

علم فصل الخطاب
 حل مشکلات
 کشور باشد

فرشاد مومنی: 

رئیس کل بانک مرکزی :

تخلفات زیادی به نام بانک ها رقم می خورد 

بایسته های مجلس آینده
صحنه  به  ورود  منظور  به  جوانان  گرایش  و  جوانگرایی 
سیاست تا حدودی بیشتر شده و طیف وسیعی از جوانان در 
انتخابات پیش روی مجلس ثبت نام کرده اند. این را به فال 
نیک می گیریم و امیدواریم بتواند در تحرک بیشتر مجلس و 

سیاستمداران موثر باشد و در بخش های دیگر حاکمیت هم این مساله تاثیر بگذارد. نکته 
دیگر این است که میزان مشارکت مردم باید افزایش بیشتری پیدا کند. یکسری قرائن وجود 
دارد که نشان می دهد شاید مشارکت مردم در انتخابات پایین تر بیاید ولی باید هیجان 
انتخابات و شور انتخاباتی بیشتر شود تا مردم انگیزه بیشتری برای حضور در انتخابات پیدا 
کنند. نکته دیگر این که اینبار برخی چهره های شاخص از ثبت نام فاصله گرفتند. امری 
که اثر چندان خوبی ندارد و باید از این افراد حمایت بیشتر می شد و بشود تا از تجربه شان 
استفاده بیشتری شود. امثال آقای علی لاریجانی و آقای محمدرضاعارف افراد باتجربه و از 
منابع انسانی کشور هستند که باید از وجودشان استفاده شود. امیدواریم در صحنه بمانند 
و از مسائل سیاسی و اجتماعی کنار نکشند. نکته دیگر توقع مردم از مجلس آینده است 
که مجلس فعالی باشد و نیروهای خلاق، مبتکر، جوان و دانشمند در آن بیشتر شوند تا 
این همه وقت مجلس صرف بگومگو و دعواهای سیاسی و جناحی نشود. واقعا مردم از این 
همه اختلافات خسته شده اند. این دعواها و منازعات سرمایه مملکت را به هدر می دهند. 
تاکید بر علم و تخصص در انتخابات بسیار مهم است. مردم دنبال افرادی باشند که واقعا 
علم و تخصص داشته باشند و بتوانند کشور را یک قدم از حیث پیشرفت و توسعه علمی و 
اقتصادی و فرهنگی جلوتر ببرند. نکته دیگر این است که مجلس باید با دولت هماهنگی 
داشته باشد. اگر مجلس بخواهد با دولت درگیر شود و اصطکاک باشد باز هم سرمایه های 
مملکت هدر می رود و این دعواهای جناحی هیچ فایده ای برای ملت ندارد. این هم نکته ای 
است که مردم باید در انتخاب افراد دقت کنند. افرادی در مجلس باشند که با دولت همراهی 
و هماهنگی کنند و مملکت جلو برود و مصالح ملت تامین شود. مساله دیگر هم روابط ما با 
دنیای امروز است. ما کشوری هستیم در کنار سایر کشورهای جهان. نمایندگان باید دیدگاه 
تعاملی با دنیای امروز داشته باشند. یعنی اهل تعامل، گفت وگو و برقراری روابط باشند تا 
بتوانیم در دنیای امروز در کنار سایر ملت ها و دولت ها ما هم زندگی آرام و رو به پیشرفت 
داشته باشیم. اما درباره مجلس فعلی واقعیت این است که در مساله بنزین مردم در جریان 
قرار نگرفتند که این تصمیم چگونه اتخاذ شد؟ آیا تصمیم نمایندگان ملت بود ؟ این تصمیم 
کجا گرفته شد و به این شکل اجرا شد و هر یک از مسئولان هم مسئولیت این امر را به عهده 
دیگری انداخت و بالاخره روشن نشد این تصمیم کجا گرفته و اجرا شد. خلاصه اینکه مردم 
یک سردرگمی احساس کردند. نکته ای که از حرف های آقای علی مطهری برمی آید که 
»تضعیف مجلس را از دو ناحیه مجمع تشخیص و شورای هماهنگی سران قوا می داند« این 
است که به فرموده امام مجلس باید در راس همه امور باشد ولی در این تصمیمات، مجلس 
در راس همه امور نبود و الان هم در بعضی مسائل در راس امور نیست. با اینکه مجلس باید 
در راس امور باشد ولی کانون های تصمیم گیری متعدد شده و دیگر احساس می شودکه 

مجلس از جایگاه خودش افتاده است. امری که باید بیشتر مورد دقت واقع شود.
 استاد حوزه و دانشگاه

کسب رتبه اول ارزیابی بهینه سازی شبکه همراه اول؛

افتخاری دیگر برای مخابرات منطقه قم 
مخابرات منطقه قم موفق به کسب رتبه اول ارزیابی بهینه سازی شبکه همراه اول در 
سال 1398 شد. به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه قم طبق اعلام نظر دفتر مدیر 
کل هماهنگی خدمات ارتباطات سیار مناطق بر اساس ارزیابی عملکرد بهینه سازی 
سال 1398 در حوزه بهینه سازی شبکه ارتباطات سیار کشور بر اساس شاخص های 

عملکردی، استان قم بهترین عملکرد را داشته و موفق به کسب رتبه اول شد. 
در این راستا مهندس صدری مدیر عامل شرکت مخابرات ایران با اهدای لوح تقدیری 
خطاب به مهندس دهناد از تلاشهای بی وقفه کارکنان مخابرات منطقه قم در راستای بهینه 

سازی شبکه ارتباطات سیار کشور تقدیر کرد.

آیت الله محسن غرویان*

خطیب نماز جمعه تهران:

 برای تصمیمات مهم باید اقناع ملی صورت بگیرد
امام جمعه موقت تهران با تاکید بر اینکه افزایش قیمت بنزین باید با اقناع ملی و به تدریج 
انجام می شد، گفت: باید به مردم اطلاع بدهید و آن ها را اقناع کنید که این به نفع شماست. 
آیت الله محمدعلی موحدی کرمانی در نماز عبادی - سیاسی جمعه این هفته )بیست و 
دوم آذرماه( تهران در مصلای امام خمینی )ره(  با اشاره به خطرات کم پنداشتن غفلت ها 
از سوی انسان، یادآور شد: به علت غفلت شما ممکن است عده ای مجروح شوند، صدمه 
ببینند، بخش هایی از کشور دچار مشکل بشود.  این درست نیست که شما بفرمایید غفلت 

شد و تمام! ممکن است در همین غفلت شما غضب خدا قرار داشته باشد.
امام جمعه موقت تهران اظهار داشت: تصمیم گرفتید بنزین را گران کنید، البته که باید 
قیمت بنزین به نرخ واقعی آن برسد، اما روی حساب، نه آنطور که آن آقا گفت شب خوابیدم 
و صبح مطلع شدم بنزین گران شده است؛  عجب؛ شما از وضع کشور مطلع نبودید؟ خدا 
کند این جمله دروغ باشد. این چیز کمی نیست، یک خبر نداشتن ببینید چه فاجعه ای 
ایجاد کرد، چه خون هایی به ناحق ریخته شد، چقدر تخریب شد، چقدر اماکن را آتش زدند، 

به علت یک غفلت. آیا می توانیم بگوییم این چیزی نیست؟
وی با تاکید بر اینکه این کار باید با اقناع ملی و به تدریج انجام می شد گفت: شما باید به 
مردم اطلاع بدهید و آن ها را اقناع کنید که اگر ۵۰۰ تومان روی قیمت بنزین آمده است، 
این به نفع شماست اما یکباره قیمت را گران کردید و مردمی که از گرانی خسته شده بودند، 

نگران شدند و اعتراضات شروع شد. این رویه شما که تدبیر نیست.
موحدی کرمانی با تاکید بر این که روش پیامبر اکرم )ص(، حتی در مواجه با شراب 
خواران برخورد تدریجی و گام به گام بوده است، افزود: باید در ابتدا ۵۰۰ تومان اضافه 
می شد، چند ماه بعد ۵۰۰ تومان دیگر اضافه می شد تا مردم اینگونه آگاه، بیدار و آماده 
شوند، نه اینکه به یکباره قیمت سه برابر شود. در این قضیه اقناع بسیار کم انجام شده بود 
و "تدریجیت" وجود نداشت و مردمی که از تهیه نسخه پزشکی خود عاجز هستند، ناراحت 

شدند و دشمن هم از این فرصت سوءاستفاده کرد.
 امام جمعه موقت تهران افزود: شما که عنوان تدبیر دارید، این مسائل را باید با دقت 
بررسی کنید. هیات دولت در اتاق در بسته نشسته است و تصمیم می گیرد، در حالی که 
آن ها باید متوجه اثرات تصمیمات خود در جامعه باشند. دولت برای گرانی باید فکری کند، 
جان مردم به لب رسیده است. برای حل مشکلات مردم اگر لازم است حقوق افرادی که 
رقم بالا می گیرند را کم کنید و به بدبخت ها بدهید. چه معنایی دارد در این کشور کسی 

حقوق های کلان بگیرد؟

فرشاد مومنی: 

علم فصل الخطاب حل مشکلات کشور باشد
 عضو هیات علمی دانشگاه اقتصاد علامه طباطبایی گفت: شواهد موجود نشان می دهد 
اندازه ذخیره دانایی کشور بسیار پیچیده تر از سطح پیچیدگی ها است؛ یعنی اگر علم 

فصل الخطاب شود، می توان مشکلات را حل کرد. 
»فرشاد مومنی« روز جمعه در پانل سیاسی و اقتصادی با موضوع "تحلیل شرایط اقتصادی 
و سیاسی کشور" در بیست و هفتمین مجمع عمومی انجمن اسلامی جامعه پزشکی ایران 
در سالن اجلاس سران افزود: وقتی در هر حیطه ای با مشکل مواجه می شویم ذهن ما 
برای پیدا کردن چرایی شکل گیری بحران به سمت استکبار جهانی و نوسانات قیمت نفت 
می رود. برداشت من این است که برای ریشه یابی و فهم مشکلات کشور باید از منظر دانایی 
به موضوع نگاه کنیم و ببینیم برای اداره یک جامعه به نسبت پیچیده در عصر شتاب تاریخ 
و در این جهان پرتحرک، چقدر دانایی برای اداره کشور خرج می کنیم و بعد انتظار داریم از 

این میزان دانایی به کار گرفته شده، چه دستاوردی حاصل شود.
این تحلیل گر سیاسی و اقتصادی اظهار داشت: تصمیم گیری برای سهام عدالت جزو 
نخستین مصوبه های دولت محمود احمدی نژاد بود و قرار شد به ۷۰ میلیون ایرانی، نفری 
۲ میلیون تومان یعنی 1۴۰ هزار میلیارد تومان سهام داده شود. در آن زمان از مقام های 
تصویب کننده دعوت کردیم که هیچ کدام حاضر به توضیح نشدند. در آن زمان گفتیم 
برای جابه جایی بین نسلی 1۵۰ میلیارد دلاری اگر امکان دارد حداقل 3 صفحه گزارش 

پشتیبانی ارائه شود. 
این حرف را به این دلیل گفتیم که یقین داشتیم چنین چیزی وجود ندارد. یعنی تصمیمی 
در آن ابعاد می توان گرفت، بدون این که حتی 3 صفحه گزارش علمی برای این تصمیم 
ارائه شود. وی در ادامه بیان کرد: سطوحی از ذخیره دانایی در تاریخ اقتصادی ایران تدارک 
دیده شده، اما در فرآیندهای تصمیم گیری از کارشناسان تربیت شده استفاده نمی شود. 
شواهدی وجود دارد که نشان می دهد اندازه ذخیره دانایی کشور بسیار پیچیده تر از سطح 
پیچیدگی های کشور است. یعنی اگر علم فصل الخطاب شود، می توان مشکلات را حل 

کرد.
مومنی گفت: بحران رانت محوری و واردات محوری در عرصه دارو یکی از جدی ترین 
بحران های کنونی ایران است. در این زمینه باید به پیچیدگی های تحریم ها توجه کرده و 
بدانیم حتی اگر اینستکس فعال شود، می تواند باعث ایجاد کانون بحران شدید در صنعت 

داروی کشور شود.

 باستناد مجوز هیأت مدیره سازمان در نظردارد نسبت به واگذاری بهره برداری ردیف های مشروحه 
ذیل از طریق مزایده اقدام نماید لذا متقاضیان واجد شرایط جهت دریافت پاکت وشرایط مزایده از 
تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت ده روز به استثنای روزهای تعطیل از ساعت 8 صبح لغایت ۱۴ 
به واحد امور قراردادهای سازمان به نشانی قم – کیلومتر 3 جاده قدیم قم – تهران سازمان پایانه های 
مسافربری شهرداری قم )ترمینال( مراجعه و در صورت نیاز، جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 

تلفن 366۴۲3۴9-۰۲۵ تماس حاصل نمایند. 

اهم شرایط عمومی :
- جهت خرید اسناد مزایده مبلغ 500.000 ریال به شماره حساب ۷00۷8۷9۱3۱2۱ )درآمد 
سازمان( بانک شهر بنام سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم واریز نموده و به همراه اصل 

فیش واریزی وکارت شناسایی معتبر جهت تحویل اسناد مراجعه فرمایید.
بحساب  نقد  وجه  واریز  یا  و  بانکی  ضمانتنامه  بصورت  مزایده   در  شرکت  سپرده   مبلغ   -
۷00۷8۷30۷3۱۶ سپرده سازمان نزد بانک شهر بنام سازمان پایانه های مسافربری شهرداری 

قم میباشد.
- درصورتی که برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به نفع سازمان 

ضبط خواهد شد.
- سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار است.

- هزینه درج آگهی و کارشناسی بعهده برنده مزایده میباشد.
- برنده مزایده موظف به ارائه ضمانتنامه بانکی معادل حداقل سه ماه اجاره موضوع قرارداد و تسلیم 

1۲ فقره چک بابت پرداخت اجاره ماهیانه به سازمان می باشد.
- سایراطلاعات مربوط به مزایده در شرایط مزایده مندرج می باشد.

» تلفن تماس:۰۲۵-366۴۲3۴9 « 

سازمانپایانههایمسافربریشهرداریقم
آگهی مزایده)نوبت اول(

روابط عمومی سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم
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اخبار

اصلاح طلبان وتصمیم بزرگ 
اصلاح طلبان در بافت موقعیتی گذار از منطق سیاسی به 
منطق اجتماعی قرار دارند. به عبارت دیگر اصلاح طلبان 
باید بپذیرند که آیا می خواهند در چارچوب قدرت و ادبیات 
قدرت سیاسی در گستره نظام اجتماعی حرکت کنند یا بر 

آن هستند که حرکت خود را بر مسیر خواست های نیروهای اجتماعی مستقر سازند. 
بدین ترتیب اگر آنها خواهان آن هستند که در کلونی یا اجتماع قدرت سیاسی قرار 
گیرند و زمینه های ایجاد پیوند با مرکزیت اقتدار سیاسی را بار دیگر تجربه کنند، باید این 
اطمینان را داشته باشند که می توانند با پشتوانه حرکت هوشمندانه و اطمینان بخش 
قدرت سیاسی حاکم زمینه های حضور حداکثری خویش را فراهم کنند. هر چند 
کاندیداهای اصلاح طلبان و آنچه که تاکنون بعد از ثبت نام کاندیداها دیده می شود، 
نشانی مطمئن دراین زمینه را به نمایش نمی گذارند. به عبارت دیگراصلاح طلبان خود 
دچار نوعی تناقض درونی در ارتباط با تکیه بر قدرت سیاسی در جهت ایجاد اصلاحات 
هستند و کاندیداهای آنها به واقع به هیچ وجه ژنرال های برتراصلاح طلبان را در چارچوب 
کاندیداتوری مجلس به نمایش نمی گذارند و این خود نشان دهنده آن است که در درون 
خویش دچار تردید معناداری دراین زمینه هستند. از سوی دیگر اصلاح طلبان با توجه 
به آنکه رفرم خود را در کاخ قدرت تعریف می کنند نمی توانند خویش را از این پیوند درونی 
بگسلانند و به نیروهای اجتماعی به گونه ای معنادار تکیه کنند. چرا که نیروهای اجتماع 
بسیار پیشرو و جلوتر از نخبگان قدرت موجود در اصلاح طلبان حرکت می کنند و این 
عقب ماندگی ژنرال های اصلاح طلب از جهت گیری های پیشرو نیروهای اجتماعی که 
گاه و بیگاه سمت گیری های رادیکالانه هم به خود می پذیرد، موجب می شود که آنها 
به همان اندازه نگران تکیه بر نیروهای اجتماعی باشند. چراکه تکیه کامل بر قدرت 
سیاسی نگران کننده است، چون قدرت سیاسی به طور کامل چتر حمایتی خود را بر 
سر اصلاح طلبان نمی  گستراند. از آن سو نیز نگران هستند که نیروهای اجتماعی چتر 
حمایتی خود را بر سر اصلاح طلبان نگسترانده و اصلاح طلبان دیگر نتوانند مانندگذشته 
با تکرار کردن های متفاوت، مردم را به میدان در جهت حمایت از خود جلب و جذب 
کنند. اینجاست که اصلاح طلبان در یک بافت موقعیتی غیر مطمئن قرار می گیرند که 
هرچه زودتر باید خود را از درون آن بیرون کشند. چرا که در وضعیت کنونی و در جایی که 
جامعه سمت و سوی دیگری را تجربه خواهد کرد و تمام سیگنال ها نشان از آن دارد که 
تغییر اجتناب ناپذیر است و اگر تغییری صورت نپذیرد هزینه های بسیار بالایی بر همگان 
تحمیل خواهد شد؛ لذا باید این نکته را دریابند که به سرعت تکلیف خود را مشخص 
کنند. از قدیم گفته اند یا رومی روم یا زنگی زنگ؛ اگر نتوانند بر این چارچوب شکل 
بپذیرند و تکلیف خود را در این زمینه مشخص کنند، خانه ای روی شن روان خواهند 
ساخت که هرچه بیشتر این خانه را زینت بخشند هزینه های نامطمئن بیشتری را به 
گروه خود تحمیل خواهند کرد. اینجا نمی توان وضعیت را در یک حالت بین صفر و یک 
مشاهده کرد. من بر این باورم که نباید ما سپید و سیاه و صفر و یک نگاه کنیم ولی گاه و 
بیگاه تنگناهای تاریخی به وجود می آید که جامعه آنچنان دوقطبی می شود که نمی توان 
این تنگناها را نادیده گرفت و باید درآن موقعیت تصمیم بزرگ اتخاذ کرد. اصلاح طلبان 
باید نشان دهند که شجاعتِ گرفتن تصمیم بزرگ را دارند یانه. اینکه کدام سمت و سو 
از این جهت های دوگانه را انتخاب کنند خود مختارند و به هر تقدیر بزرگان اصلاح طلب 
خود را اهل فن، فهم، ادراک و ایجاد فضای مناسب برای تصمیمات مطلوب می دانند. 
ولی اینکه خود را در این فضا معلق نگه دارند و دل به این خوش کنند که گاه و بیگاه از 
درزهای موجود قدرت از هر دو طرف استفاده کرده و بتوانند خود را قدرتمند بر مسیری 
حاشیه ای بر متن نگاه دارند دیر یا زود امکان پذیر نخواهد بود و اکنون تمام سیگنال های 
نه ضعیف بلکه قدرتمند نشان می دهد که وقت در این زمینه در حال پایان پذیرفتن است. 
پس باید هر چه زودتر تصمیم بزرگ را اتخاذ و در چارچوب این تصمیم بزرگ تا اسفندماه 

و انتخابات مجلس به اتخاذ این تصمیم و اجرای آن اقدام نمایند.
آینده پژوه سیاسی و اجتماعی

چالش های همیشگی بودجه
به  ارائه  از  پس  از 3ماه  کمتر  در  عموما  بودجه  لایحه 

مجلس به قانون تبدیل می شود.
این موضوع باعث شده تا دولت و برخی از نمایندگان از 
این فرصت استفاده کرده و تکالیف و مجوزهایی که به زعم 

خود دارای اولویت می پندارند را در لایحه بودجه پیشنهاد نمایند این موضوع باعث شده 
تا همواره احکام و مجوزهای متعدد غیر بودجه ای در قالب تبصره های بودجه از تصویب 
قانونگذار بگذرد. وجود این قوانین غیر بودجه ای در بودجه، هم دولت و هم مجلس و 
هم نهاد نظارت مالی را درگیر موضوعات غیر بودجه ای می کند و از تمرکز بر روی منابع 
و مصارف بودجه ای باز می دارد. نگاهی به مشروح مذاکرات مجلس در مراحل تصویب 
بودجه سنوات مختلف نشان می دهد عمده وقت پارلمان در بررسی بودجه صرف مباحثه 
بر روی تبصره های بودجه شده و بحث بر روی جداول و ارقام بودجه در حاشیه قرار دارد. 
در نهاد ناظر مالی کشور یعنی دیوان محاسبات کشور نیز شاهدیم که هم در هیاتهای 
حسابرسی و هم کمیته های کارشناسی و هیات عمومی، زمان و انرژی زیادی صرف 

تهیه گزارش عملکرد تبصره های بودجه می شود.
اساساً بودجه ریزی دولتی  در ایران با اینکه سابقه ای بیش از یکصد سال دارد اما هنوز 
در جستجوی هویتی روشن و مبتنی بر آموزه های علمی است؛ با اینکه بیش از یک دهه 
است که قانونگذار دولت را مکلف کرده که بودجه را به سوی بودجه عملیاتی حرکت دهد 
ولی باید گفت نه تنها در عمل چنین موضوعی تحقق نیافته بلکه بودجه ریزی امروز با 
بودجه ریزی برنامه ای هم فاصله بسیار زیادی دارد. ردیفهای متفرقه، مجوزهای قانونی 
گسترده برای جابجایی اعتبارات و دست باز دولت در تغییر تخصیص اعتبارات مختلف 

باعث شده است بودجه فعلی تطابق چندانی با بودجه ریزی برنامه ای نداشته باشد.
ادعاهایی که در سالهای اخیر در خصوص عملیاتی شدن بخشهایی از بودجه مطرح 
می شود نیز فاقد مبنای صحیح است. بودجه ریزی عملیاتی می بایست فعالیتهای 
متعدد دستگاه را صرفا در جهت تعقب اهداف کمی یا کیفی تعریف نموده و با توجه به 
اهداف مشخص، فعالیتهای ضروری را تعیین نموده و اعتبار مورد نیاز برای تحقق اهداف 

را پیش بینی نماید.
علاوه بر اینها بودجه ریزی در ایران فاقد مبانی مدون و متقن علمی برای پیش بینی 
ارقام است؛ همه ساله بودجه دستگاههای اجرایی با یک بخشنامه کلی پیشنهاد می 
شود و در مراحل تصویب چه در دولت و چه در مجلس بدون استفاده از روشهای علمی و 

عموما با چانه زنی سنتی جرح وتعدیل می شود.
در حال حاضر تنها معیار عملیاتی برای بررسی صحت هزینه های صورت گرفته از 
محل اعتبارات مختلف، موافقتنامه متبادله بین دستگاه وسازمان برنامه و بودجه است؛ 
متاسفانه تاکنون قانونگذار حدود و ثغور مشخصی برای موافقتنامه های تنظیمی تعیین 
نکرده و این سند مالی به صورت داخلی در قوه مجریه تدوین و امضا می شود و در برخی 
موارد موافقتنامه پس از اجرای بودجه امضا می-شود و به جای آنکه عملیات مالی با 
موافقتنامه منطبق شود؛ موافقتنامه بر مبنای آنچه در عمل اتفاق افتاده تنظیم می گردد.
اجرای بودجه نیز به دلیل عدم استفاده از سامانه های اطلاعاتی دقیق و مدیریت 
اطلاعات مالی، با نوعی بی نظمی همراه است به گونه-ای که نه در سطح یک دستگاه و 

نه در سطح ملی اطلاعات دقیق و مستمری از وضعیت اجرای بودجه در دست نیست.
 و سرانجام اینکه؛ نظارت بر بودجه چه در حین اجرا و چه پس از خرج؛ چه در درون 
دولت و چه از سوی مجلس به دلیل آشفتگی در ثبت و ضبط اطلاعات مالی با محدودیت 

مواجه است.

فرمانده هوافضای سپاه: 

سامانه ها و تجهیزات دفاعی کشور 
کاملا بومی است 

 فرمانده نیروی هوافضای سپاه با بیان این که »تکنولوژی روز دنیا در بسیاری از عرصه ها 
امروز به دست توانمند فرزندان ملت ایران بومی سازی شده  است« ، گفت: سامانه ها و 
تجهیزات دفاعی که امروز در کشورمان تولید می شوند و ما را در زمره کشورهای برتر دنیا 

قرار داده اند کاملا بومی هستند.
 سردار سرتیپ پاسدار امیرعلی حاجی زاده فرمانده نیروی هوافضای سپاه در دومین 
روز همایش سراسری فرماندهان و مسئولین قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا)ص( با بیان 
امروز شاهد تحریم های گسترده تری در  نبود  اقدامات 3۰ ساله قرارگاه  این که »اگر 
حوزه های گوناگون صنعت، معدن، انرژی و اقتصاد بودیم» ،گفت: با مجاهدتهای صورت 
گرفته در قرارگاه امروز بسیاری از تحری مهای ظالمانه نه تنها بی اثر بلکه به فرصتی برای 

رشد و شکوفایی توان و ظرفیت داخلی مبدل شده است.
وی با اشاره به  روند ارتقای  توانمندی در عرصه های ماموریتی نیروی هوافضای سپاه 
تصریح کرد: در شروع اقدامات مربوط به حوزه هوافضا شامل حوزه های موشکی و 
پدافندی، با چالش ها و موضوعاتی مواجه بودیم که در ابتدا تصور می شد اهداف 
پیش بینی شده دست نیافتنی هستند اما به فضل الهی با باور توانستن و تکیه به 
ظرفیت های بی بدیل دانش و انگیزه جوانان انقلابی ایران اسلامی از همه آن ها عبور 
کردیم و به قله ها رسیدیم ؛ این الگویی است که می تواند به عنوان یک روش موفق در 

دیگر عرصه ها مورد استفاده قرار گیرد.
وی با بیان این که »تکنولوژی روز دنیا در بسیاری از عرصه ها امروز به دست توانمند 
فرزندان ملت ایران  بومی سازی شده  است« گفت: سامانه ها و تجهیزات دفاعی که امروز 
در کشورمان تولید می شوند و ما را در زمره کشورهای برتر دنیا قرار داده اند کاملا بومی 

هستند.
فرمانده نیروی هوافضای سپاه در پایان تاکید کرد : با برخورداری از روحیه انقلابی 
و جهادی و الگوی الهام بخش دوران دفاع مقدس می توان در حوزه اقتصاد و دیگر 

عرصه ها نیز موفق بود  و بر مشکلات غلبه کرد.

پیام رهبر انقلاب به اجلاس سراسری نماز؛

سلامت روانی و نشاط را با نماز نصیب جامعه  سازیم
با  آیت الله خامنه ای فرمودند:   حضرت 
نماز می توانیم امن و سلامت روانی و رهایی 
از چالش های ستیزگرانه و بهجت و نشاط را 

نصیب جامعه سازیم.
به گزارش  پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام 
معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای 
اجلاس  هشتمین  و  بیست  به  پیامی  در 
از  نماز  اینکه  به  اشاره  با  نماز  سراسری 
جمله ی بزرگترین و جذاب ترین نعمتهای 
شگفتی ساز است که انسان را در برابر این 
می کند،  مبهوت  و  خیره  الهی  پدیده ی 
نعمت  این  خداوند  کردند:  خاطرنشان 
را به ما هدیه فرمود که با آن جان خود را 
پالایش کنیم و ارتباطات بشری را برخوردار 
از معنویت کرده و امن و سلامت روانی و رهایی از چالش های ستیزگرانه و بهجت و نشاط را 

نصیب جامعه  سازیم.
متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به این اجلاس که صبح روز )پنجشنبه( در شهر گرگان برگزار 

شد و نماینده ولی فقیه در استان گلستان، آن را قرائت کرد به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

وصلّی االه علی محمّد و آله الطیبین
برخی  نیست،  آنها  شمارش  بر  قادر  کس  هیچ  که  الهی  بزرگ  نعمتهای  میان  در 
برجستگیهای نمایانی دارند که اهل تأمل را به شگفتی میرساند، و از جمله ی جذابترین این 
نعمِ شگفتی ساز، نماز است. ترکیب اذکار نماز، ترکیب حرکات نماز، ترتیب اوقات نمازهای 
واجب و مستحب، تأکید بر تمرکز و حضور قلب در آن، تأکید بر مسجدی کردن آن، تأکید بر 
جمعی کردن آن، الزام پاکیزگی در آن، هم در تن و پوشش با دور کردن نجاست، و هم در دل و 
روح با غسل و وضو، الزام به روی آوردن آن از هر نقطه ی جهان به یک کانون مرکزی- کعبه ی 
شریف- و بسی نکات و نقاط ظریف و دقیق و پرمضمون در این فریضه ی ممتاز و یکتا، آدمی 
را در برابر این پدیده ی الهی خیره و مبهوت می کند. خداوند این نعمت بزرگ را به ما هدیه 
فرموده است. با آن می توانیم جان خود را پالایش کنیم، می توانیم خود را از گناهان دور کنیم، 
می توانیم ارتباطات بشری را در جامعه ی خود، برخوردار از معنویت کنیم و بدین وسیله، امن 
و سلامت روانی و رهائی از چالش های ستیزگرانه، و بهجت و نشاط را نصیب آن سازیم. این 
هدیه به صورت فریضه و تکلیف درآمده است تا دست کم، جامعه از حداقل های آن محروم 
نماند، هدیه ئی با این وزن عظیم و متقابلًا با کمترین هزینه ی مالی و وقت حقیقتاً درخور 
سپاس پایان ناپذیر ما است. حضار محترم! ما هم در ادای این شکر واجب، قاصر یا مقصریم. 
کارهای زیادی باید بشود که امیدوارم عالم مجاهد جناب حجة الاسلام قرائتی ما همه را به 

آن متذکر گردند.

واکنش موسوی به اظهارات وزیرخارجه آلمان؛ 

برلین به جای اتخاذ مواضع مغرضانه مبانی 
حقوق بشر را رعایت کند

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: از برلین انتظار می رود بجای اتخاذ مواضع غیرحرفه ای 
و مغرضانه، رعایت مبانی اولیه حقوق بشری را در دستور کار قرار دهد.

سید عباس موسوی در واکنش به اظهارات وزیر امور خارجه آلمان در پاسخ به سوال یکی 
از نمایندگان پارلمان این کشور ضمن محکومیت آن گفت: اینگونه اظهارات غیرمسئولانه و 
مداخله جویانه نمی تواند کوتاهی برخی کشورهای اروپایی در پایبندی به تعهدات شان ذیل 
برجام و نیز واکنش منفعلانه نسبت به رویکرد تروریسم اقتصادی آمریکا و مسئولیت ناشی از 

آن را تحت الشعاع قرار دهد.
موسوی تصریح کرد: افکار عمومی جهان هنوز تسلیح کننده دیکتاتور سابق عراق به سلاح 
های شیمیایی که بر سر همین شهروندان ایرانی و همسایگان عراقی شان در خلال جنگ 
تحمیلی می بارید را از یاد نبرده اند و همچنین سرکوب معترضین از سوی پلیس آلمان در 
جریان برخورد با اعتراض کنندگان نشست سران گروه ۲۰ در تیر 96 در هامبورگ و یا گسیل 
سلاح به منطقه غرب آسیا از سوی برخی کشورهای اروپایی که تنها نتیجه آن ارتکاب جنایات 
جنگی و بروز موج ویرانی و کشتار مردم خصوصا زنان و کودکان بی دفاع ازجمله در یمن 
بود را به خاطر دارند. سخنگوی وزارت امور خارجه در ادامه افزود: از برلین انتظار می رود 
بجای اتخاذ مواضع غیرحرفه ای و مغرضانه، رعایت مبانی اولیه حقوق بشری را با چشمانی 
باز، فراگیر و مبتنی بر رویکرد بی طرفانه در دستور کار قرار دهد. موسوی در پایان با تاکید بر 
اهتمام دولت جمهوری اسلامی ایران برای شنیدن نظرات و دیدگاه های مختلف مردم خود، 
خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران در ناآرامی ها و آشوب های اخیر در کشور، قطعا 
صف دشمنان و عاملان کشتار مردم بیگناه و حامیان خارجی آنها را از دیدگاه های معترض 
جدا دانسته و با توجه به نتایج بررسی ها و تحقیقات، تصمیمات لازم را در راستای احترام به 

حقوق مردم ایران و نیز تامین امنیت پایدار اتخاذ خواهد کرد.
 

فرمانده کل ارتش:

 نیروی انتظامی نماد امنیت کشور است
 فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران در دیدار با فرمانده نیروی انتظامی از ناجا به 

عنوان نماد امنیت کشور نام برد.
امیر سرلشکر عبدالرحیم موسوی در دیدار با سردار حسین اشتری فرمانده نیروی انتظامی 
جمهوری اسلامی ضمن قدردانی از فرمانده و مجموعه نیروی انتظامی در مدیریت مقتدرانه 
و هوشمندانه در کنترل ناآرامی های اخیر اظهار داشت: نیروی انتظامی، نماد امنیت کشور 

است.
 امیر موسوی با اشاره به »حجم توطئه ها و طراحی های خبیثانه دشمنان که برای برهم زدن 
امنیت کشور برنامه ریزی شده بود«، گفت: شبانه روز باید شاکر خداوند و قدردان نیروهای 
مسلح و دستگاه های امنیتی باشیم. وی با بیان اینکه به هر قیمتی پای نظام، ولایت و انقلاب 
هستیم، گفت: باوجود تمام عنادها و دشمنی استکبار، آنها نتوانستند به ما گزندی برسانند 
و اگر در درون کشور وحدت و انسجام وجود داشته باشد و خود ما مشکلی ایجاد نکنیم، 
دشمنان نمی توانند به ما ضربه بزنند. فرمانده کل ارتش گفت: دشمنان انقلاب سال هاست 
که در حال برنامه ریزی هستند و با صرف هزینه های گزاف سعی دارند امنیت ایران را خدشه 

دار کرده و کشور عزیزمان را به یکی از مناطق بی ثبات منطقه تبدیل کنند.
سرلشکر موسوی خطاب به سردار حسین اشتری، گفت: خداوند به شما لطف کرده که 
پرچمدار نایب امام زمان)عج( در تامین امنیت کشور هستید، بنده به عنوان یک شهروند و 
همکار به شما و مجموعه نیروی انتظامی، خدا قوت می گویم. وی گفت: نیروی انتظامی 
حسب وظایف ذاتی خود ممکن است محدودیت هایی ایجاد کند و یا اقداماتی داشته باشد 
که خوشایند عموم نباشد اما تمام اقدامات پلیس در راستای تامین امنیت و آسایش مردم 
است. فرمانده کل ارتش گفت: ارتش جمهوری اسلامی ایران با تمام توان از نیروی انتظامی 

حمایت کرده و پشتیبان آن به منظور تسهیل ماموریت های ناجا خواهیم داد.
 

مصطفی تاجزاده:

 مسئولیت بیانیه ۷۷ نفر را می پذیرم
 فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: نوشتن بیانیه معروف به ۷۷ نفر یک کار جمعی است اما 
به صراحت عرض می کنم با اینکه نویسنده بیانیه من نیستم مسئولیت این کار را می پذیرم و 

می گویم نویسنده و جمع کننده امضا من بودم.
با  ایران  ملت  اتحاد  حزب  کنگره  پنجمین  حاشیه  در  پنجشنبه  روز  تاجزاده  مصطفی 
اشاره به احضار جمعی از فعالان سیاسی و مدنی عنوان کرد: همان طور که مردم شریف 
ایران مستحضر هستند تعدادی از فعالان سیاسی و مدنی در دفاع از حق اعتراض مردم و 
محکومیت خشونت چه از سوی حکومت و چه از سوی معترضان بیانیه ای صادر کردند که بعد 

از آن قوه قضائیه نسبت به احضار کسانی که آن را امضا کردند، اقدام کرد.
وی افزود: البته یکی از خبرگزاری ها هم کار زشتی انجام داد و آن اینکه این بیانیه را با 
امضای ۴8 نفر منتشر کرد که برخی از آنها اعلام برائت کردند چراکه اقدامی غیراخلاقی و 
دروغ بود و یکی از دوستان هم در همین رابطه شکایت کرده است و امیدوارم که قوه قضائیه به 
این شکایت رسیدگی کند. این فعال اصلاح طلب تاکید کرد: احضار این افراد برای نخستین 
بار است که صورت می گیرد و این با شعارهای اصلاحی آقای رئیسی سازگار نیست ایشان 
گفتند که من می خواهم اصلاحات قضایی انجام دهم ولی شاهد هستیم که فعالان سیاسی 

و مدنی را به دلیل استفاده از یک حق مسلم و قانونی که اعتراض هست، احضار می کنند.
تاجزاده یادآور شد: نوشتن این بیانیه یک کار جمعی است اما تقریبا از تمام کسانی که 
احضار کردند دو سوال کردند اول اینکه چه کسی این بیانیه را نوشته و چه کسی امضا جمع 
کرده است برای همین هم بنده به صراحت عرض می کنم با اینکه نویسنده بیانیه من نیستم 
مسئولیت این کار را می پذیرم اگر قوه قضائیه دنبال این است که ببیند چه کسی آن را نوشته 
به آنها می گویم من نوشتم و امضا جمع کردم و هر برخوردی که می خواهند داشته باشند با 
من داشته باشند تا مردم تکلیفشان با این شعارها که می گویند »حق اعتراض را پذیرفتیم و با 
اغتشاش مخالفیم« معلوم شود؛ اینکه چرا در استفاده از مدنی ترین و قانونی ترین حق مان 
باید احضار شویم. البته به نظر این کار برای این است که بیانیه های بعدی صادر نشود در آینده 
معلوم می شود که آیا آنها موفق شدند این ترس را در دل فعالان سیاسی و مدنی بیندازند یا 

خیر این را مردم خواهند دید.

علی شکوری راد: 

آمده ایم که بمانیم
دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران با تاکید بر اینکه ما آمده ایم که بمانیم، گفت: با توکل بر خدا و 
تکیه بر حمایت مردمی که عهد کرده ایم جز برای تقلیل مرارت و بهروزی و رفاه آن ها نکوشیم. 
علی شکوری راد در پنجمین کنگره حزب اتحاد ملت که صبح امروز در اردوگاه شهید 
باهنر برگزار شد، اظهار کرد: حضور اعضای حزب در کنگره موجب دلگرمی ما برای پیمودن 
راهی سخت و دشوار در مسیر سیاست در ایران و بخصوص سیاست ورزی حزبی، آن هم از 
نوع اصلاح طلبانه است. شما همگی سختی این راه را دانسته و با آگاهی و ایثار در آن قدم 

گذاشته اید. قدم های تان را گرامی می داریم.

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، خاموش کردن فتنه ها را سند وفاداری ملت به 
انقلاب اسلامی دانست و خطاب به  آمریکا، اسرائیل، انگلیس و دشمنان  منطقه ای  ایران گفت:  
اگر دست از فتنه علیه ایران اسلامی برندارید شما را تعقیب می کنیم، می یابیم  و با آتش کشیدن 

منافعتان از شما انتقام می گیرم. 
سردار سرلشکر پاسدار  حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، ظهر 
روزپنجشنبه در جمع سپاهیان و بسیجیان شهرری با بیان این که »دیدار با خانواده های شهدا، 
ایثارگران و دیدار با جانبازان که اسطوره و استوانه های محکم صبر هستند را فضیلت و عنایتی 
از سوی خداوند می دانم« اظهار داشت: امروز فرصتی ایجاد شد تا با رزمندگان امنیت این 
سرزمین که نشانه های بصیرت و سمبل غیرتند دیدار کنیم که این رزمندگان برپا نگه دارنده 
قائمه های نظام اند و بیرق ها را برافراشته نگه می دارند و نمی گذارند پرچم امامت و ولایت بر 

زمین بیفتد.
وی بیان کرد: واقعیت این است که اگر همین اندازه جمعیت در کنار ائمه ما بود آن ماجراهای 
غم انگیز هرگز در صدر اسلام به وقوع نمی پیوست. حضور شما بسیجیان در این فضا به مثابه 
جهادی بزرگ است، زیرا که حضور و بیداری شما دشمن را ترسانده و جلو نمی آیند و دور 

می کند، هر کجا که نور بتابد ظلمت، تیرگی و تاریکی به نیستی می رود.
وی سپس با اشاره به این که »بیداری، حضور، میدان داری، پرچم داری و ستبر کردن سینه 
در مقابل دشمن رمز بقا، جاودانگی و عزّت ماست«، تصریح کرد: باور کنید که در این ۴1  سال 
تنها به قوت حضور شما که همواره تابع ولی امر مسلمین هستید هر توطئه، فتنه  و جنگی  سرد 

و خاموش شده  و دشمنان را بی روح، افسرده و ناامید کرده است.
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با اشاره به نقش سپاه و بسیج در امنیت جامعه، 
بیداری، حضور، میدان داری و ایستادگی در مقابل دشمن را رمز بقا، عزت و جاودانگی ملت 
ایران برشمرد و گفت: شما حقیقتاً برای این ملت، عزّت، سرافرازی، امنیت و آرامش می آفرینید و 
آرامش بخش مردم هستید و همواره در مقابل اقدامات ناامیدکننده  دشمن ایستادگی می کنید.
وی بیان کرد: دشمن همه راه ها را تجربه کرده و هیچ کشوری در طول حیات بشر به اندازه 
ملت ایران در این کره خاکی در معرض تهاجمات سنگین شیاطین کوچک و بزرگ عالم نبوده، 
ولی به فضل الهی ایستادگی کرده و از هر حادثه ای با افتخار، آبرومندی و شرف عبور کرده 
است. مردم ایران شریف، مؤمن، وفادار و آگاه هستند. مردم می دانند سعادت آن ها در گِرو 
حمایت از امام است و وقتی امام مسلمین در میدان نبرد جهانی شجاعانه ایستاده است مردم 
او را همانند نگین در حلقه انگشتری مهر خود می گیرند و با هم قله ها را فتح می کنند. مردم 
ایران در شکستن دشمنان هنرمندند و در ناکام کردن آن ها شاهکار می آفرینند لذا این بار نیز به 
بهترین شکل پیش رفته و جوانان به میدان آمدند و ما  از شکوه حضور و صبر خانواده شهیدان 

و جانبازان  تشکر می کنیم که ما را در پیمودن این راه مصمم تر می کند.
دشمن در پی ایجاد ناامنی در کشور است

وی با بیان این که »ما تا پیروزی فاصله ای نداریم« گفت: در حال حاضر به دشمن و خیمه 
آن ها نزدیک هستیم و آن ها در حال عقب نشینی هستند و در حال عقب نشینی این فتنه ها را 

برپا می کنند ولی مردم ما نشان دادند که محاسبات دشمن همیشه اشتباه است. دشمنان فکر 
می کنند که مردم برای مشکلات اقتصادی به آن ها رجوع خواهند کرد در صورتی که برای ملت 
ما پناهگاه ایمان است، دشمن، دشمن است و آنها فکر می کنند با فشار اقتصادی می توانند 
ملت ایران را تسلیم کنند در  صورتی  که پناهگاه این ملت فقط قرآن و ایمان است. هر چه فشار 
اقتصادی دشمن بیشتر شود مردم مصمم تر از پیش ایستادگی می کنند، زیرا که می دانند 

دشمن در پی ایجاد ناامنی در کشور است.
سلامی با بیان این که »این نظام آرزوی هزاران ساله انبیا الهی است« گفت: انبیا الهی آمدند 
که حکم خدا را روی زمین جاری کنند تا توحید و خداپرستی روی زمین برقرار شود و این همان 
نظامی است که حضرت علی)ع( و سایر بزرگان دین در راه دستیابی به آن شهید شدند و حال 
این آرزو تحقق یافته و این بیرق برافراشته شده  و پرچم عاشورا در همه جا در حال اهتزار است 
و این جوانان تربیت شدگان غیرت حضرت ابوالفضل )ع( هستند که این بیرق را برافراشته اند.

وی در پایان  با اشاره به توطئه ها و فتنه انگیزی های اخیر جبهه دشمن علیه انقلاب و ملت 
ایران، خطاب به سران استکبار و متحدان منطقه ای آن ها خاطرنشان کرد: خاموش کردن 
فتنه ها سند وفاداری ملت و در دستان مردم است و ما به دشمنان می گوییم اگر دست از فتنه 
علیه ایران اسلامی برندارید شما را تعقیب می کنیم، می یابیم  و با آتش کشیدن منافعتان از شما 

انتقام می گیرم.

سردارسلامی خطاب به دشمنان منطقه ای ایران:

دست از فتنه برندارید، انتقام میگیریم

رئیس انجمن فرماندهی و کنترل ایران ، با هشدار نسبت 
به غافل شدن از جامعه ابر هوشمند، تاکید کرد: اگر از 
در  تمرکز گرایی  نفی  آن  اولویت  که  ابر هوشمند  جامعه 
فناوری است غافل شویم مسیر توسعه و پیشرفت کشور با 

مخاطرات جدی رو به رو می شود. 
محمدرضا عارف در مراسم اختتامیه یازدهمین کنفرانس 
علمی فرماندهی و کنترل که در دانشگاه امیرکبیر برگزار 
شد، ضمن قدردانی از پژوهشگران، ارائه دهندگان مقالات، 
و  علمی  کمیته  اعضای  کنفرانس،  این  کنندکان  برگزار 
میزبانی دانشگاه امیرکبیر، به پیشینه انجمن فرماندهی و 
کنترل اشاره کرد و گفت: انجمن علمی فرماندهی و کنترل 
در سال 8۴ در راستای سیاست های کلی نظام و سند 
چشم انداز مبتنی بر توسعه دانایی محور و بخصوص اولویت 
توسعه علم و فناوری در یکی از بخش های علمی فرارشته 

ای و کاربردی تاسیس شد.
وی ضمن برشمردن راهبردهای انجمن علمی فرماندهی 
در  پژوهش  و  علم  توسعه  کرد:  خاطرنشان  کنترل،  و 
دانشگاه ها از جمله راهبردهای اصلی این انجمن است. 
کنترل  و  فرماندهی  علم  ما  درانشگاه های  در  متاسفانه 

ناشناخته است.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی با اشاره به بیانیه گام 

دوم انقلاب که بر ضرورت توسعه علم و دانش تاکید کرده 
است، گفت: مشارکت در اجرایی کردن علم و فناوری و 
توجه به تجاری سازی دانش از دیگر راهبردهای انجمن 

فرماندهی و کنترل است.
وی بر ضرورت بومی سازی علم فرماندهی و کنترل و 
و گفت:  تاکید کرد  ملی  کنترل  و  فرماندهی  به  رسیدن 
با دستگاه های اجرایی و سیاست گذاری درباره  تعامل 
اهمیت علم فرماندهی و کنترل و ضرورت اولویت دادن به 
این بخش با توجه به شرایط کشور باید مورد توجه جدی 
قرار گیرد. عارف با اشاره به وقوع بحران های طبیعی در 
کشور از جمله سیل و زلزله، تصریح کرد: کشور ما با بحران 
های جدی رو به رو است و در هنگام بحران به دلیل عدم 
هماهنگی دستگاه های مختلف خلا علم فرماندهی و 
کنترل را حس می کنیم. باید دستگاه های متولی را توجیه 

کرد که از علم فرماندهی و کنترل استفاده کنند.
بحران  بحث  در  چالش ها  مهمترین  اینکه  بیان  با  وی 
ناهماهنگی دستگاه هاست، اضافه کرد: در بخش دفاعی 
زمان  اما در  آمده است  به وجود  هماهنگی های خوبی 
بحران تعصبات تشکیلاتی ما را گرفتار می کند و دستگاه ها 
به جای هم افزایی رو به روی هم قرار می گیرند و باید در این 

بحث به سامان برسیم.

رئیس انجمن فرماندهی و کنترل ایران همچنین با اظهار 
خرسندی از جوانگرایی در شورای اجرایی دور هفتم انجمن 
فرماندهی و کنترل بر ضرورت اجرایی کردن برنامه های 
راهبردی انجمن تاکید کرد و گفت: باید در جهت گیری 
انقلاب  به  کنترل  و  فرماندهی  انجمن  های  برنامه  و  ها 
صنعتی چهارم و جامعه ابر هوشمند توجه جدی شود. 
اگر از جامعه ابر هوشمند که اولویت آن نفی تمرکز گرایی 
در فناوری است غافل شویم مسیر توسعه و پیشرفت کشور 
اینکه  بیان  با  وی  رو می شود.  به  رو  با مخاطرات جدی 
انجمن های علمی زمانی می توانند موفق باشند که شاخه 
دانشجویی در دانشگاه ها شکل داده باشند، تاکید کرد: 
تجربه نشان داده است هر زمان به جوانان اعتماد کردیم و 
به آنها میدان داده ایم نتیجه گرفتیم. در انجمن های علمی 
نیز باید محوریت با جوانان باشد. عارف بر ضرورت گسترش 
فعالیت های علمی در عرصه بین الملل و همکاری با دیگر 
کشور ها تاکید کرد و گفت:کشور ما در زمینه علم و فناوری 
می تواند با دیگر کشورها همکاری های خوب داشته باشد 
و در زمینه تعاملات بین المللی در حوزه علم و فناوری نباید 

محدودیتی وجود داشته باشد.
وی در پایان تاکید کرد که رفع مشکلات کشور در سایه 

جهاد علمی میسر است.

دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: بیش از 8۵ درصد جانباختگان رخداد های اخیر در 
تهران در هیچ یک از تجمع ها حضور نداشتند.

  دریابان علی شمخانی نماینده مقام معظم رهبری و دبیر شورای عالی امنیت ملی صبح 
روز پنجشنبه با حضور در شهرستان های غرب استان تهران با خانواده های گروهی از 
جانباختگان رخداد های اخیر دیدار و گفت وگو کرد. دریابان شمخانی در این دیدار ها که 
در جوی صمیمی انجام شد، ضمن دلجوئی از خانواده جان باختگان، از عزم مسئولان 
نظام بر ای ترمیم سریع خسارت ها و کاهش آلام خانواده  محترم شهدا و جان باختگان 
حوادث اخیر خبر داد و تاکید کرد: لازم است از همه ظرفیت های ملی برای تسریع در 
انجام این وظیفه ملی استفاده شود. دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: بیش از 8۵ 

درصد از جانباختگان رخداد های اخیر در شهرستان های تهران در هیچ یک از تجمع های 
اعتراضی حضور نداشتند و به صورت مشکوک با سلاح های سرد و گرم غیرسازمانی 
کشته شده اند. لذا اجرای پروژه کشته سازی از سوی معاندین در این منطقه قطعی 
است. شمخانی با بیان اینکه رسیدگی به این امور بر عهده کمیته های ویژه با مسئولیت 
استانداران گذاشته شده است؛ گفت: استانداران سراسر کشور با توجه به مطالبه جدی 
مقام معظم رهبری و تدابیر اعلام شده ایشان و همچنین اختیارات ویژه ای که از طرف 
رئیس جمهور محترم به آن ها واگذار شده است باید با اقدامات جهادی، ضمن رسیدگی 
سریع به وضعیت خانواده شهدا و جان باختگان، با برنامه ای دقیق و هماهنگ نسبت به 

جبران و ترمیم خسارت های وارد شده به مردم اقدام کنند.

محمدرضا عارف: 

رفع مشکلات کشور با جهاد علمی میسر می شود

شمخانی در دیدار با خانواده گروهی از جانباختگان حوادث اخیر:

بیش از ۸۵ درصد از جانباختگان در هیچ یک از تجمع ها حضور نداشتند

رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه اینکه انسان های عادل می توانند جامعه را به سوی عدالت 
سوق دهند، گفت: این عدالت جز در پرتو نماز امکان پذیر نیست.

آیت سیدابراهیم رئیسی روز پنجشنبه  به عنوان مهمان ویژه بیست و هشتمین اجلاسیه 
سراسری نماز گفت: تنها راهی که انسان می تواند با پناه بردن به آن خود را از شیطنت ها و 
لغزش ها مصون کند نماز است. رئیسی با بیان اینکه نماز کامل ترین ذکر است گفت: این 
اجلاس جایگاه مناسبی است که بتوانیم باز نگاهی به مخاطبان و عملکرد مسئولان برای 
برداشتن گام های بهتر داشته باشیم. وی با اشاره به اینکه انسان های عادل می توانند جامعه 
را به سوی عدالت سوق دهند گفت: این عدالت جز در پرتو نماز امکان پذیر نیست. رئیس 
قوه قضاییه افزود: باید برویم آسیب هایی را که امروز جوانان، نوجوانان، اقتصاد و سیاست ما را 
تهدید می کند شناسایی و پیگیری کنیم، اما این حقیقت نماز است که می تواند جامعه ما را در 

اقتصاد، سیاست، قضا و حکمرانی مصون کند. 
وی با تاکید بر اینکه امروز ارتباطات دیجیتال همه ابعاد جامعه را در بر گرفته و هیچ اختراعی به 
این سرعت تمام زوایای زندگی انسان را تحت تاثیر قرار نداده است گفت: نمی شود این ارتباط 
را قطع کرد بلکه باید با مدیریت و صیانت بخشی به جوانان و جامعه آن را تبدیل به یک فرصت 
کرد. سیدابراهیم رئیسی فقر را محصول بی عدالتی های اقتصادی و اجتماعی و قانون های 
ناعادلانه در جوامع بشری دانست و گفت:اقداماتی که در دستگاه های مختلف می شود یک 
ضرورت است، اما راهکار کاهش جرمها، آسیب های اجتماعی و پرونده های دستگاه قضایی، 

گسترش معنویت و اخلاق و توجه به خدا در جامعه است. 
وی تاکید کرد: راهکار اساسی و کارآمد آن است که در پرتو اخلاق، معنویت و نماز، جامعه را 

در برابر تهدیدات مصون سازی کنیم.

رئیس قوه قضاییه: 

عدالت جز در پرتو نماز امکان پذیر نیست

مهدی مطهرنیا*

صمد شفیعی مقدم*

دانشگاه  فضای  اینکه  بر  تاکید  با  کشور  کل  دادستان 
قطعا نباید امنیتی باشد گفت: گاه برخی جریانات درصدد 
سوءاستفاده از فضای دانشجویی هستند که مسئولان باید 

ورود داشته باشند. 
حجت الاسلام محمدجعفر منتظری در دومین جشنواره 
ملی کرسی های آزاداندیشی در دانشگاه فردوسی مشهد 
اظهار داشت: برگزاری کرسی های آزاداندیشی با محوریت 
دانشگاه ها در شرایط فعلی که در معرض هجوم دشمنان 

هستیم یک ضرورت است.
دادستان کل کشور با اشاره به اینکه تنها از طریق یک 
جامعه اسلامی و دینی است که می توان در مسیر آرمان های 
سیره  در  کرد:  عنوان  برداشت  گام  اجتماعی  و  سیاسی 
اسلامی و در سیره ائمه اطهار )ع(، حکومت ابزار و روشی 

برای چگونه زیستن است و قرآن کریم نیز از شیوه مطلوب با 
عنوان حکومت حق و عدل تعبیر کرده است.

منتظری اضافه کرد: تزکیه و کسب علم و تلاش در این 
مسیر دو روشی است که در مسیر تکامل به انسان کمک 
دنبال  را  مهم  دو  این  آزاداندیشی  کرسی های  و  می کند 
می کنند. دادستان کل کشور خاطرنشان کرد: در سیره امام 
صادق )ع( بر علم آموزی تاکید شده و انسان مانند ظرفی 
تصور شده که هرچه داخل آن علم ریخته و افزون شود بازهم 
ظرفیت و گنجایش انسان را بیشتر می کند و هیچگاه سیراب 
نمی شود. منتظری با تاکید بر اینکه فضای دانشگاه قطعا 
نباید امنیتی باشد تصریح کرد: متانت باید اصل اساسی 
حاکم بر کرسی های آزاداندیشی باشد و باید این فرهنگ 
نهادینه شود که هر مسئله ای را با ادله و استدلال منطقی 

پاسخ دهیم و از مجادله و توهین پرهیز شود. اما از سوی 
دیگر گاه شاهد هستیم که جریاناتی درصددند از فضای 
دانشگاهی و دانشجویی سوءاستفاده کنند که در این قبیل 
موارد باید مسئولان ورود کرده و اجازه هجمه به مقدسات و 
نظام اسلامی را ندهند. دادستان کل کشور در ادامه با اشاره 
به اغتشاشات اخیر در پی ماجرای بنزین بیان کرد: قطعا باید 
صف اغتشاشگران را از معترضان بی گناه جدا کرد و از همان 
لحظه نخست این اتفاقات نیز بر این مهم تاکید داشتیم، 
زیرا قطعا ما نیز بر این تاکید داریم که نباید فرد بی گناهی 
بازداشت شود. وی با اشاره به اینکه افزایش قیمت بنزین 
می توانست با شیب ملایم در چهار سال اخیر صورت بگیرد 
اظهار داشت: افزایش قیمت باید صورت می گرفت، اما نه به 
این شکل، زیرا رویه فعلی منجر به قاچاق بنزین نیز شده بود.

دادستان کل کشور:

 فضای دانشگاه نباید امنیتی باشد

انتخابات   اهمیت  کرد:  تاکید  ملی  اعتماد  حزب  عضو 
پیش رو بسیار بیشتر از ادوار قبل است. به خصوص بعد از 
اتفاق هایی که افتاد  شرایط به گونه ای رقم خورده که فقط 
با تشکیل مجلسی قدرتمند و پرسشگر می توانیم از تکرار 
آن حوادث جلوگیری کنیم. پس باید تلاش کنیم تا اعتماد 

عمومی را بازسازی کنیم. 
محمدجواد حق شناس با ابراز اینکه کشور در شرایط بسیار 
سختی گرفتار شده است گفت: وضعیت کنونی را وضعیت 
خوبی ارزیابی نمی کنم. در واقع شیوه تصمیم گیری در گران 
کردن قیمت بنزین موجب تضعیف نهاد مجلس شد. در واقع 
این مساله نشان داد مجلس سر جایش نیست. اصلًا در قانون 
اساسی چیزی به نام شورای سران سه  قوه نداریم و در آنجا 
تصریح شده است گرفتن پول به هر دلیل و بهانه ای مستلزم 
تصویب مجلس است و باید در بودجه سالانه هم بیاید؛ یعنی 

دولت لایحه را به مجلس بدهد و نمایندگان هم به رأی بگذارند 
و اگر شورای نگهبان ایرادی نگیرد، قانون شود.

شأن مجلس نزد افکار عمومی زیر سوال رفت
عضو حزب اعتماد ملی با اشاره به تردید و تشکیک هایی 
که در خصوص فضای انتخاباتیِ انتخابات  آتی مطرح است 
تصریح کرد: بنده به شخصه معتقدم حل مشکلات و برچیده 
شدن موانع فقط از طریق صندوق رأی ممکن است. تنها 
یک دیدگاه است که برای انتخابات ارزشی قائل نیست و 
به صندوق رأی احترام گذاشته نشود آن هم  تا  می کوشد 
تفکر چهره هایی چون بن سلمان و ترامپ و البته نتانیاهو 
است که رویایشان به بن بست کشاندن جمهوری اسلامی 
است. متاسفانه گروهی دانسته یا نادانسته بر طبل خشونت 
می کوبند و به نوعی با دشمنان ایران همصدایی می کنند و 

پیگیر هستند تا شأنی برای مجلس نماند.

راضی کردن مردم سخت است اما ناممکن نیست
این چهره ادامه داد:  در این فضا نهادهایی که قبلًا با نظارت 
استصوابی مردم را ناامید می کردند باید طوری عمل کنند که 
مردم احساس کنند انتخابات در فضایی رقابتی برگزار می شود 
تا انگیزه لازم را برای رأی دادن به دست آورند. البته راضی 
نیست. محمدجواد  ناممکن  اما  کردن مردم سخت است، 
انتخابات  از  بسته تر  گفت:  پایان سخنانش  در  حق شناس 
شورای   با  بازی  قواعد  تمام  چون  نداریم،  خبرگان  مجلس 
نگهبان بود و اصلاح طلبان در خیلی از شهرها گزینه ای برای 
شرکت در انتخابات نداشتند. اما در تهران مردم طوری حاضر 
شدند که 2 چهره شاخصی که به هیچ وجه احتمال رأی 
نیاوردن شان نمی رفت، رأی نیاورند و از ورود به مجلس خبرگان 
باز ماندند. این نشان می دهد مردم اگر بیایند  و رأی بدهند، در 

زمینه محدود هم تن به بازی تحمیلی نمی دهند.

محمدجواد حق شناس :

اهمیت انتخابات  پیش رو بسیار بیشتر از ادوار قبل است
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ارزان قیمت ترین میوه ها برای درمان کم خونی 

کم خونی زمانی خود را نشان می دهد که خون فاقد هموگلوبین کافی باشد؛ ارزان 
قیمت ترین میوه ها برای درمان کم خونی را برایتان جمع آوری کرده ایم. 

کم خونی زمانی خود را نشان می دهد که خون فاقد هموگلوبین کافی باشد. در صورت 
مشاهده علائم کم خونی باید به فکر جبران و درمان آن بیفتید. زود خسته شدن، ضعف، 
رنگ پریدگی پوست، ضربان نامنظم یا تند قلب، کوتاهی نفس، درد قفسه سینه، احساس 
سبکی در سر یا سرگیجه خفیف، مشکلات شناختی، بی حسی، کرختی یا سردی انتهای 

اندام ها و سردرد، همگی از علائم بروز کم خونی در افراد هستند.
بعضی از افراد در هر رده سنی از کم خونی خود رنج می برند و به پزشکان متعددی جهت 
رفع کم خونی و فقر آهن بدن مراجعه می کنند، اگرچه مصرف پروتئین ها و مواد حاوی 
آهن مانند گوشت، مرغ و دارو ها تاثیر زیادی دارند، اما شما می توانید جهت رفع کم خونی 
و افزایش پلاکت خون از روش های ساده و طبیعی خانگی مانند مصرف میوه های ارزان 
قیمت استفاده کنید. در همین راستا باشگاه خبرنگاران جوان در گزارش زیر به معرفی 
برخی میوه های مناسب و ارزان جهت رفع کم خونی پرداخته است که در ادامه می خوانید.

پرتقال و لیموترش
 c جالب است بدانید که موثرترین میوه ها برای بهبود کم خونی، مرکبات حاوی ویتامین
هستند، مثلًا در صورت نوشیدن آب پرتقال در وعده های صبحانه، به علت افزایش جذب 
آهن می توانید از کم خونی خود جلوگیری کنید. البته به یاد داشته باشید که می توانید با 
مصرف جو دوسر، توت فرنگی، انواع مغز ها مانند بادام برای خودتان یک صبحانه  مغذی 
آماده کنید. همچنین در صورت میل کردن سالاد با لیموترش اقدام بزرگی در جهت 

مقابله با کم خونی انجام داده اید.
آلو

به عقیده بسیاری از متخصصان مصرف آلو خشک یکی از بهترین میوه های خوشرنگ 
و خوشمزه برای درمان کم خونی، آسان شدن هضم غذا، تسکین عفونت های بدن و ضو 

یبوست است. 
اسموتی سیب – گلابی

برای  آن  بودن  به علت مغذی  را  روزانه یک عدد سیب  پزشکان مصرف  از  بسیاری 
پیشگیری از نفوذ ویروس ها، باکتری ها و التهاب های عفونی بدن امری لازم و ضروری 
می دانند، اما در کنار تمام میوه های نام برده شده، گلابی هم می تواند با خاصیت بمب 
انرژی زایی خود همانند سیب، یک داروی درمانگر محسوب شود. برای کاهش کم خونی 
بهتر است یک عدد سیب و گلابی را ترکیب و اسموتی تهیه شده و تازه آن را میل کنید. 

درضمن حتماً یادتان باشد که تفاوت آبمیوه و اسموتی در تازه بودن اسموتی است.
چغندر و هویج

طبق مطالعات انجام شده مصرف یک عدد هویج و چغندر دو بار در هفته باعث افزایش 
پلاکت خون در بدن و خوردت آن برای بیماران آنمی به شدت توصیه می شود.

انار
همه ما می دانیم که انار یکی از موثر ترین میوه ها در جهت خونرسانی به بدن و رفع 

کم خونی است.
کیوی

بهترین گزینه انتخابی برای افزایش سطح هموگلوبین خون مصرف کیوی است؛ بهتر 
است این میوه را با موادغذایی مغذی حاوی آهن در جهت افزایش خون به بدن میل کنید.

آیا پیاده روی تاثیری در کاهش فشار خون دارد؟ 

امروزه به علت استرس و بی تحرکی یکی از بیماری های شایع در کشور ما فشار خون 
بالاست. 

 mm Hg از یا مطلبوب کمتر  نرمال  انجام شده میزان فشار خون  طبق تحقیقات 
1۲۰/8۰ است. متاسفانه امروزه یکی از بیماری های شایع در کشور ما فشار خون بالاست 
که نتیجه آن در عصر تکنولوژی نمی تواند چیزی جز استرس و بی تحرکی باشد. جالب 
است بدانید که فشار خون بالا یکی از عوامل بسیار مهم در افزایش مرگ و میر انسان ها 
است و با اینکه علائم ظاهری ندارد، اما همواره پیامد های ناگواری مانند حمله قلبی، 

سکته مغزی و نارسایی کلیوی گریبانگیر آن است.
بسیاری از افراد متخصص در زمینه علم پزشکی تاکید زیادی برای تغییر شیوه زندگی 
به منظور جلوگیری از بیماری های غیرواگیر دارند برای مثال هر چه در طول روز میزان 
فعالیت های ورزشی کمتر و نشستن پشت میز بیشتر باشد عواملی مانند چاقی، دیابت 
نوع ۲، اضافه وزن، فشار خون بالا، چربی خون بالا، سرطان، ناراحتی های قلبی_ عروقی 
و افزایش مرگ و میر بیشتر باعث آزار و اذیت انسان می شود. پس یکی از موثر ترین راه ها 
برای جلوگیری از این معضل تغذیه مناسب، مفید و پیروی از رژیم های غذایی سالم است، 
اما در کل دنیا رژیم غذایی مدیترانه ای به دلیل مصرف غذا های دریایی و روغن های 
گیاهی سالم مانند روغن زیتون یکی از بهترین انواع رژیم هاست که باعث کاهش مرگ و 

میر و ایجاد یک زندگی شاد و پرنشاط در افراد می شود.
پیاده روی موثرترین روش برای کاهش فشار خون

انجام فعالیت های ورزشی مناسب و مداوم با شدت تمرین متوسط طی ۴ تا ۵ هفته 
می تواند تاثیر زیادی در پایین آوردن فشار خون انسان داشته باشد که در اینصورت دیگر 
نیازی به استفاده از دارو های کاهنده فشار خون نیست و حتما به این نکته توجه کنید که 
در حالت استراحت اگر دچار فشار خون بالایی بودید به هیچ وجه قبل از مصرف دارو پیاده 
روی نکنید. البته باید بدانید که یکی از مناسب ترین ورزش ها برای افراد مبتلا به فشار 
خون بالا انجام حرکات هوازی و پیاده روی های تند و قدرتی در هفته به مدت ۲۰ تا 3۰ 
دقیقه است که فرد بعد از انجام آن احساس خوب بودن خواهد داشت. طبق تحقیقات 
انجام شده استیو جابز فردی بود که یکی از عوامل خلاقیت خود را قدم زدن های طولانی 
مدت می دانست و محققان هم با تایید این ادعا، قدم زدن را عامل کاهش فشار خون، 

رهایی ذهن از مشکلات و درنتیحه تقویت 6۰ درصدی خلاقیت می دانند.
برای کاهش فشار خون مصرف چه دارو هایی توصیه می شود؟

پزشکان در صورت تشخیص افزایش فشار خون در بیماران جهت کنترل و پایین آوردن 
آن ممکن است به تجویز دارو های مانند کپسول آدالات )نیفیدیپن(، نیترو گلیسیرین و 

کاپتوپریل بپردازد.
چگونه با استفاده از روش های طب سنتی به کاهش فشار خون اقدام کنیم؟

از آنجایی که فشار خون در طب سنتی ناشی از بلغم و دم به علت امتلا خون است 
در صورت کاهش صفرا در بدن انتقال خون رسانی هم کاهش پیدا می کند پس جهت 
جلوگیری از بیماری فشار خون بهتر است صفرا در بدن انداره باشد به همین منظور راه 
رفتن و قدم زدن قدرتی و روزانه به مدت یک ساعت راحت ترین و در عین حال موثر ترین 
روش جهت کاهش فشار خون است همچنین نفش کشیدن عمیق ۵ دقیقه قبل و بعد 
از خواب باعث انتقال اکسیژن و کاهش فشار خون در شما می شود. توصیه خانگی ما به 
شما درصورت درمان فشار خون بالا مصرف روزانه ۲ تا ۴ هزاد میلی گرم پتاسیم مانند 

سیب زمینی و گوجه فرنگی است.

نقش فشارخون بالا در کاهش عمر دیابتی ها
محققان توصیه می کنند برای داشتن زندگی طولانی و سالم، فشارخون تان را کنترل  

نمایید.
دیابت و فشارخون بالا رابطه بسیار تنگاتنگی دارند. وجود هر یک از این مشکلات 
موجب تشدید مشکل دیگر می شود. افراد دیابتی با ریسک بالا مرگ ناشی از بیماری 
های قلبی عروقی مواجه هستند. محققان توصیه می کنند افراد میانسالی که اخیرا مبتلا 
به دیابت و فشارخون بالا شده اند فرصت کافی برای تغییر سبک زندگی شان در راستای 
کنترل فشارخون شان دارند. به گفته محققان، با تاخیر انداختن ایجاد تغییر در سبک 
زندگی، نرخ امید به زندگی تا حدود ۵ ماه کاهش می یابد. فشارخون بالا بسیار برای افراد 
دیابتی مضر است و ریسک سکته، بیماری عروق کرونر، نارسایی کلیوی، نابینایی و قطع 
عضو را افزایش می دهد.  »ندا لاتیراپانگ«، سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه شیکاگو، در 
این باره می گوید: »ما دریافتیم برای افرادی که تازه مبتلا به دیابت تشخیص داده شدند 
کنترل فشارخون از طریق رژیم غذایی و ورزش نسبت به مصرف دارو ارجح تر است و البته 
تغییر در عادات قدیمی و یادگیری مهارت های جدید ماه ها بطول می انجامد.«  به گفته 
محققان، معمولا ۲۰ درصد بیماران دیابتی از روند درمان شان پیروی نمی کنند و این 

درحالیست که برای این گروه از بیماران، داروهای فشارخون تجویز می شود.

سلامت 

بی خوابی شبانه یا دیر به خواب رفتن اختلالی است که برای 
برخی افراد گاه به گاه رخ می دهد اما ممکن است برای عده ای 
به یک تجربه آزاردهنده تبدیل  شود. بیشتر اوقات منشأ اصلی 
بی خوابی ها فکر و خیال، استرس و اضطراب است اما معمولًا 
خواب آور  داروهای  مصرف  را  اصلی  راه حل  اشتباه  به  افراد 
می دانند، در حالی که با عوارض جانبی همراه است که ممکن 
این  در  آورد،  به وجود  فرد  برای  را هم  است مشکلات دیگری 
مطلب چند روش  طبیعی و مؤثر برای زود و راحت خوابیدن را 

معرفی کرده ایم.
۱. قبل از خواب حمام کنید

تحقیقات نشان داده است که دو ساعت قبل از خواب، حمام 
کردن با آب گرم باعث آرامش بدن و ذهن می شود زیرا آب گرم 
میزان ضربان قلب و فشارخون را کاهش داده، عضلات بدن را 

شل می کند و باعث کم شدن استرس می شود.
2. تنفس عمیق برای خواب عمیق

حرکت های تمرکزی از جمله یوگا باعث افزایش آرامش و تسکین 
تنش می شود. یکی از حرکات بسیار موثر قبل از خواب، تنفس 
عمیق است که باعث کاهش ضربان قلب و فشار خون و افزایش 

آرامش می شود و خوابیدن را  راحت تر می کند.
3. موسیقی می تواند به شما آرامش دهد

وقتی به خانه می آیید به جای گوش دادن به اخبار، صدای 
موردعلاقه خود را گوش کنید. تحقیقات نشان می دهد که صدای 
آبشار، رود، وزش باد، موسیقی های آرام بخش و غیرانرژیک از 
جمله آواهایی است که در بخش عمده ای از مردم تاثیر مثبت 
هر  می شود.  استرس  و  فشارخون  کاهش  باعث  و  گذاشته 
موسیقی یا آوایی که از آن لذت می برید به شما کمک می کند تا 

آرام شوید و زودتر خوابتان ببرد.
۴. قهوه، چای و شکلات را فراموش کنید

یکی از بهترین راه ها برای مبارزه با بی خوابی شبانه، قطع کردن 
مواد اعتیادآور و کافئین دار ازجمله قهوه، چای و شکلات است. 
مطالعات نشان می دهد قطع مصرف کافئین پس از ساعت 3 
بعدازظهر به بهبود کیفیت خواب و زودتر خوابیدن شما کمک 

می کند.

5. دستگاه های الکترونیک را خاموش کنید
نور حاصل از تلفن همراه، تبلت، رایانه و حتی تلویزیون باعث 
تاخیر در ترشح  تحقیقات نشان داده است که دو ساعت قبل از 
خواب، حمام کردن با آب گرم باعث آرامش بدن و ذهن می شود 
داده،  کاهش  را  فشارخون  و  قلب  ضربان  میزان  گرم  آب  زیرا 

عضلات بدن را شل می کند و باعث کم شدن استرس می شود
 هورمون ملاتونین می شود. ملاتونین هورمونی است که به 
تنظیم چرخه خواب و بیداری در بدن کمک می کند. بنابراین 
جذب نور از طریق وسایل الکترونیکی باعث تأخیر در ملاتونین 
شده و خوابیدن را برای افراد دشوارتر می کند. حدود یک ساعت 
قبل از رفتن به رختخواب، وسایل الکترونیکی را خاموش کنید تا 

ذهنتان به آرامش رسیده و کیفیت خواب بهتر را به دست آورد. 
۶. قبل از خواب شیر گرم بخورید

مواد  حاوی  گرم  شیر  که  است  داده  نشان  مطالعات 
تشکیل دهنده ای است که به افراد در بهبود خواب کمک می کند. 
شیر حاوی تریپتوفان است؛ تریپتوفان یک اسیدآمینه است که 
می تواند در بدن انسان به تولید سروتونین کمک کرده و با ایجاد 
شیر  شود.  آرامش بخش تر  و  عمیق تر  خواب  باعث  ملاتونین 
همچنین حاوی کلسیم است و حفظ سطح کلسیم می تواند به 

بهبود خواب کمک کند.
۷. کتاب بخوانید

یک مطالعه در دانشگاه ساسکس نشان داد که نیم ساعت 

مطالعه خوب قبل از خواب به کاهش استرس کمک می کند. 
همچنین، بسیاری از کارشناسان خواب، توصیه می کنند قبل از 
خواب مدتی کتاب بخوانید زیرا خواندن، مغز شمارا آرام کرده و 
هورمون های استرس را کاهش می دهد و درنهایت کیفیت خواب 
را به طور مؤثری بهبود می بخشد. بنابراین، داشتن یک فعالیت 

خوب قبل از خواب، مانند خواندن کتاب، ضروری است.
8. عادات غذا خوردن را تغییر دهید

بهتر است قبل از خواب به بدن اجازه دهید تا غذا را هضم کند 
زیرا خوردن شام یک ساعت قبل از خواب ممکن است توانایی 
فرد در خواب را مختل کند. هضم غذا حداقل ۲ تا 3 ساعت طول 
می کشد. دراز کشیدن در این مدت می تواند باعث ناراحتی یا 
احساس تهوع شود و روند هضم را در برخی افراد کندتر کند؛ 
اگرچه این مورد در همه افراد وجود ندارد اما بهتر است قبل از دراز 

کشیدن، به بدن زمان کافی برای هضم وعده غذایی را بدهید. 
9. دمای اتاق را تنظیم کنید

اتاق خیلی گرم یا بیش  از حد سرد می تواند تأثیر بسزایی در 
توانایی خواب داشته باشد. دمایی که افراد در آن احساس راحتی 
بیشتری می کنند، متفاوت است، بنابراین آزمایش با دماهای 
مختلف مهم است. با این  حال، بنیاد ملی خواب درجه حرارت 
حدود 18 درجه سانتی گراد را به عنوان شرایط ایده آل برای خواب 

توصیه می کند.
۱0. استفاده از رایحه درمانی

مردم مدت هاست که از رایحه درمانی برای القاء احساس آرامش 
کمک  برای  اسطوخودوس  روغن  می کنند.  استفاده  خواب  و 
به خواب انتخاب خوبی است. یک مطالعه بر روی 31 بزرگسال 
جوان نشان داد که استفاده از روغن اسطوخودوس قبل از خواب 
تأثیر مثبتی بر کیفیت خواب دارد. شرکت کنندگان همچنین از 
احساس انرژی بیشتر پس از بیدار شدن از خواب خبر دادند. 
می توانند  هستند  خواب  اختلال  دچار  که  افرادی  بنابراین 
یک ساعت قبل از خواب یک فنجان دمنوش اسطوخودوس 
مصرف کنند، یا رایحه اسطوخودوس را به بالشت و رختخواب 
آغشته کرده و یا روغن اسطوخودوس را به پنبه بمالند و در کنار 

رختخوابشان بگذارند.

برگ های چای به طور طبیعی حاوی کافئین هستند. مصرف بیش از حد کافئین که 
از چای و منابع دیگر سرچشمه می گیرد، ممکن است به احساس اضطراب، استرس 

و بی قراری منجر شود. 
چای یکی از محبوب ترین نوشیدنی ها در جهان است. از محبوب ترین انواع چای 
می توان به سبز، سیاه، سفید و اولانگ اشاره کرده که همه آنها از برگ های گیاه کاملیا 

سیننسیس )Camellia Sinensis( تهیه می شوند.
شاید کمتر چیزی به اندازه نوشیدن یک فنجان چای گرم بتواند احساس آرامش و 

رضایت را در انسان ایجاد کند، اما فواید این نوشیدنی به همین جا ختم نمی شود.
چای به واسطه خواص شفابخشی خود برای قرن ها در پزشکی سنتی مورد استفاده 
قرار گرفته است. افزون بر این، پژوهش های مدرن نشان می دهند که ترکیبات گیاهی 
موجود در چای ممکن است در کاهش خطر بیماری های مزمن، مانند سرطان، 

چاقی، دیابت و بیماری قلبی موثر باشند.
اگرچه مصرف چای به میزان متعادل انتخابی بسیار سالم برای بیشتر افراد است، 
مصرف بیش از حد این نوشیدنی - بیش از سه تا چهار فنجان یا ۷1۰ تا 9۵۰ میلی 
لیتر - در روز می تواند با برخی عوارض جانبی منفی همراه باشد که در ادامه با چند 

نمونه از آنها بیشتر آشنا می شویم.
کاهش جذب آهن 

چای حاوی ترکیباتی به نام تانن ها است. تانن ها می توانند با آهن موجود در 
برخی مواد غذایی پیوند تشکیل داده و از جذب این ماده معدنی در دستگاه گوارش 

جلوگیری کنند.
کمبود آهن یکی از شایع ترین موارد کمبود مواد مغذی در جهان است و اگر دارای 
سطوح پایین آهن در بدن خود باشید، مصرف بیش از حد چای ممکن است این 

شرایط را وخیم تر سازد.
پژوهش ها نشان می دهند که تانن های چای احتمال بیشتری دارد در جذب آهن 
از منابع گیاهی نسبت به منابع حیوانی اختلال ایجاد کنند. از این رو، اگر یک رژیم 
غذایی گیاهخواری یا وگان محدود کننده را دنبال می کنید باید توجه بیشتری به 

میزان چای مصرفی خود داشته باشید.
میزان تانن موجود در چای می تواند با توجه به نوع و چگونگی آماده کردن چای به 
طور قابل توجهی متغیر باشد. گفته شده است که محدود کردن مصرف چای به سه 

فنجان در روز یا کمتر احتمالا محدوده امن برای بیشتر افراد است.
اگر با کمبود آهن در بدن خود مواجه هستید، اما از نوشیدن چای نیز لذت می برید، 
مصرف این نوشیدنی بین وعده های غذایی و نه بلافاصله پس از خوردن غذا را به 
عنوان یک اقدام احتیاطی در نظر بگیرید. با انجام این کار احتمال کمتری دارد که در 

توانایی بدن برای جذب آهن از غذای مصرفی اختلال ایجاد شود.
افزایش اضطراب، استرس و بی قراری 

برگ های چای به طور طبیعی حاوی کافئین هستند. مصرف بیش از حد کافئین که 
از چای و منابع دیگر سرچشمه می گیرد، ممکن است به احساس اضطراب، استرس 

و بی قراری منجر شود.
یک فنجان )۲۴۰ میلی لیتر( چای با توجه به نوع و شیوه دم کردن آن حاوی حدود 

11 تا 61 میلی گرم کافئین است.
چای های سیاه معمولا حاوی کافئین بیشتری نسبت به انواع سبز و سفید هستند و 
هرچه زمان دم کشیدن طولانی تر باشد، محتوای کافئین چای نیز بیشتر خواهد بود.

پژوهش ها نشان می دهند که دوزهای کمتر از ۲۰۰ میلی گرم کافئین در روز بعید 
است که موجب اضطراب چشمگیر در بیشتر افراد شود. با این وجود، برخی افراد 
نسبت به دیگران حساسیت بیشتری به آثار کافئین دارند و ممکن است نیازمند محدود 

کردن هرچه بیشتر مصرف این نوشیدنی باشند.
اگر فکر می کنید مصرف چای موجب احساس اضطراب و استرس در شما می 
شود، میزان مصرف این نوشیدنی را کاهش داده و این که آیا تغییری در علائم رخ می 

دهد یا خیر را بررسی کنید.
همچنین، شما می توانید مصرف چای های گیاهان دارویی بدون کافئین را مد نظر 
قرار دهید. چای های گیاهان دارویی یک چای واقعی در نظر گرفته نمی شوند زیرا از 
گیاه کاملیا سیننسیس در تهیه آنها استفاده نمی شود. در عوض، آنها از انواع مختلفی 

از مواد بدون کافئین، مانند گل ها، گیاهان دارویی، و میوه ها درست می شوند.
خواب بی کیفیت 

از آنجایی که چای به طور طبیعی حاوی کافئین است، مصرف بیش از حد آن ممکن 
است در چرخه خواب انسان اختلال ایجاد کند.

ملاتونین هورمونی است که سیگنال فرا رسیدن زمان خواب را به مغز ارسال می کند. 
برخی پژوهش ها نشان می دهند که کافئین ممکن است تولید ملاتونین را مهار کرده 

که به خوابی با کیفیت پایین منجر می شود.
خواب ناکافی با برخی مشکلات روانی، از جمله خستگی، اختلال در حافظه، و 
کاهش دامنه توجه پیوند خورده است. افزون بر این، کمبود خواب مزمن با افزایش 

خطر چاقی و کنترل ضعیف بر قند خون مرتبط است.
کافئین در بدن افراد مختلف با سرعت های متفاوتی متابولیز می شود و پیش بینی 

دقیق چگونگی تاثیر آن بر الگوهای خواب در همه دشوار است.
برخی مطالعات نشان داده اند که حتی مصرف ۲۰۰ میلی گرم کافئین شش ساعت 
یا بیشتر پیش از زمان خواب می تواند اثر منفی بر کیفیت خواب داشته باشد، در 

شرایطی که برخی مطالعات دیگر هیچ اثر چشمگیری را نشان نداده اند.
اگر علائم مرتبط با خواب بی کیفیت را تجربه می کنید و به طور منظم چای 
کافئین دار مصرف می کنید، شاید بهتر باشد میزان مصرف چای خود را کاهش 
دهید، به ویژه اگر نوشیدنی ها یا مکمل های دیگری که حاوی کافئین هستند را 

مصرف می کنید.
حالت تهوع 

برخی ترکیبات موجود در چای ممکن است موجب حالت تهوع شوند، به ویژه زمانی 
که به مقدار زیاد یا با معده خالی مصرف می شوند.

تانن های موجود در برگ های چای مسئول طعم تلخ و گس چای هستند. ماهیت 
قابض تانن ها می تواند بافت گوارشی را نیز تحریک کند و به طور بالقوه به بروز علائمی 

ناخوشایند مانند حالت تهوع و معده درد منجر شود.
میزان چای مصرفی برای ایجاد چنین اثری از فردی به فرد دیگر می تواند متفاوت 

باشد.
افرادی با حساسیت بیشتر ممکن است این علائم را پس از نوشیدن یک یا دو فنجان 
)۲۴۰ تا ۴8۰ میلی لیتر( چای تجربه کنند، در شرایطی که دیگران ممکن است بدون 

ایجاد هیچ علامتی پنج فنجان )1.۲ لیتر( چای را نیز مصرف کنند.
اگر پس از نوشیدن چای با هر یک از این علائم مواجه می شوید، شاید بهتر باشد 

میزان مصرف کلی چای در هر وعده را کاهش دهید.

همچنین، شما می توانید افزودن اندکی شیر به چای یا مصرف مقداری غذا با چای 
را مد نظر قرار دهید. تانن ها می توانند با پروتئین ها و کربوهیدرات ها در غذا پیوند 

تشکیل دهند که می تواند احتمال تحریک گوارشی را به حداقل برساند.
سوزش سردل 

کافئین موجود در چای ممکن است موجب سوزش سردل یا تشدید علائم بازگشت 
اسید شود.

پژوهش ها نشان می دهند که کافئین می تواند موجب شل شدن اسفنکتری 
شود که مری را از معده جدا کرده و در نتیجه، اجازه می دهد محتوای اسیدی معده 

راحت تر به سمت مری بازگردد.
همچنین، کافئین ممکن است به افزایش تولید اسید معده منجر شود.

البته نوشیدن چای ممکن است لزوما موجب سوزش سردل نشود. افراد در مواجهه 
با غذاهای مشابه واکنش های بسیار متفاوتی دارند.

اگر به میزان زیاد چای مصرف می کنید و به طور مرتب سوزش سردل را تجربه می 
کنید، کاهش مصرف چای و بررسی این که آیا علائم بهبود می یابند یا خیر می تواند 

اقدام مفیدی باشد.
عوارض بارداری 

قرار گرفتن در معرض سطوح بالای کافئین از نوشیدنی هایی مانند چای طی دوران 
بارداری ممکن است خطر عوارضی مانند سقط جنین و وزن کم نوزاد هنگام تولد را 

افزایش دهد.
داده ها درباره خطرات مصرف کافئین طی بارداری مختلط هستند و همچنان به 
طور دقیق مشخص نیست که چه میزان کافئین بی خطر است. با این وجود، بیشتر 
پژوهش ها نشان می دهند که خطر عوارض اگر میزان مصرف روزانه کافئین کمتر از 

۲۰۰ تا 3۰۰ میلی گرم باشد، نسبتا پایین است.
محتوای کافئین چای می تواند بسیار متغیر باشد، اما معمولا بین ۲۰ تا 6۰ میلی 
گرم در هر فنجان )۲۴۰ میلی لیتر( است. از این رو، برای حفظ جانب احتیاط بهتر 

است میزان مصرف چای روزانه بیشتر از حدود سه فنجان )۷1۰ میلی لیتر( نباشد.
برخی افراد مصرف چای های گیاهان دارویی بدون کافئین به جای چای عادی 
را برای پرهیز از مصرف کافئین طی دوران بارداری ترجیح می دهند. با این وجود، 
تمام چای های گیاهان دارویی نیز برای استفاده طی دوران بارداری بی خطر نیستند.
به عنوان مثال، چای های گیاهی حاوی کوهوش سیاه یا شیرین بیان ممکن است 

موجب زایمان زودرس شوند و باید از آنها پرهیز کرد.
اگر باردار و نگران میزان مصرف کافئین هستید با پزشک خود در این زمینه مشورت 

کنید.
سردرد 

مصرف متناوب کافئین ممکن است به تسکین برخی انواع سردرد کمک کند. با این 
وجود، زمانی که کافئین به طور مزمن استفاده می شود، ممکن است اثری متضاد را 

ایجاد کند.
دریافت منظم کافئین از چای ممکن است به بروز سردردهای عودکننده منجر شود.
برخی پژوهش ها نشان می دهند که حتی 1۰۰ میلی گرم کافئین در روز نیز می 
تواند به سردرد عودکننده روزانه منجر شود، اما میزان مورد نیاز برای تحریک سردرد می 

تواند بر اساس تحمل هر فرد متفاوت باشد.
چای نسبت به انواع دیگر نوشیدنی های کافئین دار محبوب، مانند نوشابه یا قهوه، 
معمولا کافئین کمتری دارد، اما برخی انواع چای می توانند همچنان تا 6۰ میلی گرم 

کافئین در هر فنجان )۲۴۰ میلی لیتر( داشته باشند.
اگر با سردردهای عودکننده مواجه هستید و فکر می کنید این شرایط با مصرف 
چای مرتبط است، کاهش یا قطع مصرف این نوشیدنی را برای مدتی مد نظر قرار 

داده و نتایج را بررسی کنید.
سرگیجه 

اگرچه احساس سبکی سر یا سرگیجه یک عارضه جانبی کمتر شایع است، اما می 
تواند به واسطه دریافت بیش از حد کافئین از چای رخ دهد.

این علامت معمولا با دوزهای زیاد کافئین، معمولا بیش از ۴۰۰ تا ۵۰۰ میلی گرم 
یا تقریبا 6 تا 1۲ فنجان )1.۴ تا ۲.8 لیتر( چای مرتبط است. با این وجود، سرگیجه 
می تواند در افرادی که نسبت به این ماده حساسیت بیشتری دارند با دوزهای کمتر 

نیز رخ دهد.
به طور کلی، مصرف بیش از حد چای در یک وعده توصیه نمی شود. اگر با احساس 
سرگیجه پس از نوشیدن چای مواجه هستید، انواع با کافئین کمتر را انتخاب کرده یا 

با پزشک خود مشورت کنید.
وابستگی به کافئین 

کافئین یک ماده محرک است و دریافت منظم آن از چای یا هر منبع دیگری می تواند 
به شکل گیری وابستگی منجر شود.

علائم ترک کافئین ممکن است شامل سردرد، تحریک پذیری، افزایش ضربان قلب 
و خستگی باشند.

سطح قرار گرفتن در معرض کافئین برای شکل گیری وابستگی می تواند به طور 
قابل توجهی از فردی به فرد دیگر متفاوت باشد. برخی پژوهش ها نشان می دهند 
که وابستگی به کافئین می تواند تنها پس از سه روز مصرف متوالی شکل گرفته و با 

گذشت زمان شدت آن افزایش یابد.

چرا باید از مصرف بیش از حد چای پرهیز کرد؟

روش های طبیعی برای خوب خوابیدن

چگونه شب ها زود و راحت بخوابیم؟

دیابت یک بیماری مزمن است و زمانی رخ می دهد که لوزالمعده، انسولین کافی تولید نمی کند یا بدن نمی تواند به طور موثر از انسولین 
تولید شده، استفاده کند. 

به گزارش ایسنا، انسولین هورمونی است که قند خون را تنظیم می کند. افزایش قند خون، شایع ترین علامت دیابت کنترل نشده 
است و در طول زمان منجر به آسیب های جدی به بسیاری از دستگاه های بدن، به ویژه اعصاب و عروق خونی می شود.

دیابت نوع یک که دیابت وابسته به انسولین یا دیابت دوران کودکی نامیده می شود. این نوع دیابت با تولید انسولین ناکافی در بدن 
مشخص می شود و کنترل آن با تزریق روزانه انسولین امکان پذیر است. علائم دیابت نوع یک، شامل دفع بیش از حد ادرار، تشنگی و 

پرنوشی، گرسنگی دائمی و پرخوری، کاهش وزن، تغییرات بینایی و خستگی است. این علائم ممکن است به طور ناگهانی رخ دهد.
دیابت نوع دو که به آن دیابت غیر وابسته به انسولین یا دیابت بزرگسال گفته می شود. این نوع دیابت حاصل استفاده غیرموثر بدن از 
انسولین است. دیابت نوع دو 9۰ درصد از مبتلایان به دیابت در سراسر جهان را شامل می شود و تا حد زیادی نتیجه اضافه وزن و چاقی 

و عدم فعالیت بدنی است.
باید توجه کرد که علائم دیابت نوع دو  شبیه دیابت نوع یک است، اما اغلب خفیف تر و کمرنگ ترند. به همین دلیل این بیماری ممکن 

است چند سال پس از شروع تشخیص داده شود. یعنی زمانی که عوارض آن به وجود آمده است.
بنابر اعلام دفتر بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشت، دیابت بارداری نیز نوع دیگری از دیابت است که در دوران بارداری اتفاق 
می افتد. زنان مبتلا به دیابت بارداری در معرض خطر ابتلا به دیابت نوع دو در سال های بعد نیز خواهند بود. تشخیص دیابت حاملگی، 

معمولا از طریق غربالگری دوران بارداری امکان پذیر است.

محققان می گویند مصرف روزانه آسپرین با دوز پایین ریسک مرگ ناشی از سرطان، مخصوصا در افراد دارای اضافه وزن، را 
کاهش می دهد.

به گزارش  مهر، مطالعه نشان می دهد مصرف سه بار یا بیشتر آسپرین در هفته با کاهش ریسک مرگ ناشی از سرطان و همچنین 
مرگ به هر دلیل دیگری مرتبط است. نتایج نشان می دهد تاثیر حفاظتی آسپرین در افراد دارای اضافه وزن با شاخص توده بدنی 
۲۵ تا ۲9.9، به مراتب مشهودتر است. این مطالعه شامل حضور بیش از 1۴6 هزار نفر در آزمایش غربالگری سرطان بین سال های 
1993 تا ۲۰۰8 بود. محققان دریافتند آسپرین با دوز پایین موجب کاهش ریسک مرگ ناشی از سرطان تا 1۵ درصد و مرگ به هر 
دلیلی تا 19 درصد شد. »هولی لومنز کروپ«، سرپرست تیم تحقیق از موسسه ملی سرطان آمریکا، در این باره می گوید: »تمرکز 
اولیه ما بر سرطان کلورکتال بود، چراکه شواهد زیادی نشان می دهد مصرف آسپرین ریسک مرگ ناشی از سرطان های دستگاه 
گوارش را کاهش می دهد.« این نتایج از توصیه سازمان خدمات پیشگیرانه آمریکا حمایت می کند که اعلام کرده افراد ۵۰ تا ۵9 
ساله که با مشکل خونریزی مواجه نیستند بهتر است به منظور پیشگیری از سرطان روده بزرگ، آسپرین با دوز پایین مصرف نمایند.
هنوز کسی علت تاثیر حفاظتی آسپرین را در این مورد نمی داند، اما به گفته لومنز کروپ، »شواهد حاکی از عملکرد ضدالتهابی 
این دارو است.« وی در ادامه می افزاید: »سرطان های دستگاه گوارش، سرطان های به شدت مرتبط با التهاب هستند و از اینرو، 
آسپرین هم بیشترین تاثیر را بر سرطان های این ناحیه از بدن دارد.« به گفته محققان، مصرف آسپرین تنها روش یا بهترین راه 
کاهش ریسک سرطان کلورکتال نیست، بلکه حفظ وزن سالم، تحرک فیزیکی، ترک سیگار و مصرف کمتر گوشت قرمز هم می 

تواند به کاهش این ریسک کمک کند.

مصرف آسپرین به کاهش ریسک سرطان در افراد چاق کمک می کندانواع دیابت و نحوه تشخیص آن
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رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم :

قم میزبان جشنواره »سینما حقیقت« می شود
رئیس اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم از اکران 1۰ فیلم مستند جشنواره 

»سینما حقیقت« در روزهای ۲3 و ۲۴ آذرماه در سینما آوینه قم خبر داد.
»سینما  بین المللی  جشنواره  سیزدهمین  برگزاری  به  اشاره  با  رضوانی  کاظم  محمد 
حقیقت« از 18 تا ۲۴ آذرماه در تهران، گفت: هرساله جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران 
»سینماحقیقت« به همت مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی وابسته به سازمان سینمایی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار می شود. وی با اشاره به اهداف و اصول برگزاری جشنواره 
»سینما حقیقت«، گفت: »بازنمایی تاریخ و فرهنگ جامعه ایرانی- اسلامی«، »صیانت از 
هویت ملی مبتنی بر انگاره های دینی و ایرانی«، »تقویت سینمای مستند خلاق ایران«، 
»آشنایی فیلمسازان کشور با تحولات نوین سینمای مستند جهان« و »توجه به اهمیت اقتصاد 
سینمای مستند با تأکید بر رفع موانع تولید« از اصول و اهداف این جشنواره است.     رئیس 
اداره سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، از اکران گزیده ای از فیلم های مستند 
جشنواره سینما حقیقت در قم همزمان با تهران خبر داد و گفت: امسال نیز 1۰ فیلم مستند 
این جشنواره در روزهای شنبه ۲3 آذر و یکشنبه ۲۴ آذر از ساعت 1۵ تا ۲۲ در سینما آوینه 
قم به روی پرده می رود. رضوانی افزود: جشنواره »سینما حقیقت« مهم ترین رویداد معتبر 
سینمای مستند ایران و آسیاست و این رویداد به همت »اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
قم« و با همکاری »مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی« و »خانه مستند قم« در استان 
برگزار می شود.     وی تصریح کرد: امسال تلاش شده بهترین فیلم های مستند جشنواره سینما 
حقیقت در قم اکران شود و از فیلمسازان مستند استان و اعضای خانه مستند قم برای تماشای 
آثار دعوت شده است. دبیر اجرایی سیزدهمین جشنواره سینما حقیقت در قم، افزود: تماشای 
آثار جشنواره برای هنرمندان و عموم علاقه مندان رایگان است و می توانند به تماشای فیلم های 
مستند جشنواره بنشینند. رضوانی یادآور شد: در پایان اکران فیلم های مستند جشنواره در سه 
سانس 1۵، 18 و ۲۰، نشست نقد و بررسی نیز برگزار می شود. وی با بیان اینکه سیزدهمین 
جشنواره حقیقت در قم به دبیری سید موسی حسینی کاشانی برگزار می شود، گفت: برگزاری 
جشنواره های سینمایی از جمله »فیلم فجر«، »نماز و نیایش به روایت دوربین«، »فیلم کودک و 
نوجوان«، »فیلم کوتاه تهران« و »سینما حقیقت« در استان با پیگیری و تلاش مدیرکل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی قم انجام شده است که صمیمانه قدردانی می کنیم. رئیس اداره سینمایی اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم افزود: همچنین از همکاری و مساعدت محمدرضا بهشتی 
منفرد از مدیران مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی که تلاش ویژه ای برای اکران آثار این 

جشنواره در استان قم داشتند، صمیمانه سپاسگزاری می کنیم.
برنامه اکران فیلم های مستند جشنواره »سینما حقیقت« 

آثار منتخب جشنواره »سینما حقیقت« در روزهای شنبه ۲3 آذر و یکشنبه ۲۴ آذر در سه 
سانس 1۵، 18 و ۲۰ در سینما آوینه قم اکران می شود. بر اساس برنامه اعلام شده در سانس 
نخست روز شنبه ۲3 آذر و از ساعت 1۵، فیلم مستند »زمستان است« به کارگردانی مهرداد 
زاهدیان از ساعت 1۵ به روی پرده می رود. در ادامه و در ساعت 18، دو فیلم مستند »آبشار« 
به کارگردانی علی شهابی نژاد و »جمیله« به کارگردانی محمدباقر شاهین اکران می شود. در 
سانس سوم و از ساعت ۲۰ نیز فیلم مستند »بانو عصمت« به کارگردانی محمد حبیبی منصور 
به روی پرده می رود. همچنین در سانس نخست روز یکشنبه ۲۴آذر، فیلم های مستند »آشو« 
به کارگردانی جعفر نجفی، و »واکس چه« به کارگردانی کامران حیدری اکران می شود. در ادامه 
و از ساعت 18، فیلم های مستند »13 هزار قدم« به کارگردانی اشکان احمدی، »آهسته و آرام« 
به کارگردانی دلاور دوستانیان و »عروسکان« به کارگردانی علی دلکاری به روی پرده می رود. 
در سانس پایانی روز دوم جشنواره و از ساعت ۲۰، فیلم مستند »روایت رهبری« به کارگردانی 

مهدی نقویان اکران خواهد شد.

سرپرست پلیس راهور استان قم:

3۱ موتورسوار در حوادث رانندگی قم جان باختند
 سرپرست پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه، 

31 تن از موتورسیکلت سواران در حوادث رانندگی این استان جان خود را ازدست داده اند.
سرهنگ علی حسن قیصری در »نشست علمی، تخصصی آسیب شناسی روانی، اجتماعی 
تصادف ها و تخلف های راهنمایی و رانندگی« با اشاره به اینکه در وقوع تصادف ها سه مورد 
عامل انسانی، وسیله نقلیه و راه نقش دارد، افزود: موتورسیکلت سواران در 8 ماهه گذشته ۴۴ 
درصد تصادف ها در قم را به خود اختصاص داده اند. وی تصریح کرد: طبق آمار رسمی بیش از 
3۷۰ هزار دستگاه موتورسیکلت در استان قم تردد داشته و 16 درصد از تصادف های فوتی را 
به خود اختصاص داده اند. وی بابیان اینکه خطای انسانی عامل وقوع ۷۰ درصد از تصادف ها 
است، گفت: طی 8 ماهه گذشته، تعداد فوتی ها در قم هشت نفر افزایش و مجروحان نیز ۲۰ 
درصد نسبت به سال قبل افزایش داشته است. سرپرست پلیس راهور استان قم، فوت ناشی 
از تصادف ها را جزو پنج آمار نخست مرگ ومیر دانست و اظهار داشت: همه دستگاه ها باید در 
کاهش تصادف ها عزمی جدی داشته باشند. وی گفت: نصب و راه اندازی دوربین در 6 نقطه 
از مسیر رفت وبرگشت بلوار مرجعیت باعث شده تا تصادف ها در این مسیر به حداقل ممکن 
برسد. قیصری گفت: طی 8 ماهه گذشته ۴۴۲ هزار و ۴3 وسیله نقلیه در قم اعمال قانون 
شده که نسبت به مدت مشابه سال قبل، ۴1 درصد افزایش داشته است. وی، عدم توجه به 
جلو، تخطی از سرعت مطمئنه و تغییر ناگهانی مسیر را از عوامل مهم در تصادف های رانندگی 
برشمرد و بر سهم زیرساخت های مناسب و همچنین دوربین های هوشمند و مکانیزه در کاهش 

تصادف ها تاکید کرد.

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد

والدین حضور فرزندان خود را در گیم نت ها 
مدیریت کنند

رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات فرماندهی انتظامی استان قم نیز در سخنانی 
بابیان اینکه والدین باید حضور فرزندان خود را در گیم نت ها مدیریت کنند،گفت: گاهی اوقات 
دیده می شود بازی در گیم نت آن قدر بر روح و روان فرد تاثیر منفی می گذارد که جبران آن 
امکان پذیر نخواهد بود.  سرهنگ علی موالی به والدین در خصوص حضور فرزندانشان در 
گیم نت ها هشدار داد و اظهار داشت: بعضی از بازی های رایانه ای به شکل هدفمند و برای 
آسیب رساندن به جسم، روح و روان و به طورکلی شخصیت مخاطبین طراحی شده است و 
بازی های  پیامدهای منفی  از  داد:  ادامه  این خصوص هوشیارانه عمل کرد. وی  در  باید 
رایانه ای غیراستاندارد می توان به درگیری فیزیکی، پایین آمدن آستانه تحمل، گوش نکردن به 
حرف های والدین، گفتار و رفتار ناپسند اشاره کرد. وی اضافه کرد: برخی مراجعه کنندگان به 
گیم نت ها افرادی هستند که هر روز و یا دست کم هفته ای چندین مرتبه به گیم نت ها مراجعه 
می کنند و معمولا حضور و بازی در گیم نت ها اعتیادآور است. رئیس پلیس فتا استان بابیان 
این که یکی دیگر از آسیب های حضور فرزندان در گیم نت ها تغییر در نگرش و بی انگیزگی در 
تحصیل است، خاطرنشان کرد: حضور بیش ازحد دانش آموزان در گیم نت ها و سرگرم شدن به 

بازی های رایانه ای باعث سردی و بی رغبتی به تدریس در آن ها می شود.

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم:

۶۷ واحد صنفی فاقد پروانه پلمب شد
رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم نیز از اجرای طرح برخورد با صنوف فاقد پروانه کسب 
در استان خبر داد.  سرهنگ پیام کاویانی اظهار داشت: طرح نظارت بر اصناف به منظور برخورد 
با صنوف فاقد پروانه کسب از اتحادیه های مربوطه و باهدف ساماندهی صنوف فاقد پروانه کسب 
با محوریت پلیس امنیت عمومی در سطح استان اجرا شد. وی افزود: ماموران اداره نظارت بر 
اماکن عمومی با همراهی نماینده اتاق اصناف از واحد صنفی سطح استان بازدید کردند و در 
این راستا تعداد ۴19 واحد صنفی متخلف به علت نداشتن مجوز و پروانه کسب و عدم رعایت 
قوانین و مقررات صنفی اخطار گرفته و تعداد 6۷ واحد صنفی در این خصوص پلمب شد . وی با 
تاکید بر استمرار این گونه طرح ها و برخورد با واحدهای صنفی متخلف از عموم مردم خواست، 
در صورت مشاهده هرگونه فعالیت غیرمجاز توسط افراد متخلف موارد را سریعا از طریق پل 

ارتباطی 11۰ اطلاع رسانی کنند تا نسبت به برخورد قانونی با متخلفان اقدام شود.
  

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم خبرداد

نجات کودک در حال سقوط از طبقه پنجم ساختمان  
 سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: جان یک کودک 
با حضور ماموران  آپارتمان در قم  بهارخواب طبقه پنجم یک  از  پنج ساله در حال سقوط 
آتش نشانی نجات یافت خبر داد. حمید کریمی اظهار کرد: در پی اعلام خبر کودکی در حال 
سقوط از بهارخواب طبقه پنجم یک آپارتمان در منطقه بلوار 1۵ خرداد قم بلافاصله نیروهای 
عملیاتی آتش نشانی به محل حادثه اعزام شدند. وی افزود: این کودک پنج ساله که در منزل 
تنها گذاشته شده بود و والدین خارج از منزل حضور داشتند بعد از بیدار شدن از خواب با 
قفل بودن درب منزل مواجه می شود که وارد بهارخواب شده و از حفاظ نرده ای بهارخواب 
به طرف خیابان می ایستد. کریمی اضافه کرد: با اعلام این حادثه بلافاصله نیروهای عملیاتی 
آتش نشانی به محل اعزام شدند و با پهن کردن تشک نجات اقدامات ایمنی را فراهم نموده و 
به وسیله نردبان نجات، کودک خردسال بدون کوچک ترین آسیبی و با ایمن ترین شیوه از طبقه 
پنجم به پایین منتقل شد.وی در پایان توصیه کرد: والدین، کودکان خود را به هیچ عنوان در 

منزل تنها نگذارند و محل های سقوط را ایمن نمایند.
 

مسئول روابط عمومی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم:

۱3 هزار و 4۱۰ خانه روستایی درقم دارای سند 
مالکیت است

 مسئول روابط عمومی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم گفت: تاکنون 13 هزار 
این  روستایی  برای خانه های  املاک  و  ثبت اسناد  اداره  با همکاری  مالکیت  و ۴1۰ سند 
استان صادرشده است. حسین گل محمدی افزود: صدور اسناد مالکیت اماکن روستایی 
سند،  صدور  از  هدف  کرد:  اضافه  وی  می گیرد.  صورت  خانوار   ۲۰ بالای  درروستاهای 
ساماندهی نظام مالکیت اراضی واقع در بافت مسکونی روستاها،  امکان بهره گیری روستاییان 
از تسهیلات بانکی، افزایش ارزش حقوقی و اقتصادی املاک روستایی و کم کردن اختلافات 
ملکی و حقوقی صورت می گیرد. وی ادامه داد: 81۴ هکتار زمین نیز در روستاهای استان 
تملک و از این میزان پنج هزار و 133 قطعه تفکیک شده و به متقاضیان واجد شرایط برای 
ساخت مسکن واگذارشده است. گل محمدی بیان کرد: تاکنون سه هزار و 9۵۷ سند مالکیت 

برای واحدهای مسکونی و املاک شهری در شهرهای زیر ۲۵ هزار جمعیت صادرشده است.

اجتماعی

آیت الله جوادی آملی  دردیداررییس شورای سیاست گذاری ائمه جمعه: 

ابراز گرایش های سیاسی از سوی ائمه جمعه، 
باعث تفرقه می شود

 آیت الله عبدالله جوادی آملی از مراجع تقلید گفت: ابراز گرایش های سیاسی ازسوی ائمه 
جمعه حتی درحد اشاره، باعث عدم حضور طرفداران جریان مقابل در نماز جمعه می شود و 

در جامعه، ایجاد شقاق و تفرقه می نماید.
شورای  رییس  علی اکبری  حاج  جواد  محمد  حجت الاسلام والمسلمین  دیدار  در  وی 
 ـعبادی است اما این  سیاست گذاری ائمه جمعه، افزود: گرچه نماز جمعه یک نماز سیاسی 
بدین معنا نیست که ائمه جمعه گرایش ها و سلایق سیاسی خود را در نماز جمعه مطرح کنند.

آیت الله جوادی آملی تاکید کرد: ائمه جمعه باید در این خصوص هوشیار باشند.
وی درتوصیه ای به شورای سیاست گذاری ائمه جمعه، بیان کرد: از وجود ائمه جمعه ای که به 

دلیل کهولت سن، جای خود را به جوانان می دهند، باید استفاده شود.
وی افزود: آن ها باید وارد عرصه بازرسی شوند، به مناطق مختلف سرکشی کنند، با ائمه 
جمعه جوان دیدار کنند و تجربیات خود را در اختیار آن ها بگذارند و در بین ائمه جمعه همدلی 

ایجاد نمایند.
این مرجع تقلید در ادامه گفت: نمازجمعه یکی از میوه های طیب و طاهری است که به 

برکت خون پاک شهدا در این کشور به ثمر نشست.
وی افزود: نماز جمعه سوای از دیگر نمازها، یک صبغه سیاسی نیز دارد و یک عمل سیاسی ـ 
عبادی محسوب می شود و در اینجا چون سیاست که امری دنیوی است در کنار نماز قرارگرفته، 
اگر لحظه ای درخصوص اهمیت نماز جمعه غفلت شود، خطرات فراوانی را در پی خواهد 
داشت. وی تصریح کرد: نزاهت اخلاقی و دیانت باید درحد اعلای آن در ائمه نماز جمعه وجود 

داشته باشد و در مسائل دینی جای هیچ گونه سهل انگاری برای ائمه جمعه وجود ندارد.
آیت الله جوادی آملی با اشاره به این که نماز، عمود دین است، بیان کرد: اگر برای این عمود 
مشکلی پیش بیاید، کل دین آسیب می بیند درنتیجه ائمه جماعت و جمعه باید هر روز در 

جهت رشد معنوی خود بکوشند.
وی با بیان این که در موارد خطیر، احتیاط از استحباب می گذرد و واجب می شود، ادامه داد: 
معنای احتیاط طبق بیان حضرت امیر که به کمیل فرمودند این است که، دور دینت یک دیوار 
محافظ بکش تا دینت از هر خطری مصون و محفوظ بماند، این نکته باید جزء سبک زندگی 

ائمه جمعه باشد.
وی خاطرشان کرد: وقتی خیمه ای باشد که عمود محکم و سالمی داشته باشد، ناگزیر همه 
مردم برای پناه بردن از آسیب های مختلف به آنجا پناه خواهند برد و حول این عمود و زیر آن 

خیمه جمع خواهند شد، چرا که می بینند هر کس به این خیمه آمد جز خیر چیزی ندید.
 آیت الله نوری همدانی:

گرایش ائمه جمعه به احزاب یا جناح های سیاسی مضر است
 یکی از مراجع تقلید شیعیان گفت: ورود یا گرایش ائمه جمعه به احزاب یا جناح های 

سیاسی امری مضر است که باید از آن دوری کنند.
آیت الله حسین نوری همدانی ظهر پنج شنبه در دیدار رئیس و معاونین شورای سیاستگذاری 
ائمه جمعه که در دفتر این استاد سطوح عالی حوزه در قم برگزار شد، تأکید کرد: امامان جمعه 

نقش بسیاری مؤثری به عنوان مهم ترین شبکه ارتباطی مردم و نظام دارند.
وی اولین و مهمترین وظیفه ائمه جمعه را رعایت تقوی، مردمی بودن و ساده زیستی دانست 
و گفت: ائمه جمعه علاوه بر ارتباط با مردم باید ارتباط با علما و روحانیت را نیز در نظر داشته 
باشد. این مرجع تقلید با اشاره به ارتباط برقرار کردن مردم با عالمی که در منطقه آنها باشد، 
افزود: حفظ حرمت علمای بلاد از وظایف ائمه جمعه است. وی در ادامه گفت: ورود یا گرایش 

ائمه جمعه به احزاب یا جناح های سیاسی امری مضر است که باید از آن دوری کنند.
آیت الله نوری همدانی تبیین سیاست های کلی نظام و انقلاب و رهبری را وظیفه دیگر ائمه 

جمعه دانست و افزود: نقش امام جمعه در شهر همانند نقش یک پدر در خانواده است.

  آیت الله مکارم شیرازی:

حل ناهنجاری های اجتماعی درگرو پرهیز از 
اقدام های جزیره ای است

 آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید گفت: حل ناهنجاری های اجتماعی و اخلاقی 
درگرو تعامل دستگاه ها و پرهیز از اقدام های جزیره ای است.

وی در دیدار آیت الله سعیدی رییس قرارگاه 19 دی قم تاکید کرد: مبارزه با مفاسد اخلاقی 
و ناهنجاری های اجتماعی کار یک نهاد و دستگاه نیست. وی ادامه داد: در این خصوص همه 
باید دست به دست هم دهند، حرم حضرت معصومه)س(، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
ناجا، صداوسیما و رسانه ها همه باید دست به دست هم دهند و در حل مشکلات بکوشند 
و اگر تنها یک نهاد و دستگاه بخواهد در این زمینه ایفای نقش کند راه به جایی نخواهیم 
برد. آیت الله مکارم شیرازی بر لزوم هم افزایی دستگاه ها و نهادها و نیز و پرهیز از اقدام های 
جزیره ای در این خصوص، بر نقش عنصر مذهب به عنوان عامل پیشگیری از بسیاری مفاسد 
اخلاقی و اجتماعی تاکید کرد و گفت: این عامل بازدارنده را باید نه تنها در قم بلکه در همه 
شهرهای کشور روز به روز حفظ و تقویت کرد. وی پایبندی به آموزه های دینی را سدی در برابر 
ناهنجاری های اخلاقی و مفاسد برشمرد و افزود: در این خصوص همه دستگاه ها مسئولیت 
دارند و باید ضمن همکاری و تعامل برنامه ریزی دقیقی را صورت دهند. وی در پایان ضمن 
دعا برای حل مشکلات کشور به ویژه مسائل اخلاقی و اجتماعی، ابراز امیدواری کرد: همه 

دست به دست هم دهند و برای حل این دغدغه ها کار ارزشمندی انجام شود.

جانشین سازمان نشر آثار و ارزش های مشارکت روحانیت در دفاع مقدس:

اولین موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس در 
قم راه اندازی می شود

 جانشین سازمان نشر آثار و ارزش های مشارکت روحانیت در دفاع مقدس گفت: اولین موزه 
انقلاب اسلامی و دفاع مقدس در قم راه اندازی می شود که می توان در معرفی ارزش های 

این دوران حائز اهمیت است.
 حجت الاسلام علی لقمانپور ظهر چهارشنبه در دیدار با امام جمعه ساری با اشاره به تشکیل 
سازمان نشر آثار و ارزش های مشارکت روحانیت در دفاع مقدس گفت: در بحث شهدای 
روحانی و اینکه اولین گردان رزمی دوران دفاع مقدس را مازندرانی ها تشکیل دادند، نقش 
مازندران برجسته بوده است. وی ادامه داد: معرفی پیشکسوتان دفاع مقدس در دستور 
کار قرار گیرد و در زمینه طلبه های رزمنده و شهدای طلبه، کتاب هایی در دست تدوین و 
نشر است. وی با بیان اینکه قم به موزه انقلاب اسلامی ودفاع مقدس مبدل می شود گفت: 
ساختمان موزه در بهمن ماه افتتاح می شود و برای محتوی آن برنامه ریزی خواهد شد. حجت 
الاسلام لقمانپور وسعت موزه دفاع مقدس قم را 3۲ هکتار بیان کرد و گفت: بنا داریم در این 
موزه، آثار و ارزشهای روحانیت در دفاع مقدس و انقلاب معرفی شود. وی با بیان اینکه سالانه 
۲۰ میلیون زائر از 1۰۲ کشور به قم سفر می کنند گفت: اولین موزه انقلاب اسلامی و دفاع 
مقدس در قم راه اندازی می شود و امیدواریم ارزش های واقعی انقلاب را در این موزه به نمایش 
گذاریم. وی گفت: پنج درصد موزه مربوط به قم در گذر تاریخ، ۲۰ درصد مربوط به انقلاب 

اسلامی و 8۰ درصد ویژه دوران دفاع مقدس با محوریت روحانیان است.

توسط هلال احمر؛

داروی بیش از 4 هزار بیمار صعب العلاج در قم 
تأمین شد

معاون امور داوطلبان جمعیت هلال احمر استان قم گفت: داروهای اساسی بیش از چهار 
هزار بیمار صعب العلاج در قم تأمین شده و خدمات حمایتی معیشتی نیز ارائه شده است.

امیرحسین علیمردانی اظهار داشت: مجمع خیرین هلال احمر برای شناسایی، هدایت و 
جذب خیرین استان قم به منظور کمک به جمعیت هلال احمر و حمایت از نیازمندان ناشی 
از حوادث طبیعی و غیرطبیعی و اجرای بهینه طرح ها و پروژه های داوطلبی اقدامات لازم را 
انجام می دهد. وی با اشاره به اجرای 16 پروژه توسط مجمع خیرین هلال احمر افزود: این 
مجمع به انجام اقداماتی از جمله جذب کمک های نقدی و غیرنقدی در اجرای پروژه های عام 
المنفعه جمعیت به ویژه طرح همای رحمت، فرشتگان رحمت، ارمغان مهر، قربانی و غیره 
پرداخته است. معاون امور داوطلبان جمعیت هلال احمر استان قم بیان کرد: اقدامات لازم 
جهت تهیه جهیزیه برای نوعروسان نیازمند به تعداد 336 جهیزیه به ارزش 1۰ میلیارد و 8۰ 
میلیون ریال توسط مجمع انجام شده  است. وی با اشاره به استفاده بیش از ۲۰ هزار نفر 
از تجهیزات پزشکی امانی هلال احمر در قم افزود: کمک به تهیه تجهیزات پزشکی امانی و 
ارائه خدمت به مراجعین با ۴۷۰ وسیله از جمله ویلچر، عصا، تخت بیمارستانی، واکر، کپسول 
اکسیژن و دستگاه اکسیژن ساز و غیره یکی از اقدامات مجمع است. علیمردانی بیان کرد: 
برای بیش از چهار هزار بیمار صعب العلاج در قم داروهای اساسی تأمین شده و خدمات 
حمایتی معیشتی نیز ارائه شده است. وی گفت: با کمک خیرین به ساخت پایگاه امدادی 
در محور اتوبان قم – تهران، ساخت پایگاه امدادی در محور قم - گرمسار و ساخت ساختمان 

درمانی، آموزشی، فرهنگی و امدادی در بلوار شهید ستاری نیروگاه اقدام شده است.

فرماندار قم:

۱44 نفر در قم داوطلب شرکت در انتخابات 
مجلس خبرگان شدند

فرماندار قم از ثبت نام 1۴۴ داوطلب شرکت در انتخابات میان دوره ای پنجمین دوره مجلس 
خبرگان  رهبری در مرکز حوزه انتخابیه قم  خبر داد که ۵۷ نفر از آنها داوطلب نمایندگی مردم 

استان قم هستند.
مرتضی حیدری در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه  از 1۵ آذرماه تا روز گذشته 1۰۵ نفر 
به فرمانداری قم برای ثبت نام مجلس خبرگان رهبری مراجعه کردند، اظهار داشت: امروز و 
در روز پایانی ثبت نام، 39 نفر ثبت نام خود را تکمیل کردند که در مجموع، 1۴۴ نفر با مراجعه 
به فرمانداری قم، فرآیند ثبت نام خود در اولین میان دوره ای انتخابات پنجمین دوره مجلس 

خبرگان رهبری در مرکز حوزه انتخابیه قم را بدون هیچ مشکلی به پایان رساندند.
حیدری افزود: از آنجایی که وزارت کشور، شهرستان قم را جهت ثبت نام از کلیه داوطلبان 
برای سایر استانها نیز تعیین کرده بود، فرمانداری قم جمعا 1۴۴ نفر را در طی ۷ روز ثبت نام 
کرد. رئیس هیئت اجرایی اولین میان دوره ای انتخابات پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری 
در مرکز حوزه انتخابیه قم با اشاره به اینکه از مجموع ثبت نام شده ها، ۵۷ نفر برای استان قم 
اعلام داوطلبی نمودند، تصریح کرد: مدارک تمامی ثبت نام شدگان برای ادامه فرآیند انتخابات 

به مراجع ذی صلاح ارجاع گردیده است.

 رئیس دفتر مقام معظم رهبری در قم با بیان اینکه 
هشدار مقام معظم رهبری در مورد وضعیت قم بسیار 
جدی است،  گفت: نباید اجازه داد شهر قم با آن همه 

سابقه مانند آندلس شود.
محمد  الاسلام  حجت  حوزه،  خبر  مرکز  گزارش   به 
محمدی عراقی بعد از ظهر چهارشنبه در همایش »آمران 
اداره  از منکر« که در سالن اجتماعات  نهی  و  معروف 
کل تبلیغات اسلامی قم برگزار شد، با اشاره به رسالت 
حاکمان اسلامی برای تحقق دولت و جامعه اسلامی 
و حرکت به سوی تمدن اسلامی براساس بیانات رهبر 
انقلاب، گفت: حرکت انقلابی که بر اساس دین و احکام 
منظومه  اساس  بر  باید  مراحلی  الهی شروع می شود، 
فکری طی کند تا نهایتا این دولت مقدمه ای برای ظهور 

و دولت اسلامی باشد.
وی با بیان این که باید شرایط فعلی جامعه چه کرد، 
افزود: بر این باوریم با فکر و اندیشه انسان می تواند جامعه 

و خود را تغییر است.
رئیس دفتر مقام معظم رهبری در قم بیان داشت: بر 
اساس مبانی دینی انسان خلیفه الله است و برای رسیدن 
به این مقام، لازم است ارزش های دینی را در خود تجلی 
دهد و در مقام بعدی جامعه را به سمت دین داری برد و 

نهایتا برای شکل گیری دولت اسلامی حرکت کند.
وی با بیان این که فعلا درحال دولت سازی اسلامی 
هستیم و باید زمینه را برای جامعه و تمدن اسلامی آماده 
کنیم، اظهار داشت: برای رسیدن به این مرحله قرآن 

وظایف را برای مردان و زنان اسلامی بیان کرده است.
این  از جمله  افزود:  عراقی  الاسلام محمدی  حجت 
رسالت بر اساس آیات قرآن برای زنان و مردان اسلامی، 
ولایت داشتن بر یکدیگر است؛ ولایت داشتن جدای از 
معنای دیگر به معنای اطاعت پذیری و مسئولیت پذیری 
نسبت به یکدیگر است، یعنی مؤمنین نسبت به یکدیگر 

مسئولیت دارند.
وی بیان داشت: از جمله این مسئولیت ها امر به معروف 
و نهی از منکر است. قرآن اشاره می کند که امر به معروف 
از نماز هم مهم تر است. از دیگر رسالت ها بر پاداشتن 

نماز، اطاعت از خدا و ولی خدا است.
رئیس دفتر مقام معظم رهبری در قم افزود: اگر این 
مراحل را رعایت کردیم، جامعه هم اسلامی خواهد شد 

و زمینه برای ایجاد دولت و تمدن اسلامی فراهم می شود.
وی در ادامه گفت: ۲۵ سال گذشته رهبر انقلاب نسبت 
به تهاجم و ناتوی فرهنگی هشدار داده بودند. ایشان 
فرمودند »دشمن درجنگ نظامی نتوانسته کاری کند، 

الان به دنبال ناتوی فرهنگی است«.
در سال های  عراقی گفت:  الاسلام محمدی  حجت 
گذشته نیز نسبت به وضعیت شهر و حوزه علمیه قم 

هشدار داده بودند و دغدغه های خود را ابراز کردند.
به  دوباره  مردم  اگر  که  است  این  سوال  افزود:  وی 
دیدار ایشان بروند، اولین سوالی که در این دیدار مطرح 
می شود، آیا مردم به هشدارهای وضعیت فرهنگی قم 
آیا در عمل مسئولین و مردم برای  نه؟  یا  توجه کردند 

جلوگیری از وضعیت ضد دینی قم کاری کرده اند یا نه.
رئیس دفتر مقام معظم رهبری در قم بیان داشت: حتی 
از بنده مسئول دفتر رهبر انقلاب می توانند سوال کنند، 

شما برای وضعیت فرهنگی قم چه کرده اید؟.
وی گفت: تاریخ تجربه تلخی از وقایع فرهنگی مدینه 
دارد، که بنی امیه برای برقراری عیش و نوش خود از 
این شهر،  زن می آوردند.  آواز خوان  و  رقاص  این شهر 
شهر پیامبر)ص( بود، اما چه می شود هنوز عرق کفن 
به  مدینه  شهر  اوضاع  بود،  نشده  خشک  پیامبر)ص( 

عنوان پایتخت جهان اسلامی این گونه تغییر می کند.

مقام  هشدار  افزود:  عراقی  محمدی  الاسلام  حجت 
معظم رهبری در مورد وضعیت قم بسیار جدی است. 
نباید اجازه داد شهر قم با این همه سابقه مانند آندلس 
شود. چرا با وجود حوزه های علمیه، مراجع، علما و مردم 

و مراکز اسلامی وضعیت قم باید این گونه باشد.
نگرانی  ابراز  قم  وضعیت  از  انقلاب  رهبر  گفت:  وی 
مقدس  مسجد  به  زیارت  برای  وقتی  ایشان  کردند. 
بازارها و خیابان های قم  می روند، می فرمود »وضعیت 

نسبت به گذشته تغییر کرده است«.
افزود: درصد  قم  در  مقام معظم رهبری  دفتر  رئیس 
اندکی از این ناهنجاری با قوه قهریه حل می شود، اما 
9۵ درصد با کار فرهنگی و امر به معروف و نهی از منکر 

رفع شود.
وی بیان داشت: قم خانه اهل بیت)ع( است. باید به 
وسیله رسانه های بیداری و شنیداری قم، افکار عمومی 
و مردم متوجه خطر فرهنگی و هشدارهای رهبر انقلاب 
شوند. انتظار این است برای رفع مشکلات فرهنگی قم، 
مردم به صحنه بیایند و مسئولان هم در این کار جلوتر از 
مردم باشند. حجت الاسلام محمدی عراقی گفت: سزوار 
نیست در کنار این همه مشکلات جامعه و بی تدبیری 
مسئولان، دغدغه دیگر که آن وضعیت فرهنگی شهر قم 

است، به نگرانی ایشان اضافه شود.

رئیس دفتر مقام معظم رهبری در قم:

دشمنان می خواهند قم را شبیه آندلس کنند

 آیت الله اعرافی گفت: قم در آستانه بازتأسیس و احیاء قرار دارد و در همین رابطه در آستانه 
یکصدمین سال راه اندازی حوزه علمیه قم قرار داریم و باید این 1۰۰ سال حوزه و قم را 

بازشناسی کرد.
آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه و امام جمعه قم از پژوهشگاه حوزه و دانشگاه بازدید 
کرد. در ابتدا حجت الاسلام و المسلمین حکیمیان رئیس پژوهشگاه حوزه و دانشگاه ضمن 
خوش آمدگوئی به آیت الله اعرافی و همراهان ایشان گزارشی از فعالیت های انجام شده در 
پژوهشگاه ارائه کرد. در ادامه آیت الله اعرافی اظهار کرد: قم در آستانه بازتأسیس و احیاء 
قرار دارد و در همین رابطه در آستانه یکصدمین سال راه اندازی حوزه علمیه قم قرار داریم 
و باید این 1۰۰ سال حوزه و قم را بازشناسی کرد. اگر چه از زمان اشعریون به قم تحول 
پیدا کرد و پایگاه معارف الهی شد و هیچ وقت از این معارف قطع نشده است و خانواده 
آنها برای نشر معارف اثرگذار بودند. آیت الله اعرافی افزود: اما این یکصد سال اخیر، دوره 

خاصی از حضور علمای مانند مرحوم آیات عظام حائری، بروجردی و گلپایگانی و امام راحل 
است که منشأ خیرات و برکات زیادی شدند. عضو شورای عالی حوزه های علمیه گفت: 
در قم در موضوعات مختلف دانشی مانند اصول، فلسفه،  کلام و ...  تحولات بزرگی رقم 
خورده است و حتی نسبت به دستاوردهای قم افراط و تفریط می شود؛ گاهی بعضی ها 
نسجیده می گویند هیچی و بعضی ها می گویند همه چیز داریم. هیچ کدام درست نیست، 
هم کمبود و ضعف داریم و مشخص است. آیت الله اعرافی افزود: در همه حوزه های دانشی 
و قلمرو اجتماعی، سیاسی و... قم جایگاه مهمی دارد. اما یکی از مهمترین این تحولات 
در قم، حوزه توسعه مرزهای دانشی علوم اسلامی بوده است. این توسعه گاهی در درون 
همان فقه سنتی رقم می خورد. گاهی توسعه مرزهای دانش علوم اسلامی با هویت جدید 
شکل می گیرد که فراتر از دانش های سنتی است گرچه ریشه دارد و باید ریشه داشته باشد 
و یکی از این حوزه ها، علوم انسانی  و اجتماعی است و این مجموعه  از مجموعه های 
پیش گام در توسعه مرزهای علوم اسلامی به سمت قلمروهای علوم انسانی و اجتماعی می 
باشد. وی اضافه کرد: در بحث تحول در علوم انسانی و اسلامی و اجتماعی نباید به کمیت و 
کیفیت نگاه کرد، بلکه لازم است مجموعه افرادی که در پژوهشگاه حوزه و دانشگاه مشغول 
فعالیت تحقیق و پژوهش هستند، زمینه ساز تحول در حوزه مرزهای دانشی و علوم انسانی و 
اجتماعی در کشور و جهان اسلامی شوند. بنابراین همه فعالین در این پژوهشگاه باید بدانند 
و احساس مسئولیت کنند که پرچم دار محور بزرگ تحول قم و کلام حوزه و معارف الهی می 
باشند، این چیز کمی نیست. باید بیش از گذشته تقویت شود. امام جمعه قم ادامه داد: در 
عین حال که حوزه تحول در عرصه علوم اسلامی را از وظائف خود می داند، این پژوهشگاه 
باید پرچم دار در عرصه مرزهای دانشی و تحول در عرصه علوم اسلامی باشد. این مسئولیت 
باید در همه افرادی که در این پژوهشگاه مشغول فعالیت هستند، باشد. مدیر حوزه های 
علمیه افزود: در پژوهشگاه حوزه و دانشگاه آثار فاخر زیادی تولید شده است امیدوارم این 

دستاورد های علمی نمود بیشتری در عرصه های بین الملل داشته باشد.

آیت الله اعرافی در بازدید از پژوهشگاه حوزه و دانشگاه:

باید ۱۰۰ سال عمر حوزه علمیه قم بازشناسی شود

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی بر ضرورت راه اندازی 
دانشگاه جامع طب سنتی و مکمل در قم تاکید کرد و گفت: 
انتظار داریم این دانشگاه با الگوگیری از فرهنگ و معماری 

اصیل ایرانی و اسلامی ساخته شود.
هیات  اعضای  نشست  در  چهارشنبه  عصر  نمکی  سعید 
رییسه دانشگاه علوم پزشکی قم، گفت: مسئولان استانی 
نیز در این زمینه اعلام آمادگی کرده اند و استاندار قم قول 
تامین زمین موردنیاز و یکی از نمایندگان مردم قم در مجلس 
تامین بودجه موردنیاز و جلب مشارکت  به  نیز وعده کمک 
آن  تاسیس  برای  نیز  بنده  کرد:  اضافه  وی  داد.  را  خیران 
حتما کمک ویژه خواهم کرد. وی بیان کرد: خدمتگزاری در 
حوزه سلامت در شهرهایی مانند مشهد، قم و شیراز متفاوت 
زائران  به  هم  و  مناطق  این  بومی  مردم  به  هم  چون  است، 
کرد:  اضافه  نمکی  می شود.  ارائه  خدمات  اهل بیت)ع(، 
خدمت رسانی به زائران حضرت معصومه)س( یک کار بزرگ 
خداپسندانه است و ما هم علاقه مندیم در این امر، مشارکت 
کنیم. وی بابیان این که موضوع سلامت قم مجموعه ای از 
مشکلات خاص خود و متفاوت از سایر مناطق کشور را دارد، 
خاطرنشان کرد: قم باید به شکل ویژه دیده شود و دانشگاه 
علوم پزشکی استان نیز باید به طور ویژه و خاص بر روی پدیده 
حاشیه نشینی کار کند. وی ادامه داد: حاشیه شهر، منفک از 
هسته مرکزی شهر نیست و تقاضا دارم که همکاران ما در این 
دانشگاه، نقشه راهی به ما بدهند که چه اقدام هایی باید در 
حوزه کنترل بیماری های واگیر، غیر واگیر، مسائل اجتماعی 
و مولفه های اجتماعی موثر بر سلامت در حاشیه شهر انجام 
دهیم تا مشکلات قم، ریشه یابی و رفع شود. وزیر بهداشت 
بابیان این که شاید سال های زیادی مسائل و مشکلات قم رها و 
موجب عقب ماندگی هایی در این منطقه شده، گفت: به دلایل 
مختلف هیچ مدیر ارشدی در حوزه سلامت این شهر ثبات و 
دوام نداشته و نتوانسته برنامه ریزی بلندمدتی داشته باشد. 
وی افزود: اگر در نظام سلامت خردورزی، منطق، استدلال 
درست و نگاه و برنامه بلندمدت وجود نداشته باشد، به نتایج 

درخشان نمی رسیم و تقاضا داریم که رییس دانشگاه علوم 
پزشکی قم برنامه و نقشه راه پنج ساله ای را در تمام حوزه ها 
ازجمله بیماری های واگیر، غیر واگیر، توسعه زیرساخت ها، 
تخت های بیمارستانی و توسعه توریسم سلامت آماده کند. وی 
یادآور شد: می توان از زائران حضرت معصومه)س( برای توسعه 
زیرساخت ها کمک گرفت و از نذورات و موقوفات بر مبنای 
اولویت ها مانند ساخت خوابگاه های دانشجویی استفاده کرد. 
نمکی افزود: افراد زیادی علاقه مند هستند در شهرهایی مانند 
مشهد، قم و شیراز درمان شوند و این موضوع می طلبد تعدادی 
از تخت های بیمارستانی در قم، برای گردشگری سلامت در 
نظر گرفته شود. وی اظهار داشت: خوشبختانه طرح »هر خانه 
یک پایگاه سلامت« باهدف جامعه محور کردن نظام سلامت و 
آموزش علوم پزشکی اجرایی شده و امیدواریم که در استان قم 
نیز این طرح آغاز شود و بنده نیز از نزدیک بر روند اجرای آن 

نظارت خواهم کرد.
دستورالعملی برای حذف دلالان گردشگری سلامت

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی  هم چنین در حاشیه 
سفر یک روزه خود به استان قم برای افتتاح کلینیک ویژه 
بیمارستان شهید بهشتی در گفت وگو با خبرنگاران  از تدوین 

دستورالعملی برای کوتاه کردن دست دلالان حوزه گردشگری 
سلامت خبر داد. سعید نمکی با بیان اینکه گردشگری سلامت 
مشکلات بسیاری دارد از جمله وجود دلالان و هم چنین نبود 
ضابطه ای خاص برای این نوع گردشگری، گفت: ما نتوانستیم 
آن طور که باید و شاید از این ظرفیت در کشور استفاده کنیم 
همکاری  و  جمهور  رئیس  دستور  به  دستورالعملی  یک  لذا 
معاونت درمان تدوین شد. وی ادامه داد: این دستور العمل به 
وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری و به امضای 
آقای مونسان وزیر میراث فرهنگی و بنده رسید تا گردشگری 
سلامت متناسب با ظرفیت آن در کشور ساماندهی شود تا 
تحول بزرگی در آینده در زمینه توریسم درمانی ایجاد شود. وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی همچنین با اشاره به ظرفیت 
گردشگری سلامت در قم و ارائه راهکاری برای رونق آن در این 
استان، بیان کرد: به بخش های مختلف دانشگاهی و به ویژه 
استان هایی مانند قم که گردشگر سلامت پذیر هستند این 
اجازه را دادیم که 1۰ درصد از تخت های بیمارستانی خود را به 
شکل »وی، آی، پی« در اختیار گردشگران سلامت قرار دهند 
که با تدوین این دستورالعمل در آینده نزدیک توریسم درمانی 

کشور و این استان متحول خواهد شد.

وزیر بهداشت:

 دانشگاه جامع طب سنتی و مکمل در قم راه اندازی شود

 فرمانده انتظامی استان قم از آغاز طرح زمستانی پلیس قم با یک هزار و 3۰۰ نفر نیروی 
انسانی خبر داد و گفت: در این طرح ۴۰8 دستگاه خودرو و ۲ فروند بالگرد هوایی-امدادی 
بکار گرفته می شوند. سردار عبدالرضا آقاخانی در رزمایش طرح زمستانی پلیس راه استان قم، 
با بیان اینکه نیروی انتظامی در راستای خدمت رسانی به هموطنان مأموریت های مختلفی را در 
سطح کشور اجرا می کند، اظهارداشت: یکی از مأموریت های بسیار مهم، طرح زمستانی پلیس 
راه است که امسال از تاریخ ۲۰ آذر ماه الی ۲۰ اسفند ماه به مدت 3 ماه در سطح استان اجرا 
می شود. وی گفت: در این مأموریت دستگاه امدادی و انتظامی از جمله راهداری، اورژانس، 
آتش نشانی، هلال احمر و امدادگران خودرو حضور فعال داشته، امسال با ایجاد 39 پایگاه ثابت 
و سیار، یک هزار و 3۰۰ نیروی انسانی، ۴۰8 دستگاه خودرو و ۲ فروند بالگرد هوایی-امدادی 
بکار گرفته می شوند. فرمانده انتظامی استان قم در ادامه به آمار کاهش تصادفات در محورهای 
مواصلاتی اشاره کرد و گفت: در سال جاری در محورهای برون شهری تصادفات 13 درصد 
کاهش داشته است، همچنین در زمستان امسال 3 نقطه شامل »نعلبندان« در اتوبان »قم-
تهران«، »علی آباد« در جاده قدیم »قم - تهران« و »راهجرد« در محور »سلفچگان« مأموران به 
صورت شبانه روز حضور خواهند داشت. آقاخانی هدف کلی طرح زمستانی پلیس استان را 
همپوشانی همه دستگاه ها در راستای خدمت رسانی برای کاهش دغدغه مردم برشمرد. وی 

فلسفه برگزاری این رزمایش را نیز نشان دادن توان عملیاتی همه دستگاه های خدمت رسان 
دانست و تأکید کرد: امروز نقش آفرینی دستگاه های خدمات رسان در جهت کاهش آسیب ها 
و صدمات جاده ای بر هیچ کس پوشیده نیست. فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه 
دستگاه های خدمت رسان برای آسایش مردم با یکدیگر همدل شده اند، اضافه کرد: از جمله 
اقداماتی که می شود برای ارتقاء توان خدمت رسانی انجام داد بحث مهم »آموزش« است. وی 
در ادامه مباحث آموزشی و توجه به نکات ایمنی جاده ای شامل نحوه صحیح رانندگی، سلامت 
وسیله نقلیه، آماده سازی جاده ها و توجه کردن به نقاط حادثه خیز و رفع آن ها و استفاده از 
امکانات هشدار دهنده امدادرسانی، همچنین رد و بدل کردن اطلاعات و اخبار حوادث جاده 
ای بین دستگاه های خدمت رسان را مهم ارزیابی کرد. سردار آقاخانی افزود: در زمستان سال 
گذشته به همت همه عزیزان و مدیریت خوب مسئولان و مدیران استانی و همدلی، کاهش 
تصادفات فوتی بسیار بالا بود که از همه زحمت کشان این عرصه تقدیر و شکر می کنم. وی 
خاطرنشان کرد: در حوزه استحفاظی و کمربند جاده ای استان قم طی 3 ماهه زمستان سال 
گذشته 1۷۰ فقره تصادف بوقوع پیوست که بر اثر آن ۷ نفر فوت و 3۵ نفر مجروح شدند. 
فرمانده انتظامی استان قم بیشترین علت تصادفات را عدم توجه به جلو با ۴۲ درصد و عدم 

توانایی در کنترل وسیله نقلیه با ۲3 درصد طی ساعات 16 تا ۲1 عنوان کرد.

فرمانده انتظامی استان قم خبر داد؛

آغاز طرح زمستانی پلیس قم با ۱3۰۰ نیروی انسانی
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رئیس کل بانک مرکزی گفت: : متاسفانه به دلیل بانک محور بودن کشور، تخلفات 
زیادی که در پروژه ها انجام می شود به نام بانک ها رقم می خورد و این باور ایجاد می شود 
که تخلفات در بانک ها زیاد است، در حالی که کارهای عملی زیادی در سیستم بانکی 
انجام می شود و تمام پروژه های بزرگ همچون ساخت سد و مجتمع های پتروشیمی توسط 

سیستم بانکی انجام شده است.
عبدالناصر همتی  روز پنجشنبه درهمایش شبکه بانکی یاور توانمندسازی اقتصادی 
نیازمندان در سالن همایش اردوگاه ثامن الائمه اظهار کرد: دشمن با تمام فشار تلاش 
می کند به اقتصاد کشور و مردم لطمه بزند و پیگیری های ما تماما مربوط به مشکلات 
است و مشغول به کارهایی همچون جابه جایی پول و ارز، تنظیم واردات، دورزدن تحریم ها 
و... هستیم و صحبت های امروز افراد در زمنیه اشتغال و پیشرفت است که این امر سبب 
افزایش روحیه ما می شود و نشان دهنده این است که در پشت اقدامات ما تلاش های 

عظیمی انجام می شود تا زندگی مردم به سمت پیشرفت و تعالی حرکت کند.
وی افزود: مردم در این جنگ بسیار بی سابقه اقتصادی حتما پیروز خواهند شد و 
دشمنان نمی توانند  کاری از پیش ببرند و در دو سه هفته گذشته نیز دشمن تلاش زیادی 
کرد تا به اقتصاد کشور ضربه بزند، زیرا ضربه زدن به پول ملی مبدایی برای متلاشی کردن 
اقتصاد است که خوشبختانه در این زمینه موفق نشدند و همان گونه که قول دادیم موفق 

شدیم ثبات را به بازار ارز و سایر بازارها برسانیم. رئیس کل بانک مرکزی بیان کرد: در مدت 
دو سال حدود66  هزار میلیارد ریال تسهیلات در اختیار کمیته امداد قرار گرفته و حداقل 
83 هزار نفر از پوشش کمیته امداد خارج شده اند که امر مبارکی است و باید در این زمینه 
با قدرت بیشتری ادامه دهیم، همچنین اشتغال روستایی نقش قابل توجهی در اشتغال 

کشور دارد و به واسطه آن صدها هزار نفر به شاغلان کشور اضافه شده اند.
8۴ درصد تامین مالی در کشور توسط سیستم بانکی انجام می شود 

همتی خاطرنشان کرد: ما چاره ای نداریم، برای رسیدن به توسعه پایدار باید اشتغال را 
هدف قرار دهیم و اگر نتوانیم در این زمینه کارهای اساسی انجام دهیم، سایر تلاش ها 
ابتر خواهد بود. سیستم بانکی کشور قرار نبود به سمت تامین سرمایه پروژه حرکت کند و 
فعالیت های بزرگ باید از سرمایه تامین مالی شود اما کشور ما بانک محور شده است و 8۴ 
درصد تامین مالی در کشور توسط سیستم بانکی انجام می شود و اگر منابع صندوق ها و 
درآمد ثابت بورس که سپرده بانکی است را به آن اضافه کنیم، بالای 9۰ درصد تامین مالی 
توسط سیستم بانکی انجام می شود و این امر سبب شده پروژه های بزرگ برای دریافت 
تسهیلات در اختیار بانک قرار گیرد و نتوانیم تسهیلاتی را در اختیار بخش های خرد قرار 
دهیم.  وی اضافه کرد: متاسفانه به دلیل بانک محور بودن کشور، تخلفات زیادی که در 
پروژه ها انجام می شود به نام بانک ها رقم می خورد و این باور ایجاد می شود که تخلفات در 

بانک ها زیاد است، در حالی که کارهای عملی زیادی در سیستم بانکی انجام می شود و 
تمام پروژه های بزرگ همچون ساخت سد و مجتمع های پتروشیمی توسط سیستم بانکی 
انجام شده است. رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: امسال در بخش قرض الحسنه 
علاوه بر تامین مالی کمیته امداد و بهزیستی 3۰ هزار میلیارد تومان تعهد برای وام ازدواج 
و پنج هزار میلیارد تومان قرض الحسنه برای سیل زدگان تخصیص یافته است، این مسائل 
دیده نمی شود، به همین دلیل بانک ها همیشه مورد انتقاد قرار می گیرند در صورتی که 
تخلفات در هرسیستمی وجود دارد و سیستم بانکی نیز از آن مستثنی نیست، وظیفه ما 
نظارت است تا این تخلفات را به حداکثر برسانیم که نمود آن در جامعه قابل مشاهده است. 
همتی گفت: یکی از کارهایی که توسط بانک انجام شده افزایش سقف هاست و سقف کار 
فرمایی به ۵۰۰ میلیون تومان برای 1۰ شغل رسیده است و بانک مرکزی وظیفه همراهی 
و کمک کردن به تولیدکنندگان را دارد، ما بنا نداریم مانع ایجاد کنیم تا افراد در وظایف خود 
دچار مشکل شوند. وی ادامه داد: دشمن تلاش زیادی کرده و فشار زیادی وارد کرده است 
تا اقتصاد کشور را متلاشی کند و چندین بار در این زمینه تلاش کرده است  اما به نتیجه 
نرسیده است. این را بدانیم که منابع عظیمی از صادرات نفت نصیب کشور شده است اما 
در حال حاضر علی رغم کاهش شدید صادرات نفت، جریان تامین نیاز کالای اساسی و 

مواد اولیه کارخانه ها انجام می شود.
باید جلو افزایش قاچاق گرفته شود 

رئیس کل بانک مرکزی عنوان کرد: برای اولین بار سامانه نیما بسیار روان کار می کند 
و عرضه در نیما بر تقاضا پیشی دارد و حجم مبالغ عملا با قدرت بیشتر و با تکیه بر تولید 
داخلی رخ می دهد. درست است که افزایش قیمت ارز فشار اقتصادی زیادی به طبقه 

پایین وارد کرده اما تولید در کشور رونق پیدا کرده و تولیدکنندگان راضی هستند.
همتی بیان کرد: در حال حاضر واردات متوقف شده اما تنها گله من افزایش قاچاق است 
و باید جلو افزایش آن گرفته شود و دلیل اصلی افزایش آن مصوباتی است که توسط خود 
ما ایجاد می شود که از جمله این مصوبات می توان به مصوبه ورود کالا توسط ملوانان و 
مصوبه ته لنجی اشاره کرد. وی افزود: تمام سیگنال ها از روند رشد صنعت و کشاورزی 
نشان دهنده رشد اقتصادی است و آمارهای رسمی شش ماهه به زودی اعلام می شود. 
شعار امسال رونق تولید است و تمام تلاش سیستم بانکی این است که این فرمایش مقام 
معظم رهبری محقق شود که در این راستا دو کار آغاز شده است. یکی از این کارها طرح 

وام است که روش مهمی برای تامین زنجیره تولید بدون نیاز به نقدینگی به شمار می رود.
رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: براساس طرح وام، یک واحد تولیدی می تواند برگه 
بدهی خود را به بانک آورده و بانک نیز براساس سقف اعتبار بنگاه اوراق تضمین شده شش 
ماهه یا نه ماهه را به تولیدکنندگان می دهد و تولیدکننده می تواند این اوراق را به طلبکار ارائه 
دهد تا بعد از شش ماه بتواند بدهی خود را از بانک وصول کند. همچنین این امکان وجود 
دارد که تولیدکننده بتواند اوراق خود را در بورس بفروشد که در صورت تحقق تحول مهمی 
را ایجاد می کند و در این راستا تاکید شده که دو سوم مبالغ به صنایع کوچک و متوسط 
اختصاص یابد و هدف اصلی از این طرح ایجاد اشتغال واحدهای تولیدی است. همتی 
خاطرنشان کرد: اقدام بعدی طرح پیشران است که برای آن 1۰۰ هزار میلیارد تومان 

اختصاص یافته و توجه آن به سرمایه گذاران است.

رئیس کل بانک مرکزی :

وزیر امور اقتصادی و دارایی:تخلفات زیادی به نام بانک ها رقم می خورد 

 احتمال بروز فساد در روش های سنتی 
بانکداری وجود دارد

وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه منشا روابط فسادآلود، رابطه رو در رو است، 
گفت: در روش سنتی بانکداری علاوه بر اتلاف وقت، امکان بروز فساد وجود دارد. 

سالگرد  دوازدهمین  گرامیداشت  مراسم  در  پنجشنبه  روز  صبح  دژپسند«  »فرهاد 
تأسیس این بانک، افزود: هوشمندسازی سیستم ها یک بلوک شیشه ای ایجاد می کند 
و نمی توان فساد را در آن پنهان کرد، زیرا در معرض دید همه است. اگر حرکت اشتباهی 

نیز انجام شود، در محیط هوشمند با وسعت بالا منتشر می شود.
وی ادامه داد: در اقتصاد هوشمند مدل کسب وکار و سبک زندگی تغییر می کند. آنجا 

زمان ارزش پیدا می کند و انسان است که مدل های مکانیزه شدن را طراحی می کند.
دژپسند با بیان اینکه نباید نگران اشتغال در اقتصاد هوشمند باشیم، گفت: نگوییم 
وقتی از تکنولوژی سرمایه بر استفاده می کنیم، نیروی انسانی آزاد می شود. در اقتصاد 
هوشمند، انسان در جای صحیح خود قرار گرفته و می تواند خدمات جدیدی ارائه کند و 

سهم خدمات متنوع و اشتغال زا و پایدار در اقتصاد بالا می رود.
راه مبارزه با فساد از اقتصاد هوشمند می گذرد

دژپسند همچنین اظهار کرد: می توان به آسانی، کارکردهای تحولات تکنولوژیک را در 
تحقق آرمان ها، اهداف و آموزه های دینی و در نظام بانکداری و تحقق بانکداری اسلامی 
تبیین کرد. شاید بتوانیم به بسیاری از اهدافی که برای بانکداری اسلامی برمی شماریم، 

با تجهیز و تسهیل فناوری های نوین، سریع تر، مطمئن تر و مناسب تر دست پیدا کنیم.
وی با بیان اینکه زمانی که بحث اقتصاد هوشمند مطرح می شود، باید بدانیم این گامی 
فراتر از اقتصاد دیجیتالی است، اضافه کرد: یکی از ویژگی های ذاتی و اجتناب ناپذیر 
اقتصاد هوشمند این است که به طور مستمر باید در روند و ریل نوآوری قرار بگیریم و 
با نوآوری های مدرن و متداول زمینه را برای  برای استفاده بهینه از آنچه که داریم، 
حداکثرسازی استفاده از منابع و عوامل فراهم کنیم. وی یادآور شد: در این فرآیند، 
باید به خلق منابع کمک کنیم و در این مسیر به خود ترمیمی رسیده باشیم، یعنی خود 

تصحیح کنندگی و خود ترمیمی یکی از ویژگی های این اقتصاد است.
بانکداری امروز ما از بانکداری الکترونیکی فاصله دارد

وزیر اقتصاد با اشاره به بانکداری الکترونیک در کشور گفت: بانکداری امروز ما از 
بانکداری الکترونیکی فاصله دارد.  وی با بیان اینکه در سیستم سنتی هم کارمند و هم 
مشتری گلایه داشتند، تصریح کرد: در روش سنتی، وقت و کاغذ صرف می شد. در این 
مرحله به بانکداری بدون کاغذ رسیدیم که گام بزرگی است، اما باید گام های بعدی را 
برداریم. مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران نیز در این مراسم اعلام کرد: از سال 
139۵ تا کنون منابع بانکی ۵۰۰ درصد رشد داشته است. مرتضی اکبری با بیان اینکه 
تلاش می شود که با استفاده از ابزارهای بانکداری الکترونیک، کمترین شعبه بانکی را 
داشته باشیم، افزود: توسعه بانکداری الکترونیک، حمایت از اشتغال های خرد، شفافیت 
و از جمله مواردی است که پیگیری می شود. وی در رابطه با فعالیت های بین المللی 
بین المللی  نهادهای  و  مختلف  کشورهای  قرض الحسنه  بانک های  با  گفت:  بانک 
کشورهای  همکاری  شورای  ارتباطات،  این  نتیجه  در  است.  شده  برقرار  ارتباطاتی 
اسلامی به مدت دو ماه شاخص های مختلف بانک را رصد کرد و جایزه نخبه اقتصادی 
جهان اسلام را  اهدا کرد. اکبری ادامه داد: همچنین رتبه سوم بانک های کشورهای 
اسلامی نیز از نظر رشد دارایی های منطبق بر شریعت از سوی نشریه بنکر به کشورمان 

به این بانک اهدا شده است.

یک کارشناس اقتصادی :
نگران فشار بیشتر بر بخش های شفاف تولید هستیم

یک کارشناس اقتصادی گفت: با وجود برخی ادعاها مبنی بر اینکه آهنگ رشد 
اقتصادی کشور مثبت خواهد بود اما آنچه در عمل مشاهده می شود، بگونه ای است 
که تحقق درآمدهای مالیاتی پیش بینی شده را دشوار می کند مگر اینکه فرار مالیاتی 
کاهش یابد. اما نگرانی اصلی در این شرایط این است که فشار جدی به بخش های 
شفاف و روشن فعالیت های اقتصادی مانند تولید پیش آید. یحیی آل اسحاق در مورد 
کلیات بودجه سال 99، گفت: به نظر می رسد از لحاظ هزینه ای با افزایش نسبت به 
سال گذشته همراه باشیم و از سویی درآمدهای وابسته به نفت را کاهش خواهد یافت 
که این موضوع در کنار افزایش 1۵ درصدی حقوق بازنشستگان و نیز همسان سازی 
حقوق از نکات مثبت بودجه است. وی ادامه داد: علیرغم نکات مثبت، پیش بینی فروش 
یک میلیون بشکه ای نفت، حصول درآمدهای مالیاتی و فروش حجیم عظیمی از اوراق 
در کنار تعهدات پیشین و بسیاری از موارد دیگر باعث شده تا اینگونه به نظر برسد که 
درآمدها و هزینه ها همخوانی نداشته باشد و در آینده مشکل آفرین باشد. این کارشناس 
اقتصادی تصریح کرد: با وجود برخی ادعاها مبنی بر اینکه آهنگ رشد اقتصادی کشور 
مثبت خواهد بود اما آنچه در عمل مشاهده می شود، بگونه ای است که تحقق درآمدهای 
مالیاتی پیش بینی شده را دشوار می کند مگر اینکه فرار مالیاتی کاهش یابد. اما نگرانی 
اصلی در این شرایط این است که فشار جدی به بخش های شفاف و روشن فعالیت های 
اقتصادی مانند تولید پیش آید. وزیر پیشین بازرگانی کشور در مورد اعلام نرخ 8۵۰۰ 
تومانی برای واردات گفت: این موضوع هم جای تامل دارد. بنده امیداروم نرخ دلار به 
8۵۰۰ تومان بازگردد که در شرایط عادی نباید بیشتر ۷ یا 8 هزار تومان باشد و از نظر 
تئوری هم منطقی است اما آنچه مشاهده می شود با واقعیت فاصله وجود دارد. اینکه 
دولت بتواند دلار ۴۲۰۰ و 8۵۰۰ تومانی را به دست مردم برساند موضوع خوبی است، 
منتها به توان اجرایی دولت نیز بستگی دارد. رییس اتاق مشترک ایران و عراق در مورد 
مورد تاثیر اعتراضات اخیر عراق بر روابط اقتصادی دو کشور گفت:  از نظر مبادله کالا 
فعلا تاثیری نداشته است اما اگر ادامه داشته باشد ممکن است مشکل زا باشد. اما در 

بعد گردشگری مسئله ایجاد کرده است.

رییس اتاق بازرگانی ایران:

لغو گواهی مالیاتی را به تسویه وام بانکی 
محدود نکنید

 رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران اعلام کرد: محدود کردن لغو 
دریافت گواهی مالیاتی به تسویه وام های بانکی و نیز دریافت این گواهی در زمان صدور 

و تمدید ضمانت نامه ها و اعتبارات اسنادی، وجاهت قانونی ندارد.
»غلامحسین شافعی« در نامه ای به رییس کل بانک مرکزی نوشت: "محدود کردن لغو 
گواهی مالیاتی به وام های بانکی و دریافت این گواهی در زمان صدور و تمدید ضمانت 

نامه ها و اعتبارات اسنادی وجاهت قانونی ندارد."
قانون  از  متفاوت  تفسیر  و  بانکی  نامه های  ضمانت  تمدید  و  صدور  مشکل  رفع 
مالیات های مستقیم باعث بروز مشکلاتی برای صدور و یا تمدید ضمانت نامه های بانکی 
شده است. این موضوع در هشتاد و نهمین جلسه شورای گفت و گوی دولت و بخش 
خصوصی مورد بررسی قرار گرفت و درنهایت اصلاحیه ای در ماده یک دستورالعمل 

اجرایی تبصره 1 ماده 186 قانون مالیات های مستقیم به تصویب رسید.
پس از آن معاون امور اقتصاد وزارت امور اقتصادی و دارایی نامه ای به سازمان امور 
مالیاتی کشور با موضوع "لغو اخذ گواهی تبصره 1 ماده 186 قانون مالیات های مستقیم 
برای صدور و تمدید ضمانت نامه ها" ارسال و اعلام کرد تا لغو دستورالعمل ضوابط 
اجرایی تبصره 1 ماده 186 قانون مالیات های مستقیم درباره دریافت گواهی برای صدور 

ضمانت نامه ها، این ضابطه بر اساس حکم قانون تنها محدود به وام های بانکی باشد.

از آبان سال 88

بورس، پرسودترین بازار ۱۰ سال اخیر ایران
بازار سهام، طی 1۰ سال اخیر بیشترین بازدهی را نصیب سهامداران خود کرده است.
به گزارش صدا و سیما؛ بررسی آمار ها نشان می دهد، از آبان ماه سال 88 تا آبان ماه 
امسال بطور میانگین بازار سرمایه بیش از ۲ هزار و 38۲ درصد سود نصیب سرمایه 
گذاران خود کرده است. بر اساس این آمارها، بازدهی بازار های ارز، سکه و بورس بیش از 
1۰۰۰ درصد بوده است. براین اساس، قیمت سکه در 1۰ سال اخیر با میانگین بازدهی 
1۴66 درصد از ۲۵3 هزار تومان به بیش از چهار میلیون تومان در پایان آبان ماه امسال 
رسیده است. نرخ ارز نیز از حدود 1۰۰۰ تومان در آبان ماه سال 1388 به بیش از 11 
هزار و 3۵۰ تومان در آبان ماه سال 1398 صعود کرده و بازدهی 1۰3۵ درصدی را به 
ثبت رسانده است. بازدهی سپرده گذاری در بانک ها نیز معادل تورم بوده و طی دوره 
مذکور بیش از ۵۰۰ درصد بوده است. همچنین آن هایی که حدفاصل آبان ماه سال 
1388 تا آبان ماه سال 1398 در بازار مسکن سرمایه گذاری کرده اند، 6۷۲ درصد سود 
به دست آورده اند. این آمار ها نشان می دهد که بازار سرمایه، با حدود ۲ هزار و ۴۰۰ درصد 

سود در ده سال اخیر، پرسود ترین بازار کشور در این یک دهه گذشته بوده است.

سرپرست وزارت جهاد کشاورزی:

به زودی وضعیت گوجه فرنگی بهبود می یابد
سرپرست وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه »تولید محصولات صیفی و سبزیجات 
در فصل پاییز خیلی متاثر از شرایط اقلیمی است« خاطرنشان کرد: به زودی شرایط 

گوجه فرنگی )کاشت، برداشت و عرضه در بازار( و سایر صیفی جات بهبود می یابد.
عباس کشاورز درباره وضعیت گوجه فرنگی در بازار میوه و تره بار اظهار کرد: تولید 
محصولات صیفی و سبزیجات در فصل پاییز خیلی متاثر از شرایط اقلیمی است و 
ممکن است با یک باران شدید در بوشهر یا بارش تگرگ در جیرفت و کهنوج تولید این 

محصولات شرایط عادی خود را از دست بدهد.
وی با بیان اینکه »باید هر سال در فصل پاییز آماده تغییرات و تفاوت اقلیمی پیش بینی 
نشده باشیم«، خاطرنشان کرد: به زودی شرایط گوجه )کاشت، برداشت و عرضه در بازار( 

و سایر صیفی جات بهبود می یابد.

مریم فکری
 افزایش شدید قیمت مسکن در طول یک سال و نیم اخیر، قدرت خرید مسکن را از 
بسیاری گروه های آسیب پذیر گرفته است؛ به طوری که گزارش های رسمی دولت، 
متوسط قیمت هر مترمربع واحد مسکونی به 1۲ میلیون و ۴6۰ هزار تومان افزایش یافته 

که رشد 3۵.8 درصدی نسبت به آبان سال گذشته را نشان می دهد.
این یعنی فردی که بخواهد خانه بخرد، با توجه به متوسط قیمت 1۲ میلیون و ۴6۰ 
هزار تومانی برای هر مترمربع واحد مسکونی، برای یک خانه ۵۰ متری باید 6۲3 میلیون 
تومان هزینه کند. این در حالی است که حداقل دستمزد یک کارگر برای سال 98 حدود 
یک میلیون و ۵16 هزار تومان است. به عبارتی، اگر یک کارگر هیچ هزینه ای نداشته 
باشد و حتی یک ریال از دستمزد خود را هزینه نکند، بعد از ۴1۰ ماه می تواند یک خانه 

۵۰ متری بخرد.
وام مسکن چند درصد هزینه خرید یک آپارتمان را پوشش می دهد؟

این روزها حتی وام و تسهیلات خرید مسکن نیز نمی تواند گره ای از مشکلات خریداران 
مسکن باز کند. با افزایش قیمت مسکن طی یک سال و نیم اخیر،  وام خرید بانک مسکن 
اثرگذاری خود را برای متقاضیان آن در بازار مسکن از دست داده و این وام در حال خروج 
تدریجی از سبد تقاضای خانوارهاست. وام هایی که در بازار مسکن توسط بانک مسکن 
برای خرید پرداخت می شود، تناسبی با قیمت های کنونی ندارد. این بانک هم اکنون 
دو نوع وام را به متقاضیان پرداخت می کند؛ وام از طریق اوراق حق تقدم و وام صندوق 
پس انداز یکم. در نوع اول بنا بر اعلام بانک مسکن سقف تسهیلات قابل اعطاء از محل 
اوراق گواهی حق تقدم برای خرید مسکن جهت املاک تا ۲۰ سال ساخت از تاریخ 
صدور اولین پروانه ساختمانی )بدون توجه به تاریخ پایانکار ساختمانی( در تهران 6۰ 
میلیون تومان مراکز استان ها و شهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر جمعیت ۵۰ میلیون تومان 
سایر مناطق شهری ۴۰ میلیون تومان و برای املاک بیش از ۲۰ سال تا ۲۵ سال در هر 
3 منطقه 3۵ میلیون تومان است. در شیوه دوم نیز حداکثر وام پرداختی به زوج ها 16۰ 

میلیون تومان برای تهران و پس از یکسال سپرده گذاری است.
بر این اساس، یک فرد باید برای خرید واحد مسکونی 1۰۰ مترمربعی با توجه به 
جدیدترین متوسط قیمت اعلامی از سوی بانک مرکزی، یک میلیارد و ۲۴6 میلیون 
تومان پرداخت کند. وام اوراق حق تقدم با احتساب وام جعاله )در صورت پرداخت از 
سوی بانک(  و البته هزینه خرید این اوراق )با قیمت حدود ۴۰ هزار تومانی( حدود 8.8 

درصد قیمت یک واحد مسکونی را پوشش می دهد. با وام صندوق پس انداز یکم نیز یک 
زوج جوان می توانند 1۲.8 درصد یک واحد مسکونی 1۰۰ متری را خریداری کنند.

سقف تسهیلات مسکن بالا می رود؟
این شرایط به نظر می رسد در حال حاضر اقتصاد کشور را به سمتی برده که برای 
افزایش سقف تسهیلات مسکن فکری کنند؛ تا جایی که مدیرعامل بانک مسکن در 
تازه ترین اظهارنظر از احتمال افزایش سقف تسهیلات مسکن تا دو هفته دیگر در شورای 
پول و اعتبار خبر داده است. ابوالقاسم رحیمی انارکی در حاشیه آغاز احداث 6۵2١ واحد 
مسکونی در قالب ٣١ پروژه توسط شرکت گروه سرمایه گذاری مسکن اعلام کرد: »تا دو 
هفته دیگر جزییات افزایش سقف تسهیلات مسکن که در شورای پول و اعتبار تصویب 
می شود، اعلام خواهد شد.« وی همچنین چند روز قبل در مراسم رونمایی از طرح آباد 
)طرح احداث6 هزار و ۲۵1 واحد مسکونی( با مشارکت بانک مسکن گفته بود: »افزایش 
وام مسکن از محل اوراق در شورای پول و اعتبار در دست بررسی است. البته الان خبر 
قطعی نمی دهم، اما پیشنهاد افزایش وام مسکن در شورای پول و اعتبار در دست بررسی 
است.« این در شرایطی است که دبیر کانون سراسری انبوه سازان چندی پیش از ارائه 
پیشنهاد افزایش وام خرید مسکن به 3۰۰ میلیون با بازپرداخت ۲۰ ساله به دولت خبر 
داده بود. به گفته فرشید پورحاجت، وام خرید و ساخت مسکن در شرایط کنونی کارایی 
خود را هم برای خریداران و هم برای سازندگان از دست داده است. بر این اساس، در 
حال مکاتبه با دولت برای افزایش سقف وام خرید به 3۰۰ میلیون تومان و وام ساخت به 

۲۵۰ میلیون تومان هستیم.«
افزایش وام مسکن، تورم را بالا می برد؟

در این میان، با وجود این که گروهی بر ضرورت افزایش سقف تسهیلات تاکید می کنند، 
این موضوع مخالفانی دارد. مخالفان افزایش وام مسکن معتقدند که افزایش مبلغ وام 
مسکن تورم زا است. در سوی دیگر، بعضی فعالان بازار مسکن می گویند وزن معاملات 
سوداگرانه در جهش قیمت مسکن طی دو سال اخیر، بیشتر از خرید و فروش واقعی بوده 
است. سیدهادی بهادری، عضو کمیسیون عمران مجلس اعتقاد دارد؛ »افزایش میزان 
وام مسکن موجب بروز تورم در بازار می شود. همچنین این مساله قطعا تشدید گرانی در 

بازار را به دنبال خواهد داشت.«
به گفته وی، »شاید افزایش میزان وام خرید مسکن در شرایط عادی راه کار قابل قبولی 
باشد، اما در شرایط کنونی که میزان تقاضا بسیار بالاتر از عرضه است، افزایش میزان وام 

موجب هجوم خریداران برای خرید مسکن و افزایش قیمت ملک می شود.«
وی تاکید دارد؛ »دولت به جای تزریق اعتبارات مربوطه برای افزایش میزان وام خرید 
مسکن، باید در جهت تولید مسکن گام بردارد، یعنی آنکه دولت و وزارت راه و شهرسازی 
خود اقدام به سرمایه گذاری برای تولید مسکن کنند و آن را به صورت مستقیم به جوانان 

با قیمت بسیار معقول بفروشند.«
وی باور دارد؛ »در شرایط فعلی تنها راه کار برای خانه دار کردن جوانان ورود دولت برای 
تولید مسکن است، در غیر این صورت حتی اگر میزان تسهیلات خرید مسکن افزایش 

یابد، باز با توجه به افزایش قیمت ها، وام کفاف خرید مسکن را نخواهد داد.«
بانک ها 50 درصد قیمت یک واحد مسکونی را به مردم وام بدهند

در این میان، محمدرضا رضایی کوچی، رییس کمیسیون عمران مجلس، بر ضرورت 
پرداخت تسهیلات ارزان قیمت از سوی بانک ها تاکید دارد؛ به طوری که بانک ها ۵۰ 
درصد قیمت یک واحد مسکونی را به مردم وام بدهند. به گفته وی، »قیمت مسکن در 
ماه های اخیر به صورت غیرمتعارف و حبابی افزایش پیدا کرد و قیمت هایی که در چند 
ماه گذشته، مسکن با آن خرید و فروش می شد قیمت واقعی نبود، بلکه عمدتا بر مبنای 
فضای روانی جامعه شکل گرفته بود.« رییس کمیسیون عمران مجلس با تاکید بر ضرورت 
ارائه تسهیلات ارزان قیمت برای خرید مسکن، یادآور می شود: »بانک ها باید متناسب با 
قیمت مسکن به مشتریان وام بدهند. در حال حاضر حتی یک وام 1۵۰ میلیون تومانی 
هم معادل ۷ -8 متر یک خانه است. این در حالی است که بانک ها باید ۵۰ درصد یک 
واحد مسکونی را به مردم وام بدهند ولی این کار انجام نشده و حداکثر 1۰ تا 1۵ درصد از 

قیمت مسکن، وام داده می شود.«

تبخیر وام خرید مسکن؛ گروه های آسیب پذیر قدرت خرید مسکن ندارند

سقف تسهیلات مسکن بالا می رود؟

عضو هیات مدیره اتحادیه باغداران کشور گفت: با توجه به 
تحریم ها و هزینه های بالای تولید، صادرات فعلی میوه در 
حدی نیست که کفاف هزینه ها و معیشت تولیدکنندگان 

را بدهد.
»مجتبی شادلو« افزود: امسال به دلیل بارش های مناسب 
وضعیت تولید مطلوب ارزیابی شده به طوری که با تولید 
۴.۵ میلیون تن انواع مرکبات شامل پرتقال، نارنگی، نارنج 
، لیموشیرین پیش بینی می شود که با مازاد تولید مواجه 

باشیم.
وی اظهار داشت: انتظار می رود با افزایش تولید، حجم 
صادرات نیز افزایش یابد اما تاکنون این مهم اتفاق نیفتاده 
است. عضو هیات مدیره اتحادیه باغداران کشور تصریح کرد: اکنون با توجه به افزایش حجم تولید و هزینه های بالا قیمت هرکیلوگرم 
پرتقال تامسون شمال بین دو هزار تومان، پرتقال رسمی فله ای کیلویی یک هزار تومان، نارنگی انشو دو هزار تومان، نارنگی پیچ سه 
هزار تومان، نارنگی بندرعباس بین پنج هزار تومان تا هفت هزار تومان، نارنج بین  یک هزار و ۵۰۰ تا دو هزار تومان، لیموشیرین یک 
هزارو ۵۰۰ تا دو هزار و ۵۰۰ تومان، کیوی سه هزار تومان و سیب درختی بین دو هزار و ۵۰۰ تومان و پنج هزار تومان از باغداران 
خریداری می شود. شادلو وی هزینه های تولید را شامل نهاده ها، دستمزد کارگری، بیمه، مکانیزاسیون، حمل و نقل و انرژی عنوان 

کرد و گفت: امسال تحمیل گرانی در هزینه های تولید می تواند تهدیدی برای تولید تلقی شود.
وی درباره افزایش نرخ بنزین و تاثیر آن بر قیمت میوه اظهار داشت: افزایش هزینه بنزین در حمل و نقل بار تاثیرگذار است اما به 
دلیل استفاده کامیون در حمل و نقل شهری و بین شهری منجر به افزایش چندان قیمت ها نشده است. عضو هیات مدیره اتحادیه 
باغداران کشور با بیان اینکه صادرات میوه اکنون روان است، تصریح کرد: با این حال صادرات اکنون پاسخگوی تولیدکنندگان 
نیست. وی با بیان اینکه عرضه و تقاضا مبنای علمی برای قیمت گذاری میوه های سردرختی نیست، ادامه داد: برای تعادل بازار 

داخلی، میوه های سردرختی نیاز به بازار صادراتی مناسب دارد تا با حجم بالاتری محصول به کشورهای هدف صادر شود.
به گفته وی، درحال حاضر برداشت عمده مرکبات تا پایان دی ماه ادامه دارد و برداشت پرتقال والنسیا جنوب از اسفندماه جاری 
شروع می شود.  شادلو اظهارداشت: امسال تولید چهار میلیون و ۵۰۰ هزارتن سیب درختی پیش بینی شده است که با توجه به 
مازاد تولید، جوابگوی تولیدکنندگان نیست. وی درباره خودکفایی کشور عراق در تولید برخی محصولات باغی و زراعی گفت: عراق 
فرصت مناسبی برای صادرات انواع محصولات کشاورزی بود اما به غیر از عراق در همسایگی، کشورهای زیادی داریم که می توانند 

مقصد صادراتی محصولات کشاورزی ما باشند.

عضو اتحادیه باغداران کشور:

صادرات فعلی میوه متناسب با هزینه های تولید نیست
شیوه  ادامه  جمهور،  رییس  سابق  مشاور  اعتقاد  به 
مشکلات  از  ای  گره  مردم  به  نقدی  یارانه  پرداخت 
اقتصادی اقشار ضعیف باز نمی کند. وی توزیع بن های 

الکترونیکی مواد غذایی را بهترین راهکار می داند.
اکبرترکان با بیان اینکه کاهش مصرف بنزین در نهایت 
به نفع اقتصاد کشور است، اظهار کرد: ادامه افزایش 
مصرف بنزین موقعیتی را رقم می زند که در پی آن ناچار 

به ساخت یک پالایشگاه دیگر خواهیم شد.
به گفته وی، جامعه در خطر فقر غذایی قرار دارد و باید 
تلاش کرد این مقوله را به بهترین شکل ممکن با پرداخت 

بن های الکترونیکی مواد غذایی مدیریت کرد.
ترکان با اشاره به اینکه توزیع بسته های حمایتی به صورت بن مواد غذایی یکی از بهترین شیوه های حمایتی از اقشار آسیب 
پذیر جامعه است، ابراز کرد: این شیوه مسیر گسترش فقر غذایی را کُند و حتی متوقف می کند. فراموش نکنید که اولین آسیب 

حاصل از فقر نه تنها در ایران بلکه در دیگر نکات دنیا نیز گرسنگی است. این روند باید با بیشترین سرعت ممکن کنترل شود.
وی با تاکید بر اینکه فقر غذایی منجر به گسترش افت تحصیلی، افت سلامت عمومی در جامعه و آسیب های اجتماعی بعدی 
می شود، خاطرنشان کرد: باید گروه های نیازمند را شناسایی کرد و با شناسایی این گروه ها در پی رفع نیازهای این گروه ها 
گام برداشت. پاسخ دادن به نیازهای این گروه ها شرایطی را فراهم می کند که خسارت های ناشی از فقر در جامعه کنترل شود.

این کارشناس اقتصادی، سازمان بهزیستی و کمیته امداد را بهترین مراجع در راستای دسترسی به اطلاعات شفاف اعلام و 
اظهار کرد: کمیته امداد و سازمان بهزیستی در طول سال ها فعالیت خود اطلاعاتی شفاف از گروه های واقعا نیازمند در اختیار 
دارند و این اطلاعات از کمترین میزان خطا برخوردار است. روشن است افرادی که تحت پوشش سازمان بهزیستی یا کمیته امداد 

قرار دارند نیاز جدی به بسته های حمایتی غذایی دارند.
به گفته ترکان، پرداخت یارانه های نقدی بی حاصل بوده و باید یارانه ها به صورت بسته های حمایتی پرداخت شود.

وی با اشاره به مشکلات اقتصادی مختلف در بین خانواده ها گفت: این مهم را باید پذیرفت که خانواده ها خلاء های نقدی 
بسیاری دارند و پرداخت نقدی یارانه نیز در مسیر همین خلاء ها هزینه شده است.

ترکان کاهش ۲۰ میلیون لیتری در مصرف روزانه بنزین را نیز موضوعی مثبت و قابل تامل دانست و افزود: اضافه مصرف بنزین 
در کشور بسیار جدی و خطرناک است. از همین رو باید راهکارهای مختلف را به کار بست تا مصرف بنزین به طور جدی کاهش 

پیدا کند.

ترکان مشاور سابق رییس جمهور پیشنهاد داد

بن مواد غذایی جایگزین یارانه نقدی شود

 رییس شورای عالی استان ها با بیان اینکه سهمیه بندی، مصرف 
بنزین را 19 درصد کاهش داد، گفت: تردد خودروهای تک سرنشین 
در تهران ۲۰۰ هزار مورد کاهش و استفاده از مترو 6 درصد افزایش 
یافته است. مرتضی الویری روز پنجشنبه در بیست و ششمین اجلاس 
شورای عالی استان ها افزود: یارانه بنزین در صورتی می تواند به توسعه 
منجر شود که به دهک های بالا اختصاص نیابد.  وی ضمن همدردی 
با خانواده های آسیب دیده در حوادث اخیر از مسئولان خواست تا 
برای تبیین این طرح از هیچ کمکی دریغ نکنند. الویری با اشاره به 
رخدادهای پس از افزایش قیمت بنزین گفت: اصلاح قیمت بنزین 
یکی از اقدامات مهم است که باید زودتر اجرا و بسته های حمایتی برای 
حمایت از قشرهای ضعیف طراحی می شد و قبل از اجرای طرح نیز 
آن را به مردم معرفی می کردند و یکی از مسایل ضروری اطلاع رسانی 
این طرح بود که مورد توجه قرار نگرفت. وی اظهار امیدواری کرد تا 

درآمدهای این طرح برای توسعه حمل و نقل عمومی و زیرساخت های 
شهری اختصاص یابد.

اعطای جایزه تهران
رییس شورای عالی استان ها از اعطای جایزه تهران به برترین حوزه 
گفت:  و  داد  خبر  شهری  پژوهش  جشنواره  یازدهمین  در  شهری 
همزمان با هفته پژوهش مرکز مطالعات و برنامه ریزی شهر تهران که 
هرساله جشنواره پژوهش شهری را برگزار می کند، امسال میزبان 
رویداد  این  افزود:  وی  است.  شهری  پژوهش  جشنواره  یازدهمین 
علاوه بر اینکه یکی از مهمترین و کاربردی ترین مطالعات در حوزه 
شهری با حضور شهرداری های سراسر کشور است، فرصت خوبی را 

برای بیان مسائل مربوط به مدیریت شهری فراهم می کند.
مراکز  رسالت  داشت:  اظهار  پژوهش  روز  گرامی داشت  با  الویری 
مطالعاتی و تحقیقاتی باعث می شود تا بسیاری از تصمیم گیری ها با 

کمترین هزینه در کشور انجام شود.
وی با بیان اینکه پژوهش، پشتیبان تصمیمات و سیاست هاست، 
اضافه کرد: به عنوان نمونه در مساله افزایش بنزین اگر مطالعات 
کارشناسی صورت می گرفت و آثار اجتماعی و حقوقی و فرهنگی آن 

شناسایی و تبیین می شد شاهد خسارت های اخیر نبودیم.
کاهش وابستگی به درآمدهای نفتی

رییس  از سوی  بودجه سال 99  تقدیم لایحه  به  اشاره  با  الویری 
جمهوری به مجلس شورای اسلامی اعلام کرد: در این لایحه میزان 
وابستگی به درآمدهای نفتی کاهش چشمگیری داشته است به گونه 
ای که 9۰ درصد بودجه از درآمدهای غیرنفتی به ویژه مالیات تامین 
می شود. وی افزود: بنابراین چالش کاهش شدید درآمدهای نفتی در 
شرایطی که ثبات جهانی وجود ندارد را می توان به فرصت تبدیل کرد 
و به سمت حذف درآمدهای نفتی از بودجه پیش رفت. رییس شورای 

عالی استان ها افزود: شهرداری ها نیز در سال های اخیر به درآمدهای 
پایدار توجه ویژه ای داشته و امسال نیز از کمیسیون های تخصصی 

می خواهم تا پیشنهادهای کاربردی خود را در این زمینه ارائه دهند.
دانشجویان سرمایه های نظام هستند

بیان  دانشجو  روز  گرامی داشت  با  استان ها  عالی  شورای  رییس 
ایران  از سرمایه های اصلی نظام و فردای  داشت: بخش عمده ای 
روز  و  آذر  گرامی داشت 1۰  با  همچنین  وی  هستند.  دانشجویان 
قانونگذاری گفت: شهید مدرس در راه آزادی، جان خود را از دست 
داد و حاضر نشد بر استبداد رضاخانی مهر تایید بزند. وظیفه ما 
الویری  است  انتخابات  در  حداکثری  حضور  به  مردم  تشویق 
مشارکت مردم را از مهمترین ابزار نظام دانست و گفت: وظیفه ما 
به عنوان قانون گذاران شهری تشویق مردم به حضور حداکثری در 

انتخابات است.

رییس شورای عالی استان ها:

سهمیه بندی، مصرف بنزین را ۱۹ درصد کاهش داد
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مرتضی فنونی زاده: 

فوتبال ایران با حضور دلال ها پسرفت می کند
پیشکسوت باشگاه پرسپولیس گفت: متاسفانه تا زمانی که دلال ها در فوتبال ما حضور 

دارند، اوضاع از این بهتر نخواهد شد.
مرتضی فنونی زاده اظهار داشت: از زمانی که از بازیگری خداحافظی کردم این افتخار را 
داشتم که در آکادمی باشگاه مشغول فعالیت شوم. در این مدت هم تلاش کردیم تا فقط 

خدمت کنیم و باشیم.
وی افزود: متاسفانه دلالی در فوتبال ما رخنه کرده و با این شرایط ریشه کن کردن آن هم 
محال به نظر می رسد. متاسفانه در تمام سطوح این دلالی وجود دارد. بسیاری از مربیان و 

مدیران هم به دلالان اضافه شده اند و همین موضوع مانع پیشرفت فوتبال ما شده است.
غیرفوتبالی  و  مقطعی  مدیران  متاسفانه  کرد:  خاطرنشان  ایران  فوتبال  پیشکسوت 
می خواهند آشنایان خودشان را به تیم ها وارد کنند. در خیلی از موارد شاهد بودیم که در 
رده های پایین تر حتی فردی باشگاهی را می خرید و آنجا را به محل درآمدی برای خود 
تبدیل می کرد. خرج تیم، سفرها و همه چیز را از بازیکنان می گرفتند. در چند تیم در 
رده های پایین تر قصد داشتم فعالیت کنم و حتی به عنوان سرمربی هم انتخاب شدم اما 
هنگامی که از سوی مدیریت با بازیکن تحمیلی مواجه می شدم در آن تیم نمی ماندم. اگر 

می خواستم در آن شرایط کار کنم الان در لیگ برتر تیم داشتم.
فنونی زاده خاطرنشان کرد: علت اینکه خیلی از پیشکسوتان از فوتبال دوری می کنند 
همین است. آن ها فوتبال را ساختند اما کسان دیگر از این ورزش سو استفاده می کنند. 
شرایط به هیچ وجه خوب نیست و با این شرایط فوتبال ما پیشرفت نمی کند که هیچ، 

پسرفت هم می کند.
وی اضافه کرد: مدیران غیر فوتبالی و مقطعی شناختی از شرایط ندرند. آنها پیش 
خود می گویند که چه بخواهند و چه نخواهد به زودی باید میزشان را تحویل بدهند و به 
همین خاطر با هر کس کار می کنند و هر بازیکنی را جذب می کنند. از پیشکسوتان دوری 
می کنند. در باشگاه پرسپولیس هم پیش از آغاز مدیریت محمدحسن انصاریفرد اجازه 

نمی دادند پیشکسوتان از در باشگاه پایشان را داخل بگذارند.
وی در مورد اینکه انتظار از  فدراسیون فوتبال در مبارزه با دلالی چیست، تصریح کرد: 
در بستن قرارداد دو مربی قبلی تیم ملی دلال ها نقش داشتند و دلال همین مربیان بعد 
دلال بازیکنان تیم ملی هم شدند. هشت سال در تیم ملی دلال آقای مربی در تمام سفرها 
و تمرینات تیم ملی حضور داشت. آن وقت از این فدراسیون باید توقع داشته باشیم که با 

دلالی مبارزه کند؟ بعید است.
پیشکسوت پرسپولیس خاطرنشان کرد: تمام موفقیت های فوتبال ما زمانی رخ داد که 
پول در این فوتبال نبود و همه به خاطر عشقشان بازی می کردند اما از زمانی که پای این 

افراد در فوتبال  باز شد شرایط تغییر کرد.

علی موسوی: استعفای فتحی چه کمکی کرد؟

 با استراماچونی هم جبران زمان از دست رفته 
سخت است

بازگرداندن استراماچونی  به دنبال  بازیکن سابق استقلال می گوید کسانی که حالا 
هستند، در روزهایی که او نسبت به شرایط موجود شکایت داشت کجا بوده اند؟

علی موسوی بازیکن پیشین استقلال در گفت وگو با ایسنا، درباره قرعه این تیم در لیگ 
قهرمانان آسیا گفت: این مسابقات تفاوت های زیادی با سال های گذشته دارد و دیگر برای 
تیم های ایرانی به سادگی سابق نیست که آنها چه در خانه و چه خارج از خانه پیروز میدان 
باشند. در چند سال اخیر موفقیت هایی به دست آمده که تا حدودی با شانس همراه بوده 

است. امکاناتی که در ایران وجود دارد در حد آسیا نیست.
او ادامه داد: استقلال هم در لیگ ایران عملکرد خوبی به نمایش گذاشته ولی اگر بتواند 
مرحله پلی آف را پشت سر بگذارد باید استانداردهایی در سطح آسیا ایجاد کند و با جذب 

بازیکنان باکیفیتی مانند بازیکنان تیم های ژاپنی یا عربستانی باعث تقویت تیم شود.
موسوی همچنین در خصوص شرایط فعلی استقلال بعد از خروج استراماچونی گفت: 
قبل از آمدن استراماچونی بارها گفتیم ابتدا شرایط مساعد را برای مربی خارجی به وجود 
آورید و بعد به دنبال این اقدام باشید چون استراماچونی مربی با کیفیتی است و از جایی 
به ایران می آید که از وضعیت خوبی برخوردار است. نباید شرایط سخت فوتبال ایران روی 
او و کارش تاثیر بگذارد ولی در نهایت اتفاقی که نباید می افتاد، افتاد و تحمل سرمربی به 
پایان رسید و به کشورش بازگشت. با وجود تفکراتی که مدیران در فوتبال ایران دارند فوتبال 

حرفه ای در ایران جایی ندارد.
وی افزود: کسانی که حالا به دنبال بازگرداندن استراماچونی هستند در روزهایی که 
او نسبت به شرایط موجود شکایت داشت کجا بودند؟ اگر این اتفاق بیفتد و او بازگردد، 
جبران زمان از دست رفته آن هم در شرایطی که استقلال در کورس قهرمانی است، کار 
آسانی نیست. علی موسوی درباره استعفای امیرحسین فتحی از سمت مدیر عاملی 
استقلال هم گفت: استعفای ایشان چه کمکی به حال استقلال می کند؟ آقای فتحی 
زمانی که باید تصمیم می گرفت و امکانات لازم را برای تیم فراهم می کرد، باید می ایستاد. 
الان تفاوتی نسبت به قبل ایجاد نشده و بدون او هم استقلال به تمریناتش ادامه می دهد. 
تغییر مدیرعامل در شرایطی که فوتبال ما درگیر مشکلات ریشه ای است، تاثیری ندارد. 
مدیرعامل جدید باید اقدامات جدیدی را انجام دهد وگرنه مشکلات همان طور که بودند 

باقی می مانند.

واکنش وزارت ورزش به صحبت های استراماچونی؛

مازیار ناظمی :معجزه رخ داده است!
 رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت ورزش و جوانان با بیان اینکه آندره استراماچونی ۴۰ تا 
۵۰ هزار یورو بیشتر از باشگاه استقلال مطالبه کرده است، گفت: آنچه که وظیفه مان بوده 

است را انجام داده ایم. 
مازیار ناظمی در گفتگوی تلویزیونی خود با برنامه »رکورد« درباره آخرین وضعیت آندره 
استراماچونی و اینکه آیا این مربی فردا روی نیمکت استقلال می نشیند؟ گفت: لحظه 
به لحظه اطلاع رسانی می کنیم چون می خواهیم شفاف با مخاطبان ورزش در ارتباط 
باشیم. از ساعتی که مشخص شد استراماچونی قراردادش را یکطرفه فسخ کرده است، 
با دستور آقای سلطانی فر کمک کردیم. آخرین صحبتی که با آقای خلیل زاده سرپرست 
استراماچونی  سوی  از  شرط  دو  است،  ترکیه  در  الان  که  داشتم  استقلال  مدیرعاملی 
وجود داشته است؛ یکی پرداخت پول که بدون مشکل به حسابش برود و یکی هم اینکه 
قراردادش یک ساله شود. وی ادامه داد: مبلغ مدنظر استراماچونی چهار بار به حسابش 
واریز شد و برگشت خورد. به همین دلیل پولی را نقدی به ترکیه و سپس به سفارت ایران 
در ایتالیا منتقل کردیم. 1۰8 هزار و ۵۰۰ یورو به حساب استراماچونی واریز شده است. 
البته استراماچونی مبلغ ۴۰ تا ۵۰ هزار یورو بیشتر درخواست کرد و قرار شد این هم انجام 
شود. به نظرم مشکل دیگری در حوزه مالی نیست. رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت ورزش 
تصریح کرد: برای کاهش مدت زمان قرارداد استراماچونی هم یا باید قرارداد قبلی فسخ 
شود یا متمم جدیدی به قراردادش اضافه شود که این موضوع با یک ایمیل حل شدنی 
است. ما منتظر استراماچونی هستیم. به عنوان مالک استقلال و پرسپولیس آنچه وظیفه 
مان بوده است انجام دادیم. ناظمی در پایان در خصوص صحبت های استراماچونی مبنی 
بر اینکه گفته بود باید معجزه ای شود تا به استقلال برگردد، گفت: این خبر شاید عملیات 
ژورنالیستی بوده است! اگر استراماچونی پولش را بگیرد معجزه رخ داده است. این پول 

الان در حسابش نشسته و فقط منتظر اعلام وصول است.

مربی بدون بازیکن مثل فرمانده بدون سرباز است

بختیاری زاده: باشگاه ها به تیم امید کمک کنند 
مربی پیشین تیم فوتبال امید کشورمان همکاری همه جانبه با این تیم را وظیفه تمامی 

باشگاه ها دانست.
 سهراب بختیاری زاده، بازیکن اسبق تیم ملی و سرمربی استقلال خوزستان درباره شرایط 
تیم فوتبال امید ایران اظهارداشت: من مدتی است از تیم امید جدا شده ام، اما شرایط 
این تیم را به خوبی می دانم و مطمئنم اگر زمینه لازم فراهم باشد می توان به درخشش این 
بچه ها امیدوار بود. مدافع پیشین تیم ملی و باشگاه استقلال تصریح کرد: از زمانی که این 
تیم تشکیل شده عدم حضور بازیکنان در تمامی اردوها مشکل ساز بوده و کادری که نفرات 
خودش را در اختیار نداشته باشد، مثل فرماندهی است که بدون سرباز به میدان می رود. 
با توجه به اینکه کمتر از 3۰ روز به آغاز بازی ها باقی مانده است از تمام سرمربیان محترم 

تیم ها درخواست می کنم به این تیم در آستانه یک تورنمنت مهم بین المللی کمک کنند.
بختیاری زاده در خاتمه گفت: برای دوست خوبم حمید استیلی، دستیاران خوب ایشان 
و تک تک بازیکنان مستعد و توانمند تیم امید که مدت ها با آنها زندگی کردم آرزوی موفقیت 
دارم، اما این موفقیت زمانی حاصل می شود که همه باور کنیم نام ایران عزیز روی پیراهن 
این تیم نوشته شده و تیم ملی ما در یک میدان بزرگ قاره ای برابر حریفانش قرار می گیرد. 
امیدوارم خبرهای خوبی از اردوی امیدها بشنویم و کادر فنی با حضور تمامی بازیکنانش 

تمرینات را در این فرصت کوتاه آغاز کند.

چه سرنوشت شومی! با هزار امید و آرزو، بازیکن و مربی خارجی به ایران می آوریم، اما 
سرنوشت همه آنها تقریباً شبیه هم است و یکی پس از دیگری، با قهر و دعوا ایران را ترک 
کرده و برای رسیدن به حقوق خود، گاهی شکایت هم می کنند. به زبان ساده، هم پول 
می دهیم، هم استقبال پرشور می رویم و هم در نهایت باید تاوان و خسارت بدهیم. به 
عبارتی دیگر، بازی ای را شروع می کنیم که می دانیم از پیش بازنده هستیم، اما افسوس 

که از این اتفاق های تکراری، درس عبرت نمی گیریم.
در سالیان گذشته چه پرونده هایی که علیه فوتبال ایران در محافل بین المللی باز نشد و 
چه خسارت هایی که پرداخت نکردیم. از کسر امتیاز گرفته تا جریمه های سنگین مالی، 
از آبرویی که از ورزش ایران رفت و چه تبلیغات و تبعات بدی که علیه ما نشد، اما هنوز 

اصرار داریم در این مسیر پراشتباه، حضوری فعال و البته پررنگ داشته باشیم.
فوتبال  باشگاه های  مدیران  بگوییم  بهتر  یا  ما  ورزش  مسئولان  برخی  متأسفانه   
کشورمان، چون می دانند دوره مدیریتی کوتاهی دارند، بیشتر به دنبال خودنمایی 
و نشان دادن توانمندی های خود، البته با پول بیت المال هستند و فکر می کنند اگر 
چهره های خارجی را به فوتبال و ورزش ایران تزریق کنند، کار بسیار مهم و بزرگی انجام 

داده اند.
همین چند سال اخیر را اگر مرور کنیم خواهیم دید چهره های بسیاری از ورزشکاران و 
مربیان خارجی راهی تهران شدند و چه استقبال های باشکوهی که در فرودگاه، آن هم 
با خیل پرشور هواداران انجام نشد. اما پس از چندی، همان داستان تکراری اتفاق افتاد. 
هزینه های کلانی که صرف شد، دعواهایی که به وجود آمد و در نهایت قهر و شکایت و 
متأسفانه بازهم پولی که باید از جیب مردم برای تاوان و خسارت، پرداخت شود.  البته 

در این میان، چهره هایی هم بودند که حضوری موفق در ورزش ما داشتند اما بحث ما 
حضور یا عدم حضور این افراد نیست. موضوع، نحوه فعالیتشان در ایران و مشکلاتی 
است که در حین کار، ایجاد می شود و باید پرسید چرا باز هم درگیر داستان های تکراری 

می شویم.
کی روش، مارک ویلموتس، برانکو، وینفرد شفر و این روزها استراماچونی. مربیانی که به 
ایران آمدند تا به نوعی در ورزش ما کار کنند و موفق شوند، اما همه به یک سرنوشت شبیه 
هم دچار شدند. مشکلات زیرساخت های ورزش و کمبود امکانات را که کنار بگذاریم 
همه آنها در پرداخت مطالبات خود دچار چالشی اساسی شدند و باید پرسید وقتی 
شرایط پرداخت نداریم، چه اصراری بر حضور مربیان و بازیکنان خارجی در ایران داریم 

تا این گونه برای خود و ورزش ایران دردسر درست کنیم؟
مشکل کجاست که هیچ مربی بدون دردسر، چالش و اختلاف از ایران نمی رود؟ آیا 
این موضوع به شیوه مدیریت غلط ورزش ما بازنمی گردد؟ آیا دلیل آن این نیست که از 
جیب دیگری خرج می کنیم و برایمان مهم نیست که چرا و چگونه خسارت می دهیم؟ 
از ما برای اشتباهات و خسارت هایی که می دهیم،  دلیل مهم دیگر این که کسی 

بازخواست هم نمی کند؟
ما از فوتبال حرفه ای دم می زنیم، اما رفتار حرفه ای را بلد نیستیم. به دنبال اسم و 
رسم هستیم اما هنوز نمی دانیم باید زیرساخت ها و امکانات اولیه را برای حضور مربیان 
مطرح دنیا فراهم کنیم. هیچ کس با حضور مربیان نامدار خارجی در ورزش ایران مخالف 
نیست، اما اگر قرار باشد با هر حضور، خسارت و تاوان بدهیم و چالش جدیدی را تجربه 
کنیم، همان بهتر که به داشته های خود اکتفا کرده و به قول معروف نان بازوی خود را 

بخوریم.
بازتاب جدایی سرمربی استقلال در رسانه های خارجی

روزنامه کوریردلوسرای ایتالیا با انتشار مطلبی در خصوص رفتن استراماچونی از فوتبال 
ایران و باشگاه استقلال به این اتفاق واکنش نشان داد و نوشت، آندرا استراماچونی، 
سرمربی سابق اینتر و اودینزه پس از حدود 6 ماه کار در فوتبال ایران، تهران را ترک کرد 

و به ایتالیا بازگشت.
استراماچونی آمد و رفت و این حضور با صدرنشینی آبی های پایتخت همراه شد. 
او امروز به چهره ای محبوب برای علاقه مندان استقلال تهران تبدیل شده. تجمع 
اعتراضی هواداران در مقابل باشگاه استقلال و شعاری که علیه مسئولان این تیم  و  
به سوی  تقصیرها  پیکان  نوک  می دهد  نشان  می شود،  داده  دیگر  مسئولان  برخی 
مدیرعامل و البته وزارت ورزش است و هواداران در این ماجرا، آنها را دلیل این جدایی 

می دانند.
گازتا، دیگر نشریه ورزشی به موضوع کناره گیری مرد ایتالیایی پرداخته و دلیل آن را 
بدقولی مسئولان باشگاه استقلال می داند. در این مطلب به اعتراض ها و گلایه های 
استراماچونی اشاره شده و این که وی در نهایت مجبور شد تهدید خود را مبنی بر رفتن 
از ایران عملی کند. کنفدراسیون فوتبال آسیا نیز به این مسئله پرداخته و دلیل رفتن 

استراماچونی از ایران را پرداخت نامنظم دستمزدها اعلام کرد.
بدون شک این مسئله در رسانه های ورزشی دیگر نیز انعکاس خواهد یافت، قبول 
داریم تحریم ها و مشکلاتی که برای انتقال پول ایجاد شده، خارج از توان و مدیریت 
مسئولان ورزشی است، اما نکته اینجاست زمانی که می دانیم چه مشکلاتی در راه 
است، چرا بازهم اصرار به حضور مربیان خارجی در فوتبال خودمان داریم تا این گونه با 

اعتبار و آبروی ورزش ایران بازی کنیم.
مدیرانی که پاسخگو نیستند و صداهایی که شنیده نمی شود

متأسفانه عادت بد دیگری هم داریم؛ زمانی که باید حرف بزنیم و شفاف سازی کنیم، 
سکوت پیشه کرده و گوشی های خود را از دسترس خارج می کنیم. با این شیوه هم 
هواداران را از انتشار اخبار صحیح و به موقع محروم می کنیم و هم باعث می شویم بازار 
شایعه داغ و ملتهب شود. بدون شک هواداران یک تیم قدیمی مانند استقلال حق دارند 
بدانند چرا زمانی که تیمشان در مسیر پیشرفت قرار دارد، این گونه دستخوش تغییر و 

تحول می شود و چه کسی باید پاسخگوی آنان باشد؟
مدیرانی که تا دیروز برای نشان دادن موفقیت های خود از تمام ظرفیت های رسانه ای 

استفاده می کردند چرا امروز پاسخ همان رسانه ها را نمی دهند؟
مشکل استراماچونی چه بود؟

استراماچونی مدت ها بود گلایه می کرد و اعتراض داشت، اما صدای او شنیده نشد یا 
بهتر است بگوییم جدی گرفته نشد. او یک مربی حرفه ای است و حرفه ای عمل می کند. 
او قرارداد دارد و طبق آن باید رفتار می شد. زمانی که می بیند توافق های صورت گرفته، 
عملی نمی شود، طبیعی است قید همه چیز را بزند و برود. مشکل دیگری که در این 
میان وجود دارد به واریز مطالبات این مربی ایتالیایی بازمی گردد. این گونه که مطرح 
است بانک ایتالیایی در خصوص پول هایی که به حسب او واریز شده ابهام دارد و این 
مسئله باعث بروز مشکلاتی برای استراماچونی شده و همین پازل مشکلات، در نهایت 
به جایی رسید که او استقلال را در اوج رها کرد و راهی ایتالیا شد. بدون شک او آمده بود 
تا بماند و با استقلال به موفقیت برسد. تیم را از انتهای جدول به صدر رساند و امید را در 
دل هواداران آبی پوش زنده کرد.شاید خود او هم باور نداشت که این گونه تهران را ترک 

کند و برود، اما هر چه بود تمام شد و مرد ایتالیایی آبی پوش رفت.

از سلام و صلوات تا قهر و دعوا؛

 داستان تکراری خارجی های فوتبال ایران

 تیم سوهان محمد سیمای قم عصر پنجشنبه در هفته بیستم 
رقابت های لیگ برتر فوتسال ایران در مقابل تیم سَن ایچ ساوه 
که در نیمه نخست، نتیجه را سه بر صفر به حریف واگذار کرده 
بود، در نیمه دوم با به ثمر رساندن سه گل، بازی را به تساوی 

کشاند.  
تیم سوهان محمد سیمای قم در نیمه اول این دیدار در سالن 
۲ هزار نفری ورزشگاه شهید جعفر حیدریان قم با سه گل مغلوب 
تیم سن ایچ شد که گل های تیم ساوه را علیرضا جوان )۲ گل( و 

محمدطاها نعمتیان )یک گل( به ثمر رساندند.
تیم قم در میان تشویق هواداران خود نیمه دوم را طوفانی شروع 
کرد و در همان دقیقه اول نیمه دوم توانست ۲ گل توسط هاشم 
فرجزاده و علیرضا وفایی به ثمر به رساند و پس از حمله های 
مداوم، 1۰ دقیقه بعد سعید قلندری گل سوم و مساوی سوهان 

محمد سیما را وارد دروازه سن ایچ کرد.
صادق  امیری،  میلاد  صالح،  فرزین  را  مسابقه  این  قضاوت 
محمدی و مصطفی کرد برعهده داشتند و صمد عباس قلی زاد 
طلوعی نماینده فدراسیون فوتبال و بهمن غفاری ناظر داوری 
بودند و آرش جابری سرپرست کمیته فوتسال کشور نیز نظاره گر 
این مسابقه بود و نزدیک به ۲ هزار تَن تماشاگر این دیدار بودند. 
در تیم سرخ پوش سوهان محمد سیما؛ سعید قلندری، حمید 
رشیدی، شهاب بشری دوست، سید علی اصغر احمدی، جعفر 
نجفی، علیرضا وفایی، هاشم فرجزاده، روح الله ایثاری، سید 
محمدحسین  فردویی،  دهقانی  حمیدرضا  رضوی،  حسین 
کوهستانی و محمدعلی فیاضی به سرپرستی علی مسعودی و 

سرمربیگری سید وحید غیاثی حضور داشتند.
مروتی،  علی  حنیفی،  نادر  نیز  سن ایچ  سپیدپوش  تیم  در 

محمدطاها نعمتیان، علیرضا جوان، محمد عیدی، محمد جامع 
بالانی، فرشید نادری، مهدی عامری، امیرحسین غلامی، علی 
احسانی، محمدحسین فرحناک و مهدی کریمی به سرپرستی 

داوود چوپانی و سرمربیگری جواد اصغری مقدم قرار داشتند.  
سوهان محمدسیما با ۲۰ بازی؛ با 9 برد، ۵ مساوی و 6 باخت 
و ۵9 گل زده و ۴3 گل خورده و 3۲ امتیاز و سن ایچ ساوه )استان 
مرکزی( نیز با ۲۰ بازی؛ 9 برد و ۴ تساوی و ۷ باخت و 61 گل زده 

و ۴۷ گل خورده و 31 امتیاز دارد.
سرمربی فوتسال سوهان محمد سیمای قم:  

فقط به قرار گرفتن در بالای جدول بسنده نمی کنیم
 سرمربی تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم، با بیان این که 
در این فصل حرف های بسیاری برای گفتن داریم، گفت: فقط به 
اینکه در بالای جدول قرار بگیریم، بسنده نمی کنیم و به طور حتم 
در پلی آف در مقابل هر تیمی که قرار بگیریم، ان شاءالله بازنده 

نخواهیم بود. 
سید وحید غیاثی شامگاه پنجشنبه پس از دیدار تیمش با تیم 
سَن ایچ ساوه از سری رقابت های هفته بیستم لیگ برتر فوتسال 
ایران در سالن ۲ هزار نفری ورزشگاه شهید جعفر حیدریان در 
گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: در این مسابقه در هر نیمه شاهد 
یک بازی متفاوت بودیم و در نیمه دوم بازیکنان ما بازی بهتری را به 
نمایش گذاشتند و ان شاءالله این روند رو به رشد در بازی های آتی 

نیز ادامه خواهد داشت.
وی با اشاره به اینکه در مسابقه امروز سن ایچ بازی خوبی را 
به نمایش گذاشت، افزود: در این مسابقه ما نیز در نیمه دوم 
بازی خوب و قابل قبولی را به نمایش گذاشتیم؛ در نیمه اول با 
بدشانسی مواجه شدیم و چند موقعیت ما به تیر دروازه برخورد 
کرد. سرمربی تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم خاطرنشان 
کرد: در نیمه دوم بازی بهتری را انجام دادیم و توانایی به ثمر 

رساندن گل چهارم را نیز داشتیم.  
وی با اشاره به حساسیت های این مسابقه و اینکه هر ۲ تیم 
در جدول رده بندی در کنار هم قرار گرفته اند، گفت: برد در این 
مسابقه برای هر کدام از ۲ تیم دارای اهمیت بود و کسب 3 امتیاز 

می توانست برای تیم برنده حایز اهمیت باشد.
وی با سپاسگزاری و تقدیر از تماشاگران قمی که در این مسابقه 
همیار و یاور تیم سوهان محمد سیما بودند، گفت: تماشاگران یک 
سرمایه واقعی برای ورزش هستند و در این مسابقه نیز از حمایت 
هواداران برخوردار بودیم.  در هفته بیست ویکم این رقابت ها، 
ساعت 1۷ روز چهارشنبه ۲۷ آذرماه سال جاری؛ سوهان محمد 
و  رضوی  خراسان  استان  مشهد  آرای  فرش  تیم  مهمان  سیما 

همچنین سن ایچ میزبان مقاومت کرج از استان البرز است.

لیگ برتر فوتسال کشور؛ 

سوهان محمد سیما بازی باخته را به تساوی کشاند

رییس هیات والیبال قم بابیان اینکه هم اکنون 13 باشگاه ثبت شده والیبال در این استان وجود دارد گفت: ساماندهی و تبدیل تیم های قم 
به باشگاه ها، سطح بندی باشگاه ها و همچنین ایجاد لیگ والیبال استان در سه رده نونهالان، نوجوانان و امید از اقدام های صورت گرفته 

در سال 98 است. 
محمدمهدی حلوایی، عصر چهارشنبه در مجمع سالیانه هیات والیبال قم در سالن جلسات اداره کل ورزش و جوانان قم، با اشاره به 
عملکرد هیات والیبال قم در سال 9۷ گفت: برگزاری 38 مسابقه استانی، درون باشگاهی، استعدادیابی و روستایی و همچنین حضور 

چهار تیم از قم در لیگ های معتبر کشوری ازجمله سه تیم در بخش آقایان و یک تیم در بخش بانوان ازجمله اقدام های این هیات است.
وی بابیان اینکه هیات والیبال قم سال گذشته از امکانات محروم بود گفت: هیات والیبال قم سال گذشته به دلیل مدیریت چندماهه با 
سرپرستی با چالش های متعددی مواجه شد. حلوایی ادامه داد: 9 اعزام تیم های مختلف به مسابقات کشوری و انتخابی تیم ملی ، کسب 
یک مدال آسیایی و دعوت ۲ ورزشکار به تیم ملی از دیگر اقدام های این هیات در سال 9۷ است. وی افزود: تعداد ورزشکاران بیمه شده 

هیات والیبال قم در سال گذشته یک هزار و ۷69 نفر بوده است که از این تعداد 83۵ ورزشکار آقا و 93۴ ورزشکار خانم بودند.
حلوایی بابیان اینکه زیرساخت های مهم ورزشی در آموزش وپرورش استان وجود دارد، گفت: در حوزه والیبال پایه، اقدام های خوبی در 

قم اتفاق افتاده است که در آینده نه چندان دور نتایج این سرمایه گذاری به خوبی نمایان می شود.
وی بابیان اینکه تفاهم نامه میان هیات والیبال و آموزش وپرورش استان برای توسعه فعالیت های این رشته در قم انجام شده است، گفت: 

9۵ درصد جمعیت هیات مدیره والیبال قم از اعضای آموزش وپرورش هستند.
حلوایی، با اشاره به عملکرد هیات والیبال درسال جاری ادامه داد: تحلیل مسابقات لیگ های والیبال با حضور پیشکسوتان و صاحب نظران 

در قالب برنامه های تلویزیونی، ساماندهی باشگاه ها و ساختارمند کردن والیبال قم ازجمله اقدام های این هیات در ماه های اخیر است.
حلوایی بابیان اینکه در هشت ماه گذشته ۷ دوره آموزشی در قم برگزارشده است، اظهار داشت: از ابتدای سال جاری تاکنون، قرارداد 

۴9۵ بازیکن و کادر فنی تیم های والیبال استان در مقطع نونهالان، نوجوان و جوانان به ثبت رسیده است.

رییس هیئت ورزش کارگری استان قم گفت: تیم تنیس روی میز کارگران استان قم با کسب ۵ مدال طلا در مسابقات قهرمانی 
کارگران کشور موفق به کسب مقام قهرمانی این مسابقات شد و سال آینده به عنوان نماینده کشور در مسابقات جهانی یونان شرکت 

خواهند کرد.
مجید مجیدی در گفت وگویی اظهارداشت : مجمع هیئت ورزش های کارگری استان قم برای اولین بار در تاریخ هشتم اردیبهشت 

ماه امسال برگزار شد و بنده با کسب 1۵ رای به مدت ۴ سال به عنوان رییس این هیئت انتخاب شدم.
وی افزود: در حال حاضر نزدیک به ۲۴ ورزشکار سازمان یافته در ورزش های کارگری استان قم فعالیت دارند که در ۲3 انجمن 

فعالیت های خود را پیگیری می کنند، 1۵ انجمن در رشته های آقایان و 8 انجمن در رشته های بانوان فعالیت دارند.
رییس هیئت ورزش کارگری کشور اظهار کرد: از ابتدای اردیبهشت ماه امسال تا کنون ۴۵ نفر در قالب 1۰ تیم به مسابقات قهرمانی 

کارگران کشور اعزام شده اند.
وی ادامه داد:  ۲طلا و یک نقره در وزنه برداری، ۵ طلا در تنیس روی میز، یک طلا در سوارکاری، یک طلا در بدنسازی و یک برنز 
در مسابقات کشتی آزاد قهرمانی کارگران کشور حاصل تلاش ورزشکاران استان قم در طی 6 ماه اخیر بوده است، همچنین تیم 

کوهنوردی کارگران استان قم موفق به فتح چند قله کشور از جمله قله دماوند شده است.
مجیدی با اشاره به قهرمانی تیم تنیس روی میز کارگران استان قم گفت: تیم تنیس روی میز کارگران استان قم با کسب ۵ مدال طلا 
در مسابقات قهرمانی کارگران کشور موفق به کسب مقام قهرمانی این مسابقات شد و سال آینده به عنوان نماینده کشور در مسابقات 

جهانی یونان شرکت خواهند کرد.
وی خاطر نشان کرد: هیئت ورزش های کارگری استان قم 1۲ مسابقه انتخابی در رشته های مختلف برای اعزام تیم به مسابقات 
کشوری برگزار کرده است، همچنین اجرای طرح دوشنبه های ورزشی از ماه گذشته آغاز شده و دوشنبه هر هفته در یک شرکت یا 

کارخانه ورزش صبحگاهی را برگزار می کنیم.

رییس هیات والیبال  استان قم: 

۱3 باشگاه ثبت شده والیبال در قم وجود دارد
رییس هیئت ورزش کارگری استان قم  خبرداد

فعالیت 24۰ ورزشکار کارگرسازمان یافته دراستان قم

دارنده مدال های نقره و برنز جهان پس از کسب سهمیه المپیک خواستار حمایت هر چه 
بیشتر مسئولان ورزش از تکواندو شد و گفت: برای کسب بهترین مدال تمرین می کنم و 
امیدوارم به اهدافمان در المپیک برسیم. آرمین هادی پور در گفتگویی، درباره کسب سهمیه 
المپیک ۲۰۲۰ توکیو پس از حضور در مرحله نهایی رقابت های گرندپری تکواندو در مسکو، 
اظهار کرد: این رقابت ها مرحله آخر گرندپری در راه کسب سهمیه از طریق رنکینگ بود که 
16 نفر برتر هر وزن در رنکینگ با تمام توان عازم روسیه شدند تا کار را تمام کنند و به سهمیه 
المپیک برسند. سطح رقابت ها واقعا بالا بود و همه آمده بودند که سهمیه بگیرند. خدا را شکر در 

این ماراتن سخت در نهایت به هدفم رسیدم و توانستم مزد زحمات خودم و کادر فنی را بگیرم.
با آسیب دیدگی به مسکو رفتم

تکواندوکار وزن ۵8- کیلوگرم ایران افزود: قبل از حضور در مسابقات می دانستم که سهمیه ام 
قطعی شده و تنها با این هدف به مسکو رفتم که جایگاهم تغییر نکند. بدلیل آسیب دیدگی 
که داشتم با شرایط ایده آلی به مصاف حریفان نرفتم و نمی توانستم خیلی خوب برنامه هایم را 
روی شیاپ چانگ پیاده کنم. با همین شرایط به نیمه نهایی رسیدم اما در نهایت بخاطر مشکل 

آسیب دیدگی نتوانستم به مدال برسم.
همه استاد آنالیز شده اند

دارنده مدال های نقره و برنز جهان، در ادامه با اشاره به انتقادهای بعضا غیرمنصفانه از او و 
دیگر ملی پوشان طی روزها و ماه های گذشته، گفت: همه استاد آنالیز شده اند و بدون در نظر 
گرفتن واقعیات فقط انتقاد می کنند. مگر آن منتقد زمانی که مربی تیم ملی بود چه گلی به سر 
تکواندو زد و چه کمکی کرد که حالا فقط انتقاد می کند؟ اینکه فقط بخواهند مصاحبه کنند و 
انتقاد داشته باشند نه تنها کمکی به تیم ملی و تکواندو نمی کند بلکه باعث آسیب هم می شود. 

البته تمرکز من بر روی تمریناتم است و اصلا به این انتقادهای نادرست توجه نمی کنم.
 جانگ در هر مبارزه یک چیز رو می کند

وی درباره شکست چندباره مقابل جون جانگ کره ای و برترین تکواندوکار سال ۲۰19 جهان 
در رقابت های مسکو، گفت: تاکنون چندین بار با او مبارزه کرده ام و شکست خورده ام. قطعا 
اینبار با کمک تیم آنالیز برای شکست او در المپیک برنامه خواهم داشت. کار نشد ندارد و 
می توانم او را شکست بدهم. او خیلی باهوش است و در هر مبارزه روش جدیدی را پیاده و 
چیز جدیدی رو می کند. باید آرامشم را حفظ کنم تا بتوانم او را با آنالیز شکست دهم. اگر مقابل 

جانگ یک لحظه غفلت کنم او امتیاز می گیرد و کار را تمام می کند.
برای بهترین مدال به توکیو می روم

هادی پور در ادامه گفتگو با ایسنا، در پاسخ به این سوال که هدفش رسیدن به چه عنوانی 
در المپیک است، خاطرنشان کرد: المپیک جای بهترین های جهان است و همه برای کسب 
مدال طلا به میدان می روند. تا المپیک چند ماه زمان مانده و من با همه توان تمرین می کنم 
تا به بهترین نتیجه برسم. من زحمتم را می کشم تا هر نتیجه ای که بدست آمد از خودم بخاطر 

کم کاری شرمنده نباشم.
زجر کشیدیم تا سهمیه بگیریم

در کسب سهمیه  راه سخت خود  به  اشاره  با  ادامه  در  ملی  تیم  وزن  تکواندوکار سبک 
المپیک، گفت: واقعا بر من و دیگر تکواندوکاران تیم ملی سخت گذشت. از نظر رژیم غذایی، 
آسیب دیدگی، مبارزات فشرده، تمرینات سخت و ... واقعا زجر کشیدیم تا بتوانیم به موفقیت 
برسیم. امیدوارم خدا کمک کند و در المپیک هم بهترین نتیجه را بگیریم تا خستگی از تنمان 

خارج شود.

سجاد ستون تیم ماست
وی درباره پیش بینی خود از رقابت سجاد مردانی در گرنداسلم چین برای کسب آخرین سهمیه 
ایران، خاطرنشان کرد: سجاد ستون تیم ماست و همه یک خانواده ایم. امیدوارم به حقش برسد 
و سهمیه را بگیرد. قطعا او با شایستگی که دارد می تواند سهمیه آخر را کسب کند. او براحتی 
می تواند از پس حریف کره ای برآید چرا که واقعا به لحاظ فنی سرتر است و این توانایی را دارد که 
مقابل تمامی رقبایش پیروز شود. سجاد یکی از بهترین های جهان است که بعضی اوقات نمی تواند 

آن چیزی که هست را به نمایش بگذارد اما امیدوارم کار را در چین تمام کند و المپیکی شود.
در اردو ماهی یک میلیون و پانصد حقوق می گیریم

هادی پور درباره توقع خود از مسئولان ورزش در مدت زمان باقیمانده تا المپیک و اینکه آیا 
حقوق ماهیانه ۵ میلیون تومان را شایسته ورزشکاران المپیکی می داند یا خیر، گفت: فعلا که 
تازه سهمیه گرفته ام و حقوقی از این بابت نگرفته ام. اگر تا المپیک هم این حقوق را بدهند 
بعد از آن قطع می کنند. ما وقتی در اردوهای تیم ملی هستیم ماهیانه یک میلیون و پانصد 
هزار تومان حقوق می گیریم و وقتی هم که در اردو نیستیم این حقوق قطع می شود! تکواندو 

نیازمند حمایت بیشتر است تا بتواند انتظارات را برآورده کند.
 به انرژی مثبت نیاز داریم

وی در پایان اظهار کرد: از استاد عسکری و دیگر اعضای کادر فنی تیم ملی و همه کسانی 
که در این مدت پشتیبان من بودند و حمایتم کردند و انرژی مثبت به تیم دادند تشکر می کنم 
و امیدوارم این انرژی مثبت کماکان به تیم ملی تزریق شود چرا که برای رسیدن به موفقیت 

واقعا به آن نیاز داریم.

 استاد آنالیز شده اند و فقط انتقاد می کنند!

آرمین هادی پور: زجر کشیدم تا المپیکی شدم
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 سفیر اسبق ایران در عمان با بیان اینکه گزارش دبیرکل سازمان ملل درباره آرامکو برد 
دیپلماتیکی برای ایران در برابر آمریکاست، تاکید کرد: آبرویی که از صنایع تسلیحاتی غربی 

در این ماجرا رفت، بسیار سنگین تر از ضرری بود که به آرامکو وارد شد.
نصرت الله تاجیک ، با اشاره به گزارش دبیرکل سازمان ملل متحد و تائید نکردن ادعای 
دخالت ایران در حملات انجام شده به تاسیسات نفتی آرامکو گفت: من فکر می کنم 
گزارش دبیرکل سازمان ملل متحد درباره آرامکو هم از نظر شکلی و هم از نظر محتوایی برد 

دیپلماتیکی برای ایران است به ویژه در برابر آمریکایی ها.
وی ادامه داد: شاید برخی این برد را مقابل سعودی ها تحلیل ها کنند اما اگر به محتوای 

گزارش نگاه  کنیم، متوجه می شویم طرف مقابل ایران در این گزارش آمریکا است.
آمریکا برای مسئول حمله آرامکو معرفی کردن ایران، سناریوپردازی ها کردند

این کارشناس مسائل غرب آسیا با بیان اینکه از همان ابتدا انصارالله مسئولیت حمله 
به تاسیسات نفتی آرامکو را پذیرفته بود، اظهار داشت: مسئله ای که در آن ماجرا مغفول 
ماند و از طرف غربی ها تلاش شد مغفول باقی بماند، این بود که آمریکا و کشورهای غربی 
میلیاردها دلار تسلیحات را به عربستان برای تامین امنیت و حراست از آرامکو فروخته بودند 

اما آن حمله، کارآیی این تسلیحات را زیرسوال برد، آنهم توسط کشوری که چهار سال 
است در جنگ با ائتلاف سعودی است و تصاویر رقت آمیزی از صحنه جنگ را روزانه شاهد 

هستیم.
تاجیک با تاکید بر اینکه آمریکایی ها از همان ابتدای ماجرای حمله به آرامکو برای انحراف 
افکارعمومی و پیشبرد سیاست فشار حداکثری، می خواستند ایران را مسئول این حملات 
معرفی کنند، تصریح کرد: در این راستا، آمریکا یک سلسله نظریه پردازی و سناریوپردازی را 
در مورد نحوه حمله به تاسیسات نفتی آرامکو انجام دادند؛ یک بار گفتند حملات از خود 

ایران انجام شده، روز دیگر از عراق و بعدا گفتند که حملات از کویت انجام شده است.
آبرویی که از صنایع تسلیحاتی غربی رفت، سنگین تر از ضرر به آرامکو بود

وی با بیان اینکه تلاش های آمریکا فقط در عرصه رسانه ای باقی نماند، خاطرنشان کرد: 
آنها تلاش هایشان را هم در عرصه دیپلماتیک انجام دادند؛ از جمله آنکه جلسه ای در  این 
باره در شورای امنیت تشکیل داده و با تشکیل یک هیات حقیقت یاب تلاش کردند ایران را 

عامل این حملات معرفی کنند.
این دیپلمات پیشین افزود: در این چارچوب، اتهام زنی سعودی ها به ایران در قالب رقابتی 

که میان تهران و ریاض وجود دارد، طبیعی بود اما من فکر می کنم آبرویی که از صنایع 
تسلیحاتی غربی در این ماجرا رفت، بسیار سنگین تر از ضرری بود که به آرامکو وارد شد 

چراکه نشان داد تسلیحات غربی حداقل در این مسئله از کارآیی لازم برخودار نیستند.
گزارش گوترش مبنای خوبی برای همکاری کشورهای منطقه است

تاجیک درباره ظرفیت های حاصل شده از این گزارش در مناسبات منطقه ای هم ابراز 
داشت: این گزارش، مبنا و شاهد خوبی است که کشورهای منطقه ای مسائل شان را با کمک 
یکدیگر حل کنند و امیدی به تسلیحات و حمایت غربی ها به ویژه آمریکایی ها نداشته باشند.
برای  خوبی  مبنای  می تواند  متحد  ملل  سازمان  دبیرکل  گزارش  اینکه  بیان  با  وی 
بخش های آکادمیک هم باشد، عنوان کرد: آنها می توانند از ظرفیت های این گزارش تولید 
ادبیات کرده و نشان بدهند چگونه ایران با وجود تلاش  آمریکایی ها و دیگر کشورهای غربی، 
مواضع به حقی داشته است. همچنین ایران در رایزنی های دوجانبه و چندجانبه باید از 

ظرفیت این گزارش در نشان دادن دروغ پردازی های آمریکا استفاده کند.
کشورهای حاشیه خلیج فارس در یک دور باطل قرار گرفته اند

این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی درباره چهلمین نشست اخیر شورای همکاری خلیج 

فارس و مسائل مطرح شده علیه ایران در این نشست هم یادآور شد: متاسفانه کشورهای 
حاشیه خلیج فارس در یک دور باطل قرار گرفته اند و حیف است با وجود ظرفیت هایی که 

وجود دارد و طرح های خوبی که ایران داده، آنها با یکدیگر همکاری نمی کنند.
فارس  خلیج  همکاری  شورای  هرچند  کرد:  اضافه  ایرنا  با  گفت وگو  در  تاجیک 
نطفه اش برای مخالفت با ایران بسته شد و تلاش هایشان هم در ضدیت با ایران بوده 
است ولی با توجه به عدم کارآیی این شورا و مخالفت های درونی که در آن وجود دارد، 
حاصل مثبتی برای کشورهای منطقه به همراه نداشته است یعنی نه مشکلی را برای 
کشورهای جنوبی حاشیه خلیج فارس حل کرده و نه ارزش افزوده به همراه داشته 

است.
کشورهای منطقه خود را از تارهای نامرئی عنکبوتی رها کنند

وی با تاکید بر ضرورت وجود اراده سیاسی برای حل و فصل مسائل بیان کرد: طرف ها 
باید اراده سیاسی برای حل اختلافات و سوتفاهمات را داشته باشند و خود را از تارهای 
نامرئی عنکبوتی رها کنند و برای رفاه و توسعه منطقه تلاش کنند و نه آنکه ظرفیت هایشان 

مصروف رقابت و دشمنی با یکدیگر شود.

نصرت الله تاجیک:

 گزارش دبیرکل سازمان ملل درباره آرامکو برد دیپلماتیک ایران بود

ایمان - احسان انصاری:
 قبل از اعتراضات اخیر اصلاح طلبان به این نتیجه رسیده بودند که باید با لیست 
صددرصد اصلاح طلب در انتخابات مجلس آینده شرکت کنند و دیگر ائتلاف نکنند. 
استراتژی که با اما و اگر های مختلفی مواجه بود و رویکرد شورای نگهبان در این 
زمینه نقش تعیین کننده ای داشت. با این وجود اعتراضات اخیر بسیاری از معادلات 
سیاسی جریان های سیاسی و به خصوص جریان اصلاحات را بهم زده است و کشور 
را در وضعیت جدیدی قرار داده است. در شرایط کنونی بدنه جریان اصلاحات 
شیوه ای  چه  به  دارند  قصد  اصلاح طلبان  که  است  سوال  این  به  پاسخ  به دنبال 
مردم را برای حضور در پای صندوق های رأی اقناع کنند و اینکه با چه استراتژی در 
انتخابات شرکت خواهند کرد. به نظر می رسد پاسخ به این سوالات در شرایط کنونی 
برای جریان اصلاحات سخت شده است. به همین دلیل و برای تحلیل و بررسی 
این موضوع »ایمان « با سیدمحمود میرلوحی عضو شورای سیاستگذاری جریان 
اصلاحات و عضو شورای شهر تهران گفت وگو کرده است. میرلوحی معتقد است: 
»شرایط کشور به شکلی است که شورای نگهبان باید اصولگرایانه شرایط را تحلیل 
کند. ممکن است اگر شورای نگهبان چهره های اصلاح طلب را رد صلاحیت کند 
مردم نیز به چهره های اصولگرا رأی ندهند و در نتیجه مجلس در اختیار کسانی قرار 
بگیرد که طرفدار هیچ کدام از جریان های سیاسی نباشند و ما در آینده با یک مجلس 
با پرچم سفید مواجه شویم. مجلسی که از قدرت کافی برای حل مشکلات کشور 

برخوردار نباشد«. در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 
اعتراضات اخیر چه تبعاتی برای جریان اصلاحات به همراه داشته است؟

جامعه ایران را باید به مقاطع مختلفی تقسیم بندی کرد و هر مقطع را به صورت مجزا مورد 
بررسی قرار داد. با این وجود جامعه ایران پس از جنگ تحمیلی دارای انتظاراتی بود که 
برخی از آنها محقق نشد و به نوعی در جامعه انباشته شد. این انباشت انتظارات نیز در هر 
مقطعی دارای نوسان بود. به خصوص در دولت آقای احمدی نژاد که چالش های اجتماعی 
و سیاسی در کشور مشهود بود. به همین دلیل نیز در سال9۲ هنگامی که آقای روحانی به 
ریاست جمهوری رسیدند جامعه ایران با نشاط اجتماعی و امیدواری به آینده مواجه بود. این 
امیدواری نیز در چهار سال اول دوران ریاست جمهوری آقای روحانی دستاوردهای مهمی 
مانند برجام به همراه آورد که حائز اهمیت بود. در نهایت نیز این امیدواری به انتخابات 
ریاست جمهوری سال96 منتقل شد و مردم در این سال دوباره از آقای روحانی حمایت 
کردند. با این وجود هنوز چند ماه از انتخابات ریاست جمهوری نگذشته بود که اعتراضات 
دی ماه96 در کشور رخ داد. اعتراضات دی ماه 96 نوعی غافلگیری برای جامعه ایران بود 
که چرا نشاط اجتماعی که در اردیبهشت96 در کشور وجود داشت یکباره به تلخ کامی 
اعتراضات دی ماه منجر شد؟ در آن مقطع زمانی همه مسئولان و جریان های سیاسی 
عنوان کردند صدای مردم را شنیده اند و پذیرفته اند که در زیرپوست جامعه اتفاقاتی در حال 
رخ دادن است. ظاهر قضیه این بود که مردم در پای صندوق های رأی حاضر می شوند اما 
همچنان با انتظارات انباشته شده بدون پاسخ مواجه هستند. متاسفانه بعد از اعتراضات 
دی ماه 96 مسئولان تنها به همین جمله که صدای اعتراض شما را شنیدیم اکتفا کردند و 
اتفاقی در جهت تحقق مطالبات مردم صورت نگرفت. در آن مقطع دو جریان سیاسی اتفاق 
نظر داشتند که باید صدای مردم شنیده شود. با این وجود اتفاق خاصی رخ نداد و همه 
دوباره در مسیر گذشته گام برداشتند. نتیجه این بی توجهی اعتراضات اخیر بود که نسبت 
به افزایش قیمت بنزین در کشور رخ داد. با این تفاوت که گستردگی اعتراضات اخیر از 
گذشته بیشتر بود و اغلب کسانی که در خیابان ها اعتراض می کردند حاشیه نشین شهرها، 
طبقات فرودست و کسانی بودند که دغدغه اقتصادی و به خصوص اشتغال داشتند. امروز 
سایه اعتراضات اخیر روی انتخابات مجلس آینده سنگینی می کند. نکته مهمی که در 
اعتراضات اخیر وجود داشت آشفتگی کشورهای دیگر از دغدغه های اقتصادی مردم بود. 
در ماه ها و هفته های اخیر کشورهایی مانند فرانسه، بولیوی، شیلی، عراق و لبنان نیز مانند 

ایران درگیر اعتراضات خیابانی بودند.
در اعتراضات اخیر جریان اصلاحات به سکوت متهم شده است. آیا این مساله 

را می پذیرید؟ 
یکی از شعارهایی که در اعتراضات دی ماه سال96 مطرح می شد این بود که اصلاح طلب 
اصولگرا دیگه تمام است ماجرا. این شعار نشان می دهد که علاوه بر اینکه جریان های 
سیاسی با چالش مواجه هستند کل کشور نیز با چالش مواجه شده است. ما معتقد هستیم 
چالش های جریان اصولگرایی به مراتب از جریان اصلاحات بیشتر است. این در حالی است 
که اصولگرایان حاضر به پذیرش این مساله نیستند و تلاش می کنند چالش های کنونی 
کشور را به دولت برآمده از جریان اصلاحات منتسب کنند. اصولگرایان بر این باورند که 
مردم از دولتی روی برگردانده اند که توسط اصلاح طلبان روی کار آمده است. این در حالی 
است که واقعیت چیز دیگری را نشان می دهد و در شرایط کنونی کل نظام تصمیم گیری 
کشور با چالش مواجه شده است. من نام موضع اصلاح طلبان در مقابل اعتراضات اخیر را 
سکوت نمی گذارم، بلکه معتقدم در تحلیل وضعیت کنونی ضعف وجود دارد. واقعیت مهم 
دیگر اینکه قدرت اقناع جامعه را از دست داده ایم. دیگر با شعارهای گذشته نمی توان مردم 
را به حضور در صحنه دعوت کرد. در نتیجه مشکل مهم امروز جریان اصلاحات پیدا کردن 
اکسیری برای دعوت از مردم برای حضور در صحنه انتخابات است. وضعیت موجود جامعه 
دست اصلاح طلبان را برای اقناع افکار عمومی بسته است. اصلاح طلبان با چه شعاری 
می توانند مردم را به پای صندوق های رأی دعوت کنند؟ آیا دوباره می توان شعار بهبود 
وضعیت اقتصادی به مردم داد. پاسخ به این سوال منفی است. شرایط کشور به شکلی 
نیست که بتوان به مردم امید واهی و غیرواقعی داد. مردم به دنبال این هستند که به صورت 

واقعی و ملموس در زندگی آنها بهبود حاصل شود.
چرا قدرت اقناع مردم از دست رفت؟ 

عوامل مختلف داخلی و خارجی در این زمینه نقش داشتند. همه باید صدای اعتراضات 
دی ماه 96 را می شنیدند. این مساله درباره جریان اصلاحات نیز صدق می کند. به صورت 
از  محکم تر  و  می شد  روبه رو  روحانی  آقای  با  محکم تر  باید  اصلاحات  جریان  مشخص 
نمایندگان فراکسیون امید مطالبه گری می کردند تا به شعارهایی که به مردم داده اند پایبند 
باشند. از سوی دیگر باید با برخی نهادهای حاکمیتی رایزنی جدی تری صورت می گرفت. 
آقای روحانی در دوران مبارزات انتخاباتی شعارهای مهمی را مطرح کردند. این در حالی 
است که در بخش های مختلف مانند اقوام، جوانان، زنان و سایر بخش ها اتفاق خاصی رخ 
نداد و دولت نتوانست به شعارهای خود عمل کند. نکته دیگر اینکه برخی وزرای کابینه 
آقای روحانی در راستای رویکرد حمایتی جریان اصلاحات نبودند. شاید در ظاهر برخی 
وزرا اصلاح طلب بودند اما در واقع از رویکرد اصلاح طلبی پیروی نمی کردند. نمونه بارز این 
وزرا وزیر کشور بود که مسیری متفاوت از دولت و جریان اصلاحات در پیش گرفت. به همین 
دلیل نیز جریان اصلاحات هنگامی که این وضعیت را مشاهده می کرد باید برخورد جدی تر 

و محکم تری با دولت انجام می داد.
آیا جریان اصلاحات نسبت به عملکرد دولت آقای روحانی به درستی احساس 
مسئولیت کرد؟ چرا پس از سال9۶ فاصله جریان اصلاحات با دولت بیشتر شد؟ آیا 

اعتراضات اخیر این فاصله را بیشتر کرده است؟ 
اصلاح طلبان مدت هاست خطاب به جریان اصولگرایی عنوان می کنند مردم هنگامی 
که از شما عبور کردند به ما رسیدند. در شرایط کنونی نیز جریان اصلاحات به این نتیجه 
رسیده که نمی تواند در حل بحران های اساسی کشور نقش تعیین کننده ای داشته باشد. 
دلیل آن نیز این است که مراکز اصلی تصمیم گیری در اختیار اصلاح طلبان قرار ندارد. با 
این وجود افکار عمومی این مساله را از اصلاح طلبان نمی پذیرد. مردم عنوان می کنند ما به 
خاطر اصلاح طلبان در انتخابات حضور پیدا کردیم و از کاندیدای این جریان حمایت کردیم. 
بنده معتقدم گلایه های جامعه نسبت به وضعیت موجود بجا و بحق است. یکی از مهم ترین 
راه حل های عبور از این چالش ها گفت وگوی ملی بین جریان اصلاحات و حاکمیت و از 
سوی دیگر بین جریان اصلاحات و جریان اصولگرایی است. نظام و جریان های سیاسی 

باید مردم را متقاعد کنند.
آیا حسن روحانی در دوران ریاست جمهوری خود در زمین جریان اصلاحات 

بازی کرد؟ 

رابطه اصلاح طلبان و آقای روحانی را باید بیشتر در دولت دوم ایشان مورد بررسی قرار 
داد. از سال96 به بعد دولت آقای روحانی با تحریم های بین المللی مواجه بود که در روند 
حرکت دولت تاثیر منفی گذاشت. از سوی دیگر برخی ضعف ها نیز در عملکرد بخش هایی 
از دولت وجود داشت. با این وجود اعتراضات رخ داده در سال96 و98 نشان می دهد که 
در زیر پوست جامعه اتفاقاتی در حال رخ دادن است. نکته قابل تأمل این بود که پس از 
پیروزی همه روسای جمهور شیرینی این پیروزی تا یک یا دو سال در جامعه دوام داشت. 
این در حالی است که در دولت دوم آقای روحانی این اتفاق رخ نداد و خیلی زود گروه های 
مخالف تلاش کردند مردم را از حمایت از آقای روحانی ناامید کنند. به عنوان مثال در 
دولت اصلاحات مردم به اندازه از شکل گیری یک دولت اصلاح طلب خشنود بودند که این 
شیرینی تا پایان چهار سال اول ریاست جمهوری رئیس دولت اصلاحات ادامه داشت. این 
در حالی است که ماه عسل روحانی بیشتر از شش ماه طول نکشید. دولت ها در اغلب 
موارد تا مدت ها پس از انتخابات پشت سر خود را نگاه می کردند و قدردان کسانی بودند که 
از آنها حمایت کرده اند. متاسفانه آقای روحانی این کار را نکرد. به همین دلیل نیز خیلی زود 
بین دولت و هوادارانش فاصله ایجاد شد. اصلاح طلبان نیز بارها این نکته را به آقای روحانی 
تذکر دادند که اگر حامیان انتخاباتی خود را از دست بدهد رقیب برای ایشان آغوش نخواهد 
گشود و بهره از اقبال به طرف مقابل نخواهد برد. شاید این اشتباه محاسباتی آقای روحانی 
بود. شاید ایشان گمان می کرد اصلاح طلبان مجبور به حمایت از وی هستند و به همین 

دلیل باید تلاش کند در بین جریان رقیب برای خود جایگاه ایجاد کند.
آیا این اشتباه محاسباتی اصلاح طلبان نبود؟ 

برای پاسخ به این سوال باید دلایل و مسیر تصمیم گیری اصلاح طلبان را مورد تحلیل قرار 
داد. اصلاح طلبان از سال9۲ به بعد عنوان کردند که براساس منافع ملی تصمیم گیری 
خواهند کرد. به همین دلیل نیز تصمیم گرفتند از آقای روحانی حمایت کنند. این وضعیت 
درباره لیست فراکسیون امید نیز وجود داشت و اصلاح طلبان با توجه به منافع ملی تصمیم 
گرفتند از برخی چهره های معتدل جریان اصولگرایی حمایت کنند. با این وجود امروز 
بین آقای روحانی و پایگاه اجتماعی ایشان فاصله افتاده و از سوی دیگر برخی نهادهای 
قدرت نیز اجازه مانور کافی به دولت نمی دهند. در نتیجه در شرایط کنونی جامعه با انباشت 
مطالبات مواجه شده و به همین دلیل نیز با یک جرقه مانند افزایش قیمت بنزین واکنش 
نشان می دهد و اعتراضات خیابانی شکل می گیرد. بخش هایی از قدرت هنوز هم پایگاه 
اجتماعی دولت را باور ندارند. نمونه بارز آن صداوسیما است که هنوز هم رفتار گذشته را 

تکرار می کند و انتقاد به دولت را یکی از رویکردهای اصلی خود می داند.
آیا اعتراضات اخیر سبب تغییر استراتژی اصلاح طلبان برای انتخابات آینده 
شده است؟ اصلاح طلبان با توجه به اعتراضات اخیر چه برنامه هایی را در دستور 

کار خود قرار داده اند؟ 
تاکنون موضوعات مختلفی در جریان اصلاحات برای انتخابات آینده مورد بحث و بررسی 
قرار گرفته است. جریان اصلاحات نیز به دنبال تصمیمی مبتنی بر خرد جمعی است. قرار 
نیست در جریان اصلاحات فرمودگی رخ بدهد و یک نفر دستور بدهد و دیگران اطاعت 
کنند. واقعیت این است که اصلاح طلبان از اتفاقی که برای مجلس دهم رخ داده گله مند 
هستند. این در حالی است که مجلس دهم مانند مجلس نهم نیست و تغییرات مهمی در 
این مجلس رخ داده است. با این وجود برخی که با لیست امید و حمایت اصلاح طلبان 
وارد مجلس شدند به آرمان های اصلاح طلبی وفادار نماندند و پس از مدتی مسیر دیگری 
در پیش گرفتند. به همین دلیل در شرایط کنونی اصلاح طلبان به این نتیجه رسیده اند که 
مسیر جدیدی را امتحان کنند و دیگر قصد ائتلاف ندارند. اصلاح طلبان قصد دارند تنها از 
افرادی در لیست انتخاباتی خود استفاده کنند که سابقه اصلاح طلبی داشته باشند و در 
همه حال به آرمان های اصلاح طلبی وفادار باشند. البته هنوز هیچ  تصمیمی در شورای 
عالی سیاستگذاری جریان اصلاحات تصویب نشده است. در وضعیت موجود نیز دو راهبرد 
بیشتر پیش روی اصلاح طلبان قرار ندارد. نخست اینکه به صورت مشروط ائتلاف می کند 
و دوم اینکه تنها با یک لیست صددرصد اصلاح طلب در انتخابات حضور پیدا می کند و در 
صورت ردصلاحیت چهره های خود با همان افرادی که در صحنه باقی ماندند در انتخابات 

حضور پیدا خواهد کرد.
اگر قرار شد ائتلافی صورت بگیرد با چه شروطی خواهد بود؟ 

هنوز قرائن و شواهد دقیقی در این زمینه وجود ندارد. این احتمال وجود دارد که اگر در 
برخی شهرستان ها چهره های معتدل تری وجود داشته باشد شرایط به شکلی باشد که 
اصلاح طلبان از چنین افرادی حمایت کنند. واقعیت این است که در شرایط کنونی قاطبه 
اصلی اصلاح طلبان با ائتلاف موافق نیستند و تجربه سال9۴ را تایید نمی کنند. رویکرد 
جریان اصلاحات در انتخابات گذشته مجلس بیش از آنکه ایجابی باشد حالت سلبی داشت. 
هدف اصلی نیز جلوگیری از ورود نیروهای تندرو به مجلس بود. در شرایط کنونی جریان 
اصلاحات نمی داند شورای نگهبان چه رویکردی در پیش خواهد گرفت. این در حالی است 
که مشخص نیست قرار است تجدیدنظر صورت بگیرد. بنده نسبت به تجدیدنظر در این 
رویکرد خوشبین هستم. در انتخابات گذشته نیز پس از ردصلاحیت هایی که صورت گرفت 
جامعه تکنولوژی مواجهه با این موضوع را پیدا کرد و اجازه نداد گزینه های تندرو از انتخابات 
عبور کنند. شرایط کشور به شکلی است که شورای نگهبان باید اصولگرایانه شرایط را تحلیل 
کند. ممکن است اگر شورای نگهبان چهره های اصلاح طلب را رد صلاحیت کرد مردم نیز 
به چهره های اصولگرا رأی ندهند و در نتیجه مجلس در اختیار کسانی قرار بگیرد که طرفدار 
هیچ کدام از جریان های سیاسی نباشند و ما در آینده با یک مجلس با پرچم سفید مواجه 

شویم. مجلسی از قدرت کافی برای حل مشکلات کشور برخوردار نباشد.
آیا اصلاح طلبان به دنبال چانه زنی با مسئولان برای گشایش انتخاباتی خواهند 

بود؟ 
این اتفاق در گذشته رخ داد. تا زمانی که آیت ا... هاشمی در قید حیات بودند ایشان در 
این زمینه فعالیت می کردند. در برخی مقاطع نیز آقای جهانگیری این وظیفه را برعهده 
داشتند. البته دیدارهایی بین افرادی مانند آقای موسوی لاری، مجید انصاری، مرتضی 
حاجی و آقای جهانگیری با رهبری نیز صورت گرفته است. با این وجود هرچه به جلوتر 
آمدیم شرایط برای ارتباط با حاکمیت محدودتر از گذشته شده است. ما امیدواریم با توجه به 
شرایط خطیر کشور گشایش هایی در این زمینه نیز صورت بگیرد و اصلاح طلبان بتوانند به 

راحتی با حاکمیت ارتباط برقرار کنند.

سید محمود میرلوحی درگفت وگوی اختصاصی با »ایمان«:

راه حل عبورازچالش های اساسی کشورگفت وگوی ملی است
شورای نگهبان اصولگرایانه شرایط کشور را تحلیل کند                   دیگر نمی توان به مردم امید واهی و غیرواقعی داد                     قدرت اقناع جامعه را از دست داده ایم

آیا موتلفه و روحانیت مبارز با قالیباف کنارمی آیند؟

جنگِ سرلیستی اصولگرایان

سرلیستی لیست اصولگرایان در انتخابات مجلس، تنها چند روز بعد از پایان ثبت نام 
کاندیداها درحال تبدیل شدن به یک بحران است، آنچنان که بنا به گفته ناصر ایمانی 
بعید به نظر نمی رسد لیست اصولگرایان بدون سرلیست و براساس حروف الفبا منتشر 

شود.
با مشخص شدن کاندیداهای اصولگرای حاضر در انتخابات مجلس یازدهم، کلاف 
سردرگم اصولگرایان در انتخابات پیش رو پیچیده تر شده است. یک طرف میزِ مذاکره 
شورای ائتلاف، محمدباقر قالیباف و نواصولگرایان نشسته اند، طرف دیگر میرسلیم و 
موتلفه اسلامی که پیش از این بارها تاکید کرده بودند نمی خواهند دوباره از بچه شلوغ 
های اصولگرا ضربه بخورند. از این سو مصباحی مقدم، موسی پور و جامعه روحانیت 
مبارز و طیف های سنتی که تلاششان وحدت است تا بار دیگر اصولگرایان بازی رقابت 
را نبازند و به این سه طیف باید آقاتهرانی و پایداری ها را هم اضافه کرد که می گویند به 
این راحتی ها برای حضور در لیستِ مشترک کوتاه نمی آیند. اما قرار است سرلیست از 

بین کدام طیف انتخاب شود و سایرین ذیل نامِ او وارد کارزار شوند؟
کار سخت اصولگرایان برای رسیدن به لیست مشترک

کار اصولگرایان برای چینش لیست مشترک سخت خواهد بود،حتی همین حالا که 
با تکیه بر حضور کمرنگ چهره های رقیب امیدی چندبرابر در چهره های آنها نمود 
پیدا کرده و معتقدند دست برتر مجلس بعدی هستند اما در کنار آن نگرانی ها از چند 

لیستی یا چند سرلیستی شدن در این جریان هم اوج گرفته است.  
قالیبافی ها از مدت ها پیش که آمدن نیامدن سردار اصولگرا در هاله ای از ابهام بود 
نامش را به عنوان سرلیست اصولگرایان و حتی رئیس مجلس بعدی برجسته کرده 
بودند. تحرکاتی هدفمند که به دیگر اصولگراها این پالس را می فرستاد که در صورت 
کاندیداتوری قالیباف کسی دیگر شانس سرلیستی یا ریاست مجلس بعدی را نخواهد 
داشت. این نگاه اما مخالفانی جدی هم دارد. از پایداری ها تا همین حزب موتلفه که 
کاندیدای شاخصش را به میدان فرستاده و از قضا نشست و برخواستی هم با شهردار 

پیشین تهران دارند. 
موتلفه و روحانیت مبارز کنار قالیباف قرار می گیرند؟

هرچند قالیباف در انتخابات ریاست جمهوری 96 در نهایت با دلخوری به ائتلاف 
با ابراهیم رئیسی و همراهی با تصمیم جریان اصولگرا تن داد اما میرسلیم تا آخر ماند 
و موتلفه نخواست از موضعش عقب بنشیند. اما آیا اینبار موتلفه ای ها با وجود گله 
هایی که دارند ترجیح می دهند بازهم به قیمت وحدت اصولگرایان در کنار تصمیم 
شورای ائتلاف قرار گرفته و حامی سرلیستی قالیباف شوند؟ ناصر ایمانی، تحلیلگر 
اصولگرا،  می گوید: » جریان سنتی اصولگرایان شامل حزب موتلفه و جامعه روحانیت 
مبارز با جریان های جدیدتر به خصوص طیف آقای قالیباف اختلاف نظرهایی دارند. 
همانطور که در میان طیف های اصلاح طلب هم این اختلاف نظرات هست. با این 
حال تاکنون مشخص شده که طیف آقای قالیباف و سنتی ها و موتلفه در انتخابات 
یکپارچه عمل می کنند و در لیست مشترک قرار می گیرند و موتلفه قطعا لیست 

مستقل ارائه نمی کند.«
بلکه جامعه  انتخابات فقط موتلفه ای ها نیستند،  نماینده طیف سنتی در  اما 
روحانیت مبارز با دو کاندیدای شاخص یعنی مصباحی مقدم و موسی پور در عرصه 
رقابت حضور دارند. دو چهره ای که هرکدام می توانند به نوعی شانس سرلیستی 
داشته باشند.ظاهرا بحث بر روی این مسائل آنقدر جدی شده که به گفته ایمانی، 
» این صحبت هست که عکس هیچکس بالای لیست قرار نگیرد و اسامی براساس 
حروف الفبا منتشر شود یعنی هیچ عکسی بالا نیاید که باعث اختلاف نظر شود یا 

شائبه ای ایجاد کند.«
پایداری ها همچنان بلای جان اصولگرایان

اما طرف دیگر ماجرا پایداری ها هستند که دبیرکل شان پا به میدان گذاشته و به 
دنبال رسیدن به کرسی های سبزِ پارلمان است. اصولگرایان مدت هاست سازِ مخالفِ 
پایداری ها را می شنوند. می گویند پایداری به صراطِ شورای ائتلاف مستقیم نمی شود 

اما همچنان درحال گفتگو و رایزنی با آنها هستند.
پالس  پایداری در گفتگویی آخرین  از اعضای جبهه  ابطحی یکی  محمد جواد 
های انتخاباتی این طیف را نه فقط به شورای ائتلاف که به سوی قالیباف فرستاده و  
همچنان بر طبلِ جدایی و به خصوص مخالفت با قالیباف و جریانش کوبیده است. او 
گفته: » خود دوستان اصولگرا نیز باید انعطاف پذیر باشند. همه اش گفته می شود که 
چرا جبهه پایداری انعطاف نشان نمی دهد؟ خب چرا آنها انعطاف به خرج نمی دهند؟ 
انتظار داریم تیم آقای قالیباف هم کوتاه بیاید. اگر بخواهند به لیست واحد و اجماع 

برسند، طبیعتا باید همین طور شود.«
طبق اظهارات این عضو پایداری »ممکن است اصولگرایان در تهران حتی 3 لیست 
جداگانه داشته باشند. او در این رابطه گفته: »آقای قالیباف یک لیستی را تنظیم کرده 
و خودش نیز سرلیست می شود. یک لیست را جبهه پایداری و یک لیست دیگری را هم 
جبهه پیروان خط امام و رهبری می دهد. هرچند افرادی برای کدخدامنشی و نزدیک 
کردن دیدگاه ها به یکدیگر وسط میدان آمده اند که امیدواریم به نتیجه برسند. آقای 

صدیقی و آقای موحدی کرمانی آمده اند و در حال رایزنی هستند.«
احتمال ارائه لیست مشترک بین پایداری ها و شورای ائتلاف

ایمانی هم این اختلافات و اما و اگرهای پایداری ها را تایید می کند و معتقد است:» در 
رابطه با اختلاف نظر در طیف اصولگرایی در جریان تصمیم گیری های انتخاباتی فقط 
جبهه پایداری مطرح است. درحال حاضر سایر طیف های جریان اصولگرا ذیل همان  
جبهه متحد اصولگرایان قرار دارند. هرچند این امکان همچنان وجود دارد که پایداری 
ها با سایر اصولگرایان لیست مشترک ندهند یا در برخی شهرها مشترک باشند و در 
برخی شهرها لیست متفاوتی داشته باشند. هرچند اگر لیست مشترک ندهند باز هم 

احتمالا بسیاری از افراد دو لیست مشترک خواهند بود و فقط تعدادشان تفاوت دارد.«
سرلیست اصولگرایان حتما رئیس مجلس یازدهم خواهد شد؟

با این تفاسیر آیا ممکن است جبهه پایداری سهم بیشتری در لیست ها بگیرد و از 
سرلیستی دبیرکلش –آقاتهرانی- چشم پوشی کند؟ آیا می توان تصور کرد هیچ یک 
چهره های این چهارضلع –قالیباف، آقاتهرانی، مصباحی مقدم و میرسلیم، به فکر 
سرلیستی نباشند و ماجرا با پیشنهادِ »تنظیم لیست براساس حروف الفبا« ختم به خیر 
شود؟ ناصر ایمانی در همین رابطه  می گوید که »شاید برخی فکر کنند که هرکس 
سرلیست شد الزاما و قطعا رئیس مجلس هم می شود. این تصور غلطی است و اگر 
دقت شود در همین ادوار گذشته مجلس، سرلیست الزاما رییس مجلس نشده و 
اهمیت و معنای خاصی جز اینکه آن لیست در افکار عمومی به نام آن شخص شناخته 

شود، ندارد.«
اصولگرایان از پرتگاه سرلیستی عبور می کنند؟

به هرحال سرلیستی موضوعی است که قطعا مورد بحث و جدل قرار گرفته و می 
گیرد. همانطور که این موضوع آنقدر اهمیت داشت که در انتخابات دوره قبل مجلس، 
نام و عکس حدادعادل شب آخر و در تصمیمی ناگهانی در کنار چهره روحانی آن 
لیست یعنی ابوترابی فرد، قرار گرفت. باید منتظر ماند و دید اصولگرایان برای حفظ 

وحدت و کسب پیروزی تن به چه روشی در بستن لیست و سرلیست خواهند داد.

 عضو هیات رییسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس گفت: در همه دنیا و حتی در کشورهای پیشرفته مسئله 
اعتراضات وجود دارد.نباید فکر کنیم این اتفاقات فقط در کشور ما 
رخ می دهد بلکه باید اصل حق اعتراض را بپذیریم و نگاهی درست و 

علمی در تبیین مسائل جامعه داشته باشیم.
به  اشاره  با  گویی  و  گفت  در  نوبندگانی«  جمالی  »محمدجواد 
اتفاقات بعد از اصلاح قیمت سوخت در کشور و راهکارهای درست 
مواجهه با این اتفاقات گفت: در همه دنیا حتی در کشورهای پیشرفته 
مسئله اعتراضات وجود دارد و اینکه ما فکر کنیم این اعتراضات فقط 
مختص کشور ما است نگاه اشتباهی است. بنابراین اصل وجود 
اعتراضات در جامعه را باید بپذیریم. همواره یکسری آدم ها در کشور 
هستند که با بعضی از تصمیمات موافق نیستند. حتی برخی ممکن 
است به علل متفاوت با ماهیت حکومت و ارزش هایی که انقلاب 

اسلامی بر پایه آن ها ایجاد شد، موافق نباشند.
نگاه علمی به نارضایتی های اجتماعی داشته باشیم

نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
افزود: موضوع بعدی این است که ما بایستی به صورت علمی و جامع 
به قضایا نگاه کنیم و مشخص کنیم که این اعتراضات رخ داده چقدر 
به ناکارآمدی مسئولان و چقدر به فشار بیگانگان مرتبط می شود. 
باید برآوردی از نقش حوزه های مختلف در ایجاد این نارضایتی ها 
داشته باشیم، علاوه بر  این عملکرد نهادهای فرهنگی مانند صدا 

و سیما، نهادهای اجتماعی، اقتصادی و غیره باید مشخص شود.
سیستم بودجه ریزی باید بر مبنای آمایش سرزمین 

طراحی و تدوین شود
نماینده مردم فسا سومین گام در این زمینه را توجه به منافع ملی 
بلوغ سیاسی  واقعاً  باید  ما  دانست و خاطرنشان کرد: مسئولین 
به آتش  را  نباید به خاطر یک دستمال قیصریه  را داشته باشند. 
زد، مسئولین ما نباید مانند برخی نمایندگان که این روزها درحال 
سیاه نمایی هستند، رفتار کنند و همه ما باید منافع ملی را بر منافع 
شخصی ترجیح بدهیم.  نوبندگانی افزود:  سیستم بودجه بندی و 
بودجه ریزی کشور اسیر همین عدم ترجیح منافع ملی است و باید 
آن را از این وضعیت که بخواهیم همه را راضی کنیم نجات بدهیم. 
سیستم بودجه ریزی ما باید بر اساس آمایش سرزمینی انجام بگیرد تا 
دیگر شاهد نباشیم که مثلا در جایی که آب وجود ندارد پتروشیمی یا 

صنایع فولاد ایجاد شود و اینگونه منابع خود را از بین ببریم.
اهتمام ویژه ای به اصلاح فرهنگ غلط داشته باشیم

عضو فراکسیون مستقلین ولایی با تاکید بر لزوم مدیریت درست 
اصلاح  بر  باید  کشور  مدیران  اهتمام  گفت:  جامعه  در  توقعات 
فرهنگی باشد. باید ببینیم چرا در دنیا از نظر فرهنگ انرژی جزو 
بدترین ها هستیم؟ چرا از نظر مصرف مشروبات الکلی و مواد مدر 
در منطقه جزو اولین ها هستیم؟ چرا از نظر فرهنگ ترافیک جزو 
بدترین ها هستیم؟ چرا از نظر آلودگی هوا در دنیا اول یا دوم هستیم؟ 

چرا از نظر سزارین که این همه هزینه روی دست دولت می گذارد، 
اول هستیم؟ چرا از نظر عمل های زیبایی خانم ها و حتی آقایان در 

دنیا جز به ۴-۵ کشور اول هستیم؟
جمالی نوبندگانی افزود: علاوه بر اینها باید ببینیم چرا از نظر 
مصرف خودسرانه دارو و آنتی بیوتیک در دنیا اول هستیم؟ چرا 
هزینه های بیمه ای ما به صورت وحشتناکی بالا است و سالانه هر 
بیمه شده ای حداقل یک ام آر آی دارد؟ ما در دنیا از نظر تعداد 
دانشگاه های بی کیفیت هم اول هستیم و تعداد دانشگاه های ما با 
کشور چین، با جمعیت میلیاردی برابر است؟ و بسیاری چرای دیگر 

که ما مسئولین این کشور باید بشینیم و این مسائل را حل کنیم.
آموزش پرورش کیفی سازی شود

و  آغاز کنیم  از مدارس  را  باید فرهنگ سازی  وی اظهارداشت: 
آموزش و پرورش باید در توجه به این مسائل پیشگام باشد. به عبارتی 
باید آموزش و پرورش را کیفی سازی کرد. اما متاسفانه در همین 
مجلس دهم که ۵ نفر برای مدیریت آموزش و پرورش به مسئولیت 
رسیده اند، هر نماینده علیه وزیر آموزش و پرورش حرف می زند به 
مسئله حقوق معلمان و رتبه بندی آنها می پردازد و هیچ کدام از این ها 

در مورد کیفیت آموزش سوالی ندارد.
از سیاست زدگی در مباحث تخصصی پرهیز شود

مختلف  های  حوزه  در  سیاست زدگی  آسیب  به  اشاره  با  وی 
گفت: متاسفانه ما در کشور، مشکلات فنی و تخصصی را تبدیل 

به ابزارهایی برای رقابت های سیاسی می کنیم. در نتیجه مردم را با 
بمباران اخبار منفی مواجه کرده ایم و هر روز خبرهای منفی مانند 
دزدی ها را منتشر می کنیم. در حالی که خبررسانی باید هدایت 
شده باشد، اینکه الان با این رفتار اعتماد مردم را به هر مسئولی 
گرفته ایم، خیلی بد است. بنابراین باید برگردیم و اعتمادسازی 

کنیم.
مسئولین شایسته انتخاب و انتصاب شوند

عضو هیات رئیسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی با 
تاکید بر این که اقدامات ذکر شده را باید همه مسئولین در همه قوا 
و ارکان کشور به صورت متحد انجام دهند، تصریح کرد: اگر برای 
مسئولیت های مختلف آدم های درستی را انتخاب کنیم می توانیم 
به سمت حل این مشکل بزرگ اجتماعی حرکت کنیم. اینکه فلان 
فرد با فشار من نماینده، چون در ستاد من کار می کرده است، به 
مسئولیتی برسد معلوم است نتیجه چه می شود. آدمی که سواد 
ندارد و مسئولیتی می گیرد، معلوم است که دنبال چیست. آدمی که 
فقط جناحی و حزبی فکر می کند معلوم است که برآیند مدیریتش 
چه می شود. نتیجه مدیریت آدمی که فقط به فکر سفر خارجی 
است، مشخص است. در نتیجه باید در انتخاب مسئولین در سطوح 
مختلف هم دقت نظر بیشتری وجود داشته باشد. وی در پایان افزود: 
بالاخره در بین مسئولین یکسری ها هستند که با شایستگی انتخاب 

شده اند و می تواند این تغییرات را آغاز کنند.

عضو هیات رییسه کمیسیون امنیت ملی مجلس:

 نگاه علمی به نارضایتی های اجتماعی داشته باشیم



 استاندار قم با اشاره به لزوم توسعه زیرساخت های بهداشت 
و درمان در استان، بر ضرورت تکمیل و تجهیز طرح های 
نیمه تمام به ویژه بیمارستان تخصصی امیرالمؤمنین)ع( تاکید 

کرد.
و  درمان  بهداشت،  وزیر  سفر  جریان  در  سرمست  بهرام 
آموزش پزشکی به قم در نشستی با هیات رییسه دانشگاه 
علوم پزشکی قم، با اشاره به ظرفیت ها و نیاز استان در تامین 
واحدهای درمانی افزود: بخش های بهداشت و درمان موجود 
تمام توان خود را برای رفع نیاز مردم بکار می برند، اما لازم 
است تا نسبت به تخصیص سرانه بهداشت و درمان در استان 

اصلاحات لازم صورت گیرد.
وی به طرح های نیمه کاره استان در بخش درمان اشاره و 
اضافه کرد: بیمارستان تخصصی قلب و بیمارستان یک هزار 
تختخوابی که با سرمایه گذاری بخش خصوصی و حمایت 
مدیران استان در حال اجراست با بهره برداری از آن ها شاهد 
ارائه  مطلوب تر خدمات بهداشت و درمان تخصصی خواهیم 

بود.
بیمارستان قلب با زیربنای ۴۷ هزار مترمربع در 11 طبقه 
تحت اشراف دفتر آیت الله سید علی سیستانی از مراجع 
تقلید شیعیان در عراق، در حال ساخت است و بر اساس 

طرح اولیه قرار است در سه سال تکمیل شود.
وی جایگاه مهم استان قم در سطح کشور و جهان اسلام 
را موردتوجه قرارداد و گفت: مدیریت استان پیگیر بهره مندی 
از ظرفیت های ملی جهت افزایش اعتبارات ملی در راستای 
افزایش سطح خدمات بهداشتی و درمانی به مجاوران و زائران 

است.
سرمست با تأکید بر اهمیت آموزش برای کارکنان و کادر 
خاطرنشان  استان،  درمان  و  بهداشت  واحدهای  درمانی 
کرد: دانشگاه علوم پزشکی قم برنامه ریزی لازم را برای ارتقای 

کیفیت آموزش کارکنان خود صورت دهد.
 مشکلات تولیدکنندگان قم

 با جدیت بررسی می شود
گفت وگوی  شورای  جلسه  در  همچنین  سرمست   بهرام 
بخش خصوصی و دولت ،  بیان کرد: در این جلسات، نظرات 
بخش خصوصی با صراحت و شفافیت شنیده می شود و این 
فرصت خوبی است تا مشکلات بخش تولید از زبان خود 

کارآفرینان بیان و برای رفع آن راهکاری ارائه شود.

وی افزود: مصوبات جلسه قبلی این شورا که با حضور آقای 
نهاوندیان معاون اقتصادی رئیس جمهوری برگزار شد به طور 
کامل موردبررسی قرار گرفت و بسیاری از موارد مطرح شده 
در آن جلسه به نتیجه رسید و بخش باقی مانده نیز در حال 
پیگیری است.وی ادامه داد: هدف ما این است که نتیجه این 
جلسات کاربردی و دارای خروجی مورد انتظار برای پیشرفت 

اقتصاد استان باشد.
حضور  با  موارد  اکثر  در  جلسات  این  گفت:   سرمست 
انتظار  خاطر  همین  به  می شود  برگزار  کشوری  مقام های 
می رود،  مسائل و مشکلات بخش خصوصی استان در سطح 

ملی پیگیری شود و برای رفع آن اقدام لازم صورت گیرد.
وی بیان کرد: عملکرد برخی از دستگاه ها درزمینهٔ حمایت 
از بخش خصوصی قابل دفاع نیست و در مواردی فعالان 

اقتصادی درگیر بروکراسی های اداری می شوند.
اسلامی  شورای  مجلس  نمایندگان  از  داد:  ادامه  وی 
می خواهیم در فصل بودجه تلاش خود را برای بهبود شرایط 
کسب وکار و حمایت از فعالان اقتصادی بخش خصوصی 

به کارگیرند.
به فکر بازآفرینی و کارآمدی
 بافت های فرسوده قم باشید

 استاندار همچنین عصر پنجشنبه درجلسه کارگروه امور 

زیربنایی قم  گفت: تمام سیاست گذاری های مسکن استان 
باید بر محور و اولویت کارآمدی بافت های فرسوده سوق پیدا 

کند. 
بهرام سرمست خاطرنشان کرد: مسئولان استان قبل از 
اینکه به فکر آباد کردن بیابان های اطراف شهر باشند فکری 
شهری  ناکارآمد  و  فرسوده  بافت های  معضلات  حل  برای 

باشند.
وی با اشاره به طرح الحاق 133 هکتار از اراضی بلوار آیت 
الله بروجردی برای تولید مسکن گفت: مجموعه مدیریت قم 
از کلیات این طرح حمایت می کند اما باید مباحث مربوط به 

تامین زیرساختها به زودی مشخص و تعیین شود.
وی همچنین گفت: وجود انبوه سکونتگاههای غیررسمی 
است،  قم  معماری  و  شهرسازی  مشکلات  از  دیگر  یکی 

خدمات رسانی کامل به این محدوده باید تقویت شود.
وی اضافه کرد: برای کارآمدی بافت های فرسوده استان 
با  کاربردی  و  مهم  بسیار  تصمیمات  اخیر  روزهای  در  قم 
حضور رئیس مجلس شورای اسلامی و وزرای دولت گرفته 
شده است. استاندار قم گفت:  در کنار طرح های بازسازی 
از  استان  مدیریت  مجموعه  شهری،  فرسوده  بافت های 
طرح های افزایش ظرفیت مسکن درقالب طرح اقدام ملی 

حمایت کامل را انجام می دهد.

شهردار قم:

پروژه پیاده راه انقلاب در ۶ ماه 
اجرا می شود

شهردار قم گفت: آرام سازی خیابان انقلاب از  جمعه در دو شیفت کاری 
و بااعتبار اولیه ای بالغ بر چهار ونیم میلیارد تومان آغازشده و در 6 ماه پروژه به 
بهره برداری خواهد رسید.سید مرتضی سقاییان نژاد ظهر روز پنجشنبه در بازدید 
از طرح پیاده راه خیابان انقلاب که به همراه سرمست استاندار قم، عبدالله 
جلالی رئیس شورای اسلامی شهر قم و جمعی از مدیران شهری انجام شد، 
در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره بر لزوم اجرای پروژه پیاده راه خیابان انقلاب 
اظهار داشت: اجرای پیاده راه خیابان انقلاب اولویت ویژه ای برای شهرداری 
دارد. وی با تأکید بر ساماندهی خیابان های اطراف حرم مطهر حضرت معصومه 
)س( افزود: بعد از اجرای آرام سازی و پیاده راه خیابان ارم باید آرام سازی خیابان 
انقلاب انجام شود و سپس تا چهارراه شهدا ادامه یابد. شهردار قم علت بازدید 
امروز را ایجاد وحدت نظر بین مدیران استانی در اجرای این پروژه عنوان و تصریح 
کرد: بازدید امروز برای تجمیع نظرات مدیران شهرداری با مدیران استانی بوده تا 
در اسرع وقت عملیات عمرانی این پروژه آغاز شود. وی از آغاز عملیات عمرانی 
خیابان انقلاب از روزجمعه ۲۲ آذرماه خبر داد و گفت: آرام سازی خیابان انقلاب 
از فردا در دو شیفت کاری و بااعتبار اولیه ای بالغ بر چهار ونیم میلیارد تومان 
آغازشده و در 6 ماه پروژه به بهره برداری خواهد رسید. سقاییان نژاد به مشکلات 
خیابان عمار یاسر نیز اشاره کرد و گفت: حل مشکلات و پیچیدگی های حقوقی 
خیابان عمار یاسر و قسمت شرقی حرم مطهر حضرت معصومه )س( در دستور 
کار شهرداری بوده و تا امروز جلسات متعددی برای حل این معضل برگزارشده 
است. وی رفع مشکل بلوک E را در اولویت قسمت شرقی حرم مطهر دانست 
و ادامه داد: در صورت رفع مشکلات حقوقی این بلوک این قسمت در تصرف 
شهرداری قرارگرفته و پارکینگ، ساختمان سازی و نماسازی آن نیز به ترتیب انجام 

می شود.
 استاندار قم:

 اجرای پیاده راه انقلاب اهمیت ویژه ای برای شهر قم دارد 
 استا ندارقم نیز در این  بازدید اجرای پیاده راه خیابان انقلاب را موردتوجه 
قرار داد و گفت: با توجه به موقعیت استراتژیک این خیابان و رونق کسب وکار 
در آن، اجرای این طرح برای شهر قم دارای اهمیت ویژه ای است.  سرمست  
اجرای پروژه خیابان انقلاب را در راستای تکمیل ساماندهی خیابان های اطراف 
حرم عنوان کرد و افزود: تدابیر لازم برای دسترسی آسان به حرم مطهر حضرت 
معصومه )س( نیز اندیشیده شده است. استاندار قم با تأکید بر اجرای رینگ 
ویژه حمل ونقلی در اطراف حرم در مسیرهایی که پروژه آرام سازی در آن اجرا 
می شود، تصریح کرد: شهرداری موظف به ساماندهی حمل ونقل خیابان ارم 
و انقلاب با ماشین های برقی برای دسترسی آسان افراد به حرم مطهر حضرت 
معصومه )س( است. وی همچنین یکی دیگر از نیازهای خیابان انقلاب را تأمین 
پارکینگ موتورسیکلت برای کسبه منطقه دانست و خاطرنشان کرد: یکی دیگر 
از تعهدات شهرداری ساخت و ایجاد پارکینگ موتورسیکلت در این خیابان است 
که ضمن اجرای پروژه تأمین می شود. سرمست مدت اجرای پروژه را 6 ماه اعلام 
کرد و گفت: این پروژه در مدت 6 ماه به بهره برداری رسیده و علاوه بر ساماندهی 
تردد در هسته مرکزی شهر، با توجه به بافت تاریخی این منطقه خیابان به مسیر 

تفرجگاهی شهروندان و زائران تبدیل می شود.
 

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم  خبرداد

توسعه 2۰ درصدی فیبر نوری در قم
 تا پایان سال

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم با اشاره به امضای تفاهم نامه 
ویژه توسعه فیبر نوری در شهر قم، از پیشرفت ۲۰ درصدی این پروژه تا پایان سال 

و امکان انتقال سریع و آسان اطلاعات با حجم بالا برای شهروندان قم خبر داد.
محسن رنجبر در حاشیه برپایی نمایشگاه الکامپ استان قم با اشاره به امضای 
تفاهم نامه شهرداری قم با شرکت های دانش بنیان و استارتاپ ها، اظهار داشت: 
تفاهم نامه ای با شرکت شاتل امضا شد که در مقدمات تبدیل شدن قم به یک 
شهر هوشمند با زیرساخت هایی که ما در بحث انتقال اطلاعات و فیبر نوری 
و انواع دیگر زیرساخت ها داریم، بسیار مؤثر است. معاون برنامه ریزی و سرمایه 
انسانی شهرداری قم با بیان اینکه برنامه زیرساخت های خود را با آنچه که شاتل 
انتقال  یک  به این ترتیب  افزود:  می گذاریم،  اشتراک  به  کند  اجرا  می خواهد 
اطلاعات پرسرعت با سرعت های بسیار بالا می تواند در محله های قم تا آخرین 
نقاط شهر اتفاق بیفتد. رنجبر ادامه داد: با اجرای این پروژه، انتقال سریع و آسان 
اطلاعات با حجم بالا ممکن می شود که مردم می توانند از سرویس های مختلف 
با ایجاد ارزش افزوده در کسب  و کار و مسائل تفریحی و غیره استفاده کنند که 
منجر به افزایش کیفیت زندگی و تقویت موضوعات زیست محیطی می گردد. وی 
با اشاره به اینکه تحقق این موضوع، دانش شهر را بالا می برد و این یک تفاهم 
ویژه است که تا پایان سال ۲۰ درصد از این پروژه پیشرفت خواهد کرد که مردم 
خروجی های آن را شاهد خواهند بود، خاطرنشان کرد: بحث قم کارت و اتوبوس 
هوشمند از دیگر موضوعات مورد تفاهم بود که با صنایع الکترونیک ایران برای 

هوشمند سازی اتوبوس های شهری تفاهم نامه آن را امضا کردیم.
 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم :

تقاطع ولیعصر)عج( تا پایان سال افتتاح می شود
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم گفت: افتتاح 
نهایی تقاطع ولیعصر)عج( به احتمال زیاد تا پایان امسال انجام خواهد شد، اما در 
بدترین حالت می توان گفت که تا بهار سال آینده این تقاطع حتماً افتتاح شده و 
مورداستفاده مردم قرار خواهد گرفت. روح الله امراللهی اظهار کرد: برآورد اولیه 
برای ساخت تقاطع ولیعصر)عج( ۵۵ میلیارد تخمین زده شده بود اما اینکه هزینه 
نهایی تکمیل این پروژه چقدر باشد با توجه به نوسانات قیمت ها مشخص نیست. 
رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه 
این پروژه زمان بر شده است، افزود: افتتاح نهایی تقاطع ولیعصر)عج( به احتمال 
زیاد تا پایان امسال انجام خواهد شد، اما در بدترین حالت می توان گفت که تا بهار 
سال آینده این تقاطع حتماً افتتاح شده و مورد استفاده مردم قرار خواهد گرفت. 
امراللهی خاطرنشان کرد: چندین بار قول افتتاح پروژه تقاطع ولیعصر)عج( داده 
شده است، تمام تلاش مدیریت شهری این است که حتما تقاطع ولیعصر)عج( 
امسال انجام شود اما بنا به هر دلیلی و تغییرات فصلی و هوایی ممکن است این 
پروژه در زمستان افتتاح نشود. وی گفت: بخشی از آن به علت تغییرات قیمتی و 
بخشی از آن هم به دلیل جابجایی مدیریتی و عمرانی شهر است که توأم با یکدیگر 
شد و باعث شد از زمان پروژه خارج شویم. رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل 
شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: افتتاح تقاطع ولیعصر)عج( باعث می شود 
حلقه ترافیکی بیرون شهر در قسمت شمالی تکمیل می شود این تقاطع رزروی 
است برای روزهای پرترافیک از جمله آخر هفته و روزهای آئینی که مسافرانی که 

به مقصد جمکران حرکت می کنند ترافیک را پوشش می دهد.
 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم:

روزانه ۶۵۰ تن زباله به سایت البرز قم 
منتقل می شود

 مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با بیان اینکه روزانه 6۵۰ تن 
زباله به سایت البرز منتقل می شود، گفت: راه اندازی خط دوم پردازش پسماند 
۵ میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد. سیدعبدالله میرابراهیمی با بیان اینکه حدوداً 
6۵۰ تن زباله روزانه به سایت البرز انتقال پیدا می کند، اظهار کرد: 3۰۰ تن از 
این پسماند در خط پردازش تبدیل به کود کمپوست می شود و تلاش داریم با 
استفاده از ظرفیت بخش خصوصی بتوانیم خط دوم را راه اندازی کنیم و کل زباله 
را پردازش و فرآیند تبدیل به کود کمپوست را انجام دهیم. مدیرعامل سازمان 
مدیریت پسماند شهرداری قم با تأکید بر اینکه این خط پردازش پسماند 3۰۰ 
تنی خط به روز و مدرنی است که کار می کند، تصریح کرد: این خط با تمام 
امکانات و ساخت و تجهیزات 1۵ میلیارد تومان برای شهرداری هزینه داشته 
است و طوری راه اندازی شده که بخشی از امکانات خط دوم هم در آن پیش بینی 
شده است. میرابراهیمی با تأکید بر اینکه راه اندازی خط دوم پردازش پسماند 
سایت البرز نیازمند ۵ میلیارد تومان اعتبار است، بیان داشت: با راه اندازی این 
خط پسماند تولید شده در شهر به طور کامل پردازش شده و تبدیل به کمپوست 

می شود و دفن به صفر می رسد.
 

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم  خبرداد

ساخت مجتمع رفاهی مدرن در 
پارکسوار شمالی

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از عقد قرارداد برای ساخت 
مجتمع رفاهی در این پارک سوار خبر داد و خاطرنشان کرد: به زودی پیمانکار 
ساخت مجتمع رفاهی در یک طبقه را آغاز کرده و با توجه به  پیش بینی های 
انجام شده تا پایان سال این مجتمع رفاهی به بهره برداری خواهد رسید. وی 
خدمات ارائه شده در این مجتمع خدمات رفاهی را تشریح و بیان کرد: خدمات 
پیش بینی شده در این مجتمع که به مسافران و رانندگان ارائه  شود، خدماتی از 

قبیل رستوران، نمازخانه، فروشگاه، کافه، سرویس بهداشتی و حمام است.

به ازای هر صندلی مجلس چند نفر ثبت نام کردند؟ 
 سخنگوی ستاد انتخابات کشور گفت: به ازای هر کرسی مجلس شورای اسلامی ۵۵ نفر نام نویسی 
کردند.سید اسماعیل موسوی سخنگوی ستاد انتخابات کشور در برنامه گفتگوی ویژه خبری با بیان 
اینکه یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی و انتخابات میان دوره ای مجلس خبرگان 
رهبری نخستین انتخابات پس از صدور بیانیه گام دوم انقلاب از سوی مقام معظم رهبری است، 
گفت: ستاد انتخابات کشور را از اردیبهشت امسال تشکیل و برنامه ریزی های لازم برای برگزاری آن 
را انجام دادیم و از دهم آذر نام نویسی از داوطلبان را آغاز کردیم.وی با اشاره به اینکه نام نویسی از 
داوطلبان نمایندگی مجلس شورای اسلامی در 16 آذر پایان یافت، ادامه داد: از ۲۰8 حوزه انتخابیه 
۲9۰ نماینده به مجلس شورای اسلامی راه خواهند یافت.موسوی با بیان اینکه به ازای هر کرسی 
مجلس شورای اسلامی ۵۵ نفر نام نویسی کردند، گفت: استان های البرز و تهران بیشترین نسبت 
و هرمزگان و کهگیلویه و بویراحمد، کمترین نسبت را دارند.وی با بیان اینکه 1۲ درصد نام نویسی 
شدگان را بانوان تشکیل می دهند، گفت: این رقم نسبت به دوره قبل بیش از 33 درصد افزایش دارد، 
همچنین 88 درصد نام نویسی شدگان را هم آقایان تشکیل می دهند که این رقم در مقایسه با دوره 
قبل، 3۲ درصد افزایش نشان می دهد.موسوی تصریح کرد: سن 36 درصد از داوطلبان کمتر از ۴۰ 
سال است که نشان از علاقه جوان تر ها برای مشارکت در فعالیت های اجتماعی و سیاسی است.
سخنگوی ستاد انتخابات کشور با بیان اینکه ۲6 درصد از داوطلبان، ایثارگر هستند افزود: جوانترین 
داوطلبان، 3۰ سال و پیرترین آن ها ۷۵ سال سن دارند که این اعداد طبق قانون، حداقل و حداکثر 

سن مجاز برای نام نویسی مجلس شورای اسلامی است.
 

احتمال بیرون آمدن ۳ لیست از جریان اصولگرا
حسن بیادی، فعال سیاسی اصولگرا در گفتگویی با نامه نیوز به نکاتی پیرامون عدم به لیست واحد 
رسیدن اصولگرایان و خلا ریش سفیدی میان جناح راست، اشاره کرده است.وی می گوید: بعد از 
فوت جناب آقایان مهدوی کنی و عسکراولادی بین مجموعه های اصولگرا خلا جدی ریش سفیدی 
به وجود آمد بنابراین چنانچه کسی که بخواهد حرف آخر را در این اردوگاه سیاسی بزند وجود ندارد. 
البته در حال حاضر افراد و گروه های تمامیت خواه با طرح ادعا هایی واهی سعی می کنند مدیریت 
و لیدری این صحنه ناهمگون را به دست بگیرند، اما چون تصمیمات شان توجیه منطقی ندارد و 
همه منافع را فقط برای خود ویا باند همسوی خود می خواهند، پس نمی توانند همه گروه ها را به 
هم متصل کنند.بیادی با بیان اینکه حداقل 3 لیست اثرگذار بیرون می آید، گفت: جبهه پیشرفت، 
رفاه و عدالت، شورای ائتلاف و پایداری لیست جدا خواهند داد. از صحبت های آقای باهنر این طور 
برداشت می شود که لیست نمی دهند و با شورای باصطلاح »شاجا« ائتلاف نموده اند. اگرچه افراد 
محترمی در جبهه های ائتلاف »شاجا« و پایداری حضور دارند، اما همانطور که قبلًا گفتم هرنوع 
فعالیت آنان قابل تقدیر میباشد، ولی آنان را بدلیل عده و عدم وحدت هیچ گاه گروه موفقی ندیده 

و نخواهم دید. 

کشف باند زمین خواری در دماوند
 دادستان دماوند با اشاره به اینکه باند بزرگ زمین خواری در دماوند کشف شده است از دستگیری 
۴ نفز از مدیران ارشد باند رانت ادارات خبر داد. حسن ابراهیمی بسابی در خصوص کشف باند زمین 
خواری در دماوند اظهار داشت: مچنین مدیران مفسد که توامان با زمین خواران با تشکیل باند های 
زمین خواری صد ها هکتار از اراضی دولت را با زد و بند های غیرقانونی به افراد فاقد صلاحیت واگذار 
می کردند و سواستفاده هایی را انجام می دادند مورد شناسایی قرار گرفتند.دادستان دماوند بیان 
داشت: انشااله در اینده ای نزدیک خبر خوشی را برای جامعه و مردم در مبارزه بی امان با مفسدان 
اقتصادی و زمین خوران معرفی خواهیم کرد و انچه که اکنون قابل بازگو است این است که هم اکنون 
۴ نفر از مدیران ارشد ادارات را شناسایی و دستگیر کرده ایم و برآورد می شود که صد ها هکتار از اراضی 
دولت در نتیجه رسیدگی به این پرونده به دولت بازگزدانده شود.ابراهیمی بسابی همچنین عنوان 
داشت: از طرف دیگر بالغ بر ۵۰ نفر از باند مفسد اقتصادی اداری که در قالب شبکه رانت بوده اند 

شناسایی می شوند و به سزای عمل خواهند رسید و اراضی دولتی بازگردانده خواهد شد.

موسوی لاری: ممکن است هیچ لیستی ارائه ندهیم 
سید عبدالواحد موسوی لاری گفت : باید منتظر نتیجه بررسی صلاحیت ها باشیم و ببینیم شورای 
نگهبان چه تعدادی از نیرو های اصلاح طلب را تأیید صلاحیت می کند. اگر کاندیدایی نداشته باشیم 
طبیعتا نمی توانیم لیستی بدهیم و وقتی لیستی نباشد، جناب خاتمی از چه چیزی باید حمایت 
کند؟ در حقیقت این احتمال وجود دارد که اصلا لیستی ارائه نشود.  وی افزود : ندادن لیست اصلا 
به معناي تحریم انتخابات نیست و پیش فرض اصلاح طلبان حضور در انتخابات است. ما به قطعیت 
مي گوییم که هنوز تنها روزنه اصلاح طلبان شرکت در انتخابات است، ولو در مناطقي لیستي نداشته 

باشند.

اعزام به کربلا، فقط هوایی 
 مدیرکل سازمان حج و زیارت استان اصفهان گفت: درحال حاضر اعزام زائران به عتبات عالیات 
فقط به صورت هوایی امکان پذیر است.حجت الاسلام غلامحسن زاهدی در مورد اعزام به عتبات 
عالیات اظهار کرد: مشکلی در اعزام زائران به عتبات عالیات نداریم و شنبه ها پرواز مستقیم از اصفهان 
داشتیم.مدیرکل سازمان حج و زیارت استان اصفهان ادامه داد: پرواز شنبه ها به علت نبود متقاضی 
کنسل شد و اعزام ها اکنون از تهران انجام می پذیرد.وی در مورد تردد زمینی به کربلای معلا نیز گفت: 
فعلا باتوجه به شرایط موجود، امکان اعزام زائران عتبات عالیات به صورت زمینی امکان پذیر نیست 
و تا زمانی که دولت در این باره تصمیم گیری نکند، سازمان حج و زیارت اجازه تردد به صورت زمینی 

به عراق را نمی دهد.

دستگیری 1۳5 نفر در پارتی شبانه 
دادستان دماوند از دستگیری 13۵ نفر از یک پارتی شبانه در دماوند خبر داد.حسن ابراهیمی 
بسابی پیش از ظهر پنجشنبه در جمع خبرنگاران اظهار داشت: در پی مبارزه با تهاجم فرهنگی 
و بازی با اعتقادات مذهبی مردم افراد شرکت کننده یک پارتی مختلط و شبانه در دماوند دستگیر 
شدند.ابراهیمی بسابی گفت: این پارتی در قالب شیطان پرستی و با نمادهای شیطان پرستی برگزار 
شده بود.وی بیان داشت: در این مراسم اقدامات خارج از عرف صورت گرفته بود و با استفاده از 
مشروبات و موارد روان گردان و داشتن سلاح های سرد پارتی شبانه ای را راه انداخته بودند که خارج 
از عرف و فرهنگ جامعه و مخصوصا دماوند بود.دادستان دماوند عنوان داشت: در این رابطه 13۵ نفر 

دستگیر شدند که در سوله ای در حوالی دماوند اقدام به برگزاری مراسم کرده بودند.

کشف ۸۴ اسلحه شکاری در قم با گلوله هایی خاص
حجت الاسلام و المسلمین محمدجعفر منتظری دادستان کل کشور گفت: ما در میدان ۷۲ تن 
قم، از یک ماشین پژو 8۴ اسلحه شکاری با گلوله های خاص آن در بحبوحه همین حوادث کشف 

کردیم، تعدادی از کشته شده هایی که ما در سراسر کشور داریم با همین اسلحه های شکاری است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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استاندارقم:

 طرح های نیمه تمام درمانی در قم باید تکمیل شود

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با تاکید بر نظر مساعد مدیریت استان در طرح 
الحاق هکتار 133 از اراضی بلوار آیت الله بروجردی برای تولید مسکن گفت: با اتمام مطالعات 
کارشناسی و نحوه تامین زیرساخت ها واگذاری اراضی در این محدوده و الحاق به شهر قم 

آغاز می شود. 
محسن بهشتی عصر پنجشنبه در جلسه کارگروه امور زیربنایی استان افزود:  از ویژگی های 

مثبت این این طرح عدم معارض در واگذاری و قطعه بندی اراضی است.
وی اضافه کرد: این اراضی 133 هکتاری برای اقشار متوسط به بالا در نظر گرفته شده و 
آورده ابتدایی متقاضیان در آن بسیار بیشتر از طرح اقدام ملی بوده و شباهتی به مسکن مهر 
هم ندارد. وی گفت:  برای بسیاری از مردم، امکان خرید زمین و مسکن آماده وجود نداشته و 

صرفا از طریق طرح اقدام ملی می توانند صاحب خانه شوند.
بهشتی گفت:  تکمیل شدن ظرفیت و سهمیه استان قم در کمتر از یک ساعت در طرح 

اقدام ملی نشان از یک نیاز اقعی در بین شهروندان قمی است.
بهشتی گفت: ۴ هزار و۴۰۰ تن از مردم قم در این طرح در یک بازده زمانی کوتاه اطلاعات 
خود را کامل کردند که با تحلیل محتوا می توان از این کمبود و نیاز واقعی مسکن دراستان پی 
برد. وی اضافه کرد: با توجه به افزایش قیمت بنزین و احتمال افزایش کرایه مسکن از ابتدای 
سال جدید، برای تعدیل بازار مسکن و ایجاد آرامش روانی در بین مردم الحاق این اراضی 

ضرورت بیشتری پیدا کرده است.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: در صورتی که طرح مسکن مهر در 
شهرک پردیسان اجرا نمی شد، استان قم امروز با بحران و معضلی جبران ناپذیر کمبود مسکن 
روبه رو می شد. وی خاطرنشان کرد: از 318 هزار خانوار ساکن قم، 13۰ هزار خانوار اجاره 
نشین بوده و بالغ بر ۴۵ هزار خانه خالی شناسایی شده است. بهشتی اضافه کرد: یکی از از 
مزیت های استان قم در تولید و افزایش ظرفیت مسکن وجود اراضی ملی آماده برای الحاق به 
شهر است. مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان قم نیز گفت: برای تامین آب فضاهای سبز 

این اراضی 133 هکتاری باید قبل از اجرای طرح پیش بینی لازم صورت بگیرد.
احمد حاجی حسینی مسگر افزود:  همچنین باید بررسی شود آیا این اراضی در بستر 

سیلاب و استانداردهای شهرسازی سازوگار می باشد یا نه.
فرماندارقم مطرح کرد

بدقوارگی معماری و ساختار شهری در قم
 فرماندار قم  نیز در این جلسه با انتقاد از پراکندگی ساخت و ساز در استان گفت: بی قوارگی 
و عدم معماری اصولی در شهرسازی و ساخت و سازهای پراکنده چهره ظاهری شهر قم را به 
هم زده است.  مرتضی حیدری یان کرد: مسئولان استان درطرح های جدید تولید مسکن بر 
اصول اساسی شهرسازی و معماری پایبند شوند. وی در ادامه با اشاره به طرح الحاق 133 
هکتار از اراضی بلوار آیت الله بروجردی برای تولید مسکن گفت: این طرح فاقد هر گونه 
مطالعات جامع است. وی اضافه کرد: با آغاز این طرح، احیا و بازسازی بافت های فرسوده به 

فراموشی سپرده می شود، اولویت استان باید بهبود وضعیت بافت های فرسوده باشد.

حیدری گفت: رشد جمعیت و ضرورت تامین مسکن، تناسب مشخصی با این طرح نداشته 
و مباحث زیرساختی نیز به درستی اندیشیده نشده است. وی اظهار داشت: با آغاز الحاق 

اراضی 133 هکتار بلوار آیت الله بروجردی روند آماده سازی شهرک زائر هم متوقف می شود.
فرماندار قم گفت: در وضعیت کنونی آغاز الحاق این اراضی 133 به یکی دیگر از مشکلات 

و پروژه های نیمه تمام استان قم تبدیل می شود.
شورای اسلامی شهر قم با این طرح مخالف نیست 

عضو شورای اسلامی شهر قم نیز  با اشاره به طرح الحاق 133 هکتار از اراضی بلوار آیت الله 
بروجردی برای تولید مسکن گفت: شورای اسلامی شهر قم با این طرح مخالف نیست اما 

اراضی مطلوب تری در قم برای تولید مسکن وجود دارد.
حجت الاسلام و المسلمین سید محمد آتش زر اضافه کرد: به هر اندازه که طرح های 
الحاقی در شهر قم بیشتر شود روند ظرفیت سازی مسکن برای مردم بهبود می یابد. مدیرعامل 
شرکت توزیع نیروی برق قم نیز با اشاره به با اشاره به طرح الحاق 133 هکتار از اراضی بلوار 
آیت الله بروجردی برای تولید مسکن گفت: برای تامین برق در این اراضی باید هزینه انشعابات 
پیش بینی شود. مهدی آهنین پنجه خاطرنشان کرد: در وضعیت کنونی تامین برق در شهرک 

پردیسان با عدم قرارگیری ۲ پست برق 1پیش بینی شده با مشکل روبه رو است.
  مدیرکل راه و شهرسازی استان قم :

برای تولید مسکن باید تمام زیرساخت های لازم احداث شود 
مدیرکل راه و شهرسازی قم نیز  با اشاره به هدف گذاری نهایی استان درطرح اقدام ملی 

گفت: هدف گذاری قم در این طرح در مجموع احداث 13 هزار واحد مسکونی است. 
حسن صبوری بیان کرد: تاکنون تولید ۲ هزار مسکن در اراضی شهرک پردیسان در قالب 
طرح اقدام ملی انجام گرفته است. وی با اشاره به طرح الحاق 133 هکتار از اراضی بلوار آیت 
الله بروجردی به شهر قم گفت: این طرح براساس تولید مسکن به حریم شهری قم الحاق 
می شود. وی گفت: ۵ هزار و ۴۰۰ واحد مسکن نیز با قرارداد با نیروهای مسلح در استان 
قم تولید خواهد شد. صبوری اظهار داشت:  ۷۰۰ واحد مسکونی نیز بر مبنای طرح های 
مشارکتی در استان تولید می شود، در مجموع تولید 9 هزار و ۷۵۰ واحد مسکونی درقم نهایی 
شده است. وی گفت:  برای تولید و رسیدن به هدف گذاری 13 هزار واحد مسکونی ،الحاق این 
133 هکتار ضرورت دارد، ۵۰ درصد از این اراضی برای توسعه فضای سبز اختصاص می یابد.
وی اضافه کرد: از آنجایی که این اراضی 133 هکتار جز اراضی ملی است امکان الحاق آن به 
شهر قم می تواند در زمان بندی کوتاهی صورت بگیرد. وی گفت: برای تولید مسکن چاره ای 
جز الحالق طرح های الحاقی به محدوده های شهری نبوده و باید در کوتاه ترین زمان امکان 
سنجی ارائه خدمات در آن بررسی شود. مدیرکل راه و شهرسازی قم اظهار داشت: برای تولید 
مسکن باید تمام زیرساخت های لازم احداث شود، تولید مسکن در طرح اقدام ملی باید با 
تعامل و همکاری تمام دستگاه های خدمات رسان انجام بگیرد. صبوری گفت: در طرح اقدام 
ملی زمین به صورت رایگان به متقاضیان واگذار نمی شود، در این طرح قیمت با کارشناسی 

روز و مدت تنفس ۲ ساله در طول ۵ سال به بنیاد مسکن واگذار می گردد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم خبرداد

اختصاص ۱33 هکتار از اراضی بلوار آیت الله بروجردی برای تولید مسکن 

کافی : ج 6 ، ص 444

طرح:  مهدی عزیزی

چرا از این مالیات نمی گیرین!؟ 
اظهارات اخیر معاون بهداشت وزارت بهداشت نشان می دهد، 
اگر فقط ۱0 درصد مالیات سیگار افزایش می یافت، درصد قابل 
توجهی از درآمد ناشی از اصلاح قیمت سوخت به دست می آمد 

اما به گفته او، مافیای سیگار این اجازه را نداده است.

دست  همه  سوی  از  قانون  به  توجه  قم  جمعه  امام 
اندرکاران برگزاری انتخابات را مورد تاکید قرار داد و گفت: 
قانون و اخلاق باید در همه مراحل انتخابات مورد توجه 

قرار گیرد.
 آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های این هفته نماز 
جمعه قم که در مصلای قدس برگزار باشاره به پایان ثبت 
نام کاندیداها در انتخابات اظهارداشت : شکوه مشارکت 
را  مقاومت  جبهه  و  کشور  اقتدار  امنیت،  انتخابات  در 
افزایش داده و میزان آرا و مشارکت بالا محور بسیار مهمی 
است. مستکبران عالم برای این ملت و گفتمان انقلاب 
اسلامی نقشه هایی کشیده اند و گاهی برخی غفلت ها 

بهانه ساز می شوند.
اعرافی با اشاره به اینکه نیازمند انتخابات قوی با مشارکت 

بسیار بالا هستیم و این مشارکت امنیت، اقتصاد و اقتدار ما 
را تامین می کند، افزود: این انتخابات بیش از هر انتخاباتی 
ملی،  وظیفه  همه  است؛  جهانی  ناظران  چشم  جلوی 
انقلابی و اسلامی و شرعی بر عهده داریم که در ترغیب 
به مشارکت بکوشیم و ملت باید صحنه اقتدارآفرین دیگری 
خلق کنند. امام جمعه قم توجه به قانون از سوی همه 
دست اندرکاران برگزاری انتخابات را مورد تاکید قرار داد و 
یادآور شد: قانون و اخلاق باید در همه مراحل انتخابات 

مورد توجه قرار گیرد.
وی با بیان اینکه مجلس آینده دولت آینده را انتخاب 
خواهد کرد افزود: اگر دولت آینده بخواهد عالم، جوان، 
آسیب های  و  بوده  و حاضر در صحنه  کارشناس  فعال، 
موجود را برطرف کند نیازمند تشکیل یک مجلس قوی، 

اخلاقی و انقلابی هستیم و باید بهترین گزینه ها برای اداره 
کشور انتخاب شوند.

اعرافی با اشاره به اینکه مجلسی که از آسیب های مالی و 
اخلاقی دور باشد مجلس تراز انقلاب اسلامی است، بیان 
کرد: عربستان و کشورهای منطقه که معنی انتخابات را 
نمی فهمند همانند کوری که از مناظر زیبا سخن می گوید 

راجع به انتخابات ایران سخن می گویند.
وی با بیان اینکه پس مانده های رژیم قبل که سرتاپا در 
استبداد غرق بودند مدعی انتخابات ما هستند، افزود: 
به فضل الهی انتخابات های سالم و قوی دیگری در این 
کشور برگزار شده و همه دشمنان خواهند دید که این ملت 
در مسیر آرمان های اصیل اسلام عقب نخواهد نشست و 

همه دشمنان را به فضل الهی ناامید خواهد کرد.

آیت الله اعرافی در خطبه های  نماز جمعه قم:

 قانون و اخلاق در همه مراحل انتخابات رعایت شود 

مجمع عمومی عادی نوبت دوم
 انجمن ام اس قم.

از اعضای محترم انجمن ام اس دعوت می شود تا در 
مجمع عمومی عادی نوبت دوم که در ساعت ۱۶:00 
روز   جمعه  مورخ: 98/۱0/0۶  در محل هنرستان بین 
کوچه 2۷و تقاطع بلوار پیامبر اعظم رو گذر پل بعثت 

انجمن ام اس قم تشکیل می گردد حضور بهم رسانند.
دستور جلسه:

استماع گزارش هیئت مدیره
گزارش تراز مالی.

انتخاب بازرس
لازم بذکر است متقاضیان سمت بازرسی می بایستی 
با مراجعه به دفتر انجمن در  از برگزاری مجمع    قبل 
خیابان هنرستان فرم کاندیداتوری خود را  تکمیل نمایند.

مجمع عمومی عادی نوبت سوم
 انجمن ام اس قم.

از اعضای محترم انجمن ام اس دعوت می شود تا در مجمع 
عمومی فوق العاده نوبت سوم که در ساعت ۱5:00 روز  
جمعه مورخ: 98/۱0/0۶   در محل هنرستان بین کوچه 
2۷و تقاطع بلوار پیامبر اعظم رو گذر پل بعثت انجمن ام 

اس قم تشکیل می گردد حضور بهم رسانند.
دستور جلسه:

تصویب تغییرات اساسنامه

فرآخوان آگهی

فرآخوان آگهی


